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PRVA SEJA NOVE ANDREOTTUEVE SREDINSKE^ VLADE

Povišanje minimalnih in socialnih pokojnin 
ni v skladu z zahtevami delavskih sindikatov

Imenovanje ministrskih podtajnikov - Sprejeti ukrepi v korist prizadetemu prebivalstvu 
'** po potresu v Anconi in okolici - Odobren zakon o vstopu štirih novih članic v EGS

RIM, 30. — Nova sredinska vla
da je imela danes prvo sejo, na 
kateri so najprej imenovali Franca 
Evangelistija za državnega podtaj
nika pri predsedstvu vlade. Nato 
so bili imenovani ostali ministrski 
podtajniki: Vincelli (blagajna za
Jug.): Amadeo (znanstvene raziska
ve), Papa (reforma državne upra
ve), Deriu (odnosi z deželami); 
Bemporad, Pediini in Elkan (zuna
nje zadeve); Nicolazzi, Cottone Puc- 
cd in Sarti (notranje zadeve); Lat- 
tanzio, Montini in Buffone (obram
ba); Ferioli in Penacchini (pravo
sodje); Barbi (proračun); Alpino, 
Belotti. Lima in Giuseppe Amadei 
(finanze); Valitutti, Caiazza in Ruf- 
find (šolstvo); Schietroma. Picar- 
di, Fabbri in Bisaglia (zaklad); 
La Perma, Martone in Vincenzo 
Rusbo (javna dela); Angrisani, 
Aleši, Giovanni Venturi (kmetij

stvo); Cottoni, Giglia in Valiante 
(promet); Canestrari. Massari in 
Zaccari (pošta); Forma, Iozzelli in 
Tiberi (industrija); Tedeschi. De- 
cocci. Del Nero (delo); Orlando in 
Manfredi Bosco (zunanja trgovi
na); Durand de La Penne in Si- 
monacci (trgovinska mornarica): 
Mattarelli in Corti (državne ude
ležbe); Cristofori. Ferrucoio De Lo- 
renzo in Spadola (zdravstvo); Spe 
ranza in Semeraro (turizem in 
predstave).

Za tem je vlada na predlog pred 
sednika Andreottija odobrila osnu
tek zakonodajnih ukrepov v korist 
prizadetega prebivalstva po potre
su v Anconi in okolica. Vlada je 
zatem odobrila nekaj zakonskih u- 
krepov o povišanju pokojnin. Ti 
ukrepi stopijo v veljavo s L juli
jem in bodo takoj pravnoveljavni. 
Ukrepi predvidevajo:
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INDIJSKO PAKISTANSKI VRH V ŠIMU

Pogovor na štiri oči 
med Gandijevo in Butom
Kljub uradnemu optimizmu baje le pičli rezultati pogajanj

SIMLA. 30. — Predsednica indij
ske vlade Indira Gandi in pakistan
ski predsednik Zulfikar Ali Buto 
sta imela danes prvi razgovor na 
štiri oči, odkar se je pred tremi 
dnevi začel v Simli indijsko paki
stanski vrh. Srečanje je trajalo tri- 
četrt ure. o njegovem poteku pa 
ni uradnih vesti.

V krogih obeh delegaci-i in med 
opazovalci, ki spremljajo vrh. pa 
je zapaziti znatno nihanje med ve
likim optimizmom in najbolj črnim 
pesimizmom. Tretji dan vrha se je 
danes začel z pegativno noto: šefa 
indijske delegacije M.D.P. Dhara 
je zadela srčna kap, zaradi česar 
so ga morali odpeljati v bolnišni
co. V uradnih krogih zatrjujejo, da 
ne bo ta «incident» vplival na po
tek vrha. čeprav so marali odlo
žiti jutranje zasedanje. Dhar je 
imel prvenstveno vlogo v pripravi 
razgovorov v Simli ter je zelo do
bro poznal probleme na dnevnem 
redu. Poleg tega velja Dhar za ze
lo spretnega pogajalca, saj so ga 
nekateri kar prekrstili v indijske
ga Kissingerja*. zaradi česar je 
verjeti, da bo nenadno obolenje le 
povzročilo težave predvsem indij
ski strani.

Težav očitno ne manjka: kljub 
uradnemu optimizmu je v Simli ze
lo razširjeno mnenje, da se dele
gaciji še vedno pogovarjata o dnev
nem redu in o vprašanjih proce
dure. Indijci naj bi se zavzemali 
za globalna pogajanja o vseh spor
nih vprašanjih, Pakistanci pa bi ho
teli ločeno obravnavati posamezne 
točke. Problem 93.000 pakistanskih 
ujetnikov, ki so trenutno v Indiji, 
je še vedno nerešen, medtem ko ie 
že dejansko pripravljen sporazum 
o obnovitvi diplomatskih odnosov 
ter o vzpostavitvi telefonskih in te
legrafskih zvez med Indijo in Pa
kistanom.

Stavka časnikarjev 
se nadaljuje

Primorski dnevnik bo redno Izšel
RIM, 30. — Časnikarska zveza 

sporoča, da se nadaljuje stavka 
časnikarjev v založniških podjetjih, 
ki so ukinila ponedeljkovo izdajo. 
Zaradi tega jutri (v soboto) ne bo 
izšel noben dnevnik založniških hiš 
v Bariju, Bocnu, Catanii. Caglia
riju, Firencah, Livornu, Palermu, 
Rimu, Tridentu, Trstu, Vidmu, Be
netkah in Veroni, ki so ukinile sed- 
mo številko. V nedeljo pa prav 
tako ne bo izšel noben dnevnik 
omenjenih založniških hiš, ker bodo 
jutri stavkali prizadeti tiskarski de
lavci. Poleg tega pa bodo priza
deti časnikarji v naši in mnogih 
drugih deželah stavkali ponovno v 
Ponedeljek, tako da bo jutri, V 
nedeljo in torek v naši deželi iz
šel samo Primorski dnevnik.

za rešitev kočljivega problema ne
veljavnosti miinchenskega sporazu
ma iz leta 1938. Kot je povedal sam 
Frank, bodo pogajanja za nekaj 
časa prekinili, tako da bosta obe 
strani lahko pripravili nove pred
loge za rešitev tega vprašanja, ki 
pogojuje začetek formalnih poga
janj za normalizacijo odnosov med 
ZRN in ČSSR.

PARIZ, 30. — Dvajseti kongres 
Komunistične partije Francije bo 
decembra letos. Tako ie sklenil da
nes CK partije na seji, na kateri 
so med drugim razpravljali tudi 
o predlogu skupnega programa s 
socialisti.

Povišanje minimalnih pokojnin 
INPS od sedanjih 25.250 na 30.000 
lir za upokojence izpod 65. leta 
starosti in od 27.450 na 32.000 za 
upokojence, ki imajo več kot 65 let.

Socialne pokojnine INPS se povi
šajo od 12.000 na 18.0QO lir meseč
no. Poleg tega bodo z omenjenimi 
ukrepi spremenili tudi višino po
kojnine nekaterim upokojencem, ki 
so bili upokojeni pred 1, majem 
leta 1968.

Na predlog predsednika Andreot
tija je vlada odobrila tudi pet izvr
šilnih odlokov o preureditvi javne 
uprave, ki pa se nanašajo samo 
na državne volilne funkcionarje, ki 
bodo dobili višjo plačo. Med šte
vilnimi ukrepi, ki jih je sprejel* 
vlada, so tudi zakon o ratifikaciji 
in izvršitvi pogodbe o vstopu Dan
ske. Irske, Norveške in Vel. Bri
tanije v Evropsko gospodarsko 
skupnost: zakonski odlok, ki podalj
šuje do 30. septembra letos davčne 
olajšave na petrolejske derivate, s 
čimer trenutno ne bodo povišali 
cene bencina in drugi zakonski 
odloki.

Povišanje minimalnih in socialnih 
pokojnin INPS stopi torej v veljavo 
s 1. julijem skupno z zakonskim 
odlokom, ki ga je vlada sprejela 
preteklega maja in ki določa povi
šanje minimalnih pokojnin za kme
te, spolovinarje, kolone, obrtnike in 
trgovce od 19.500 na 24.000 lir me
sečno.

Andreottijeva vlada se ie torej 
poslužila zakonskega odloka za po
višanje minimalnih in socialnih po
kojnin in je trenutno spravila z 
dnevnega reda celotno vprašanje po
višanja pokojnin. Jfi ga že dalj časa 
zahtevajo sindikalne organizacije, o 
čemer bi moral razpravljati parla
ment. Razumljivo je. da nihče ne 
oporeka temu skromnemu povišanju 
minimalnih pokojnin. Toda ta odlok 
gotovo ne more predstavljati rešit
ve celotnega pokojninskega sistema 
v Italiji in prekinitve dialoga z 
delavskimi sindikati Kot je znano 
so sindikati postavil skupno zahte
vo, da je treba povišati minimal
ne pokojnine na najmanj eno tret
jino poprečne delavske plače, se 
pravi na 36.000 lir; da je treba iz 
zakonskega odloka izločiti vse dru

ge normativne plati tega vpraša
nja in začeti s sindikati resne 
pogovore, preden se kaj dokončno 
odloči o pokojninah.

Med zadnjo volilno kampanjo so 
CGIL, CISL in UIL zahtevale, da 
bi morala nova vlada, ki bo se
stavljena po volitvah, pokazati jas
no politično voljo in načeti s sin
dikati razgovor o vprašanju pokoj
nin. Kot je razvidno, je Andreotti
jeva vlada te zahteve preslišala. 
Dejstvo .je, da je nova vlada z 
odobritvijo današnjih zakonskih od
lokov o pokojninah uresničila za
konski načrt, ki ga ie pripravila 
prejšnja enobarvna vlada. Sindika
ti so že tedaj poudarili, da so ta 
povišanja pokojnin nezadostna, ker 
ne rešujejo osnovnega vprašanja 
ureditve minimalnih pokojnin in po
vezave pokojnin s poprečno plačo v 
industriji.

Danes srečanje 
Waldheim-Winzer

ŽENEVA. 30. — Generalni taj
nik OZN Kurt Waldheim se bo se
stal jutri v Ženevi z vzhodnonem
škim zunanjim ministrom Ottom 
Winzerjem. ki je dospel danes v 
Švico. Winzer, ki je zaprosil za 
srečanje, namerava obvestiti Wald- 
heima o rezultatih zadnjih mednem- 
ških razgovorov.

To bo prvo srečanje med gene
ralnim tajnikom svetovne organiza
cije in nekim kvalificiranim predstav
nikom Vzhodne Nemčije. Že lani je 
bilo na programu srečanje med 
Winzerjem in U Tantom, do kate
rega pa ni prišlo zaradi obolelosti 
tedanjega voditelja OZN.

TISKOVNA KONFERENCA AMERIŠKEGA PREDSEDNIKA 0 POLOŽAJU VINDOKINI

NIX0N SE NE NAMERAVA ODREČI 
ZAOSTROVANJU VOJNE V VIETNAMU
Američani bodo sredi julija ponovno sedli k pogaja In i mizi v Parizu, vendar ne 

bodo prekinili bombardiranja Severnega Vietnama in blokade pristanišč
VVASHINGTON, 30. — Američani bodo sredi julija ponovno 

sedli za pogajalno mizo v Parizu, vendar ne bodo prekinili bombar
diranja Severnega Vietnama in blokade pristanišč. To je dejansko vse, 
kar je povedal ameriški predsednik Nixon med sinočnjo televizijsko 
konferenco. Vse ostalo so le fraze (in celo laži), iz katerih je raz
vidno, da v Beli hiši še vedno ni prevladala trezna presoja ter 
da ni pričakovati, da bi bila vietnamska kriza, kljub nekaterim 
Nixonovim optimističnim domnevam, rešljiva v kratkoročni perspektivi. 

13. julija se bodo torej ameriški
predstavniki ponovno udeležili pa
riške konference o Vietnamu, ki so 
jo zapustili 4. maja, ko so obto
žili Hanoj, da «se ne mara resno 
pogajati«. Nixon je povedal, da 
bodo pogajanja obnovili, ker so 
mnenja, da «obstaja možnost za za
četek bolj konstruktivnih razgovo- 
rov». Bombardiranje Severnega 
Vietnama in blokada pristanišč pa 
se bosta nadaljevali vse dotlej, 
dokler ne bo dosežen sporazum. 
Cilj teh akcij, je ponovil šef Bele 
hiše, je trojen: preprečiti komuni
stično okupacijo Južnega Vietnama, 
ščititi ameriške čete, doseči osvobo
ditev ameriških vojnih ujetnikov. 
Če pa se bodo bodoča pogajanja 
razvijala «resno in konstruktivno*,
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POLEMIKE OKROG NOVE SREDINSKE VLADE Z LIBERALCI

Donat Cattin: Ustvariti pogoje 
za obnovitev sodelovanja s PSI

Za socialista Labriolo je sestava sredinske vlade napravila največjo škodo 
krščanski- demokraciji, ker je spremenila svojo dosedanjo politično linijo

RIM, 30. — Sestava sredinske 
vlade z liberalci je povzročila ve
liko nezadovoljstvo in kritike tudi 
med samimi demokristjani. Leve 
struje KD ne sodelujejo v novi vla
di. Bivši minister za delo Doi-.v.- 
Cattin razlaga v reviji «Tempo 11- 
lustrato*. zakaj on in njegovi pri
jatelji niso stopili v Andreotti.jevo 
vlado: «Zato ker je bila vladna 
kriza rešena izven okvira leve sre
dine in zato. ker ta rešitev pred
stavlja politični preobrat*. Donat 
Cattin ugotavlja, da se je sedaj 
združila nova znatna in odločna 
opozicijska skupina v stranki. Po
leg tega navaja, da je zelo važno

Med rezultati Nixonovega obiska v Moskvi je bil tudi sporazum med SZ in ZDA o skupnih raziskavah 
za zdravljenje raka. Sporazum so podpisali včeraj v sovjetskem glavnem mestu. Na sliki: zastopnik so
vjetske akademije za zdravniške vede dr. Blokhin in ravnatelj ameriškega inštituta za raziskovanje ra

ka dr. Zubrod si izmenjujeta podpisani kopiji sporazuma

dejstvo, da tudi druge vidne oseb
nosti v KD niso hotele prevzeti od
govornih mest. Donat Cattin pra
vi. da opozicija torej ne bo steril
na, temveč bo ustvarila nove pogo
je -a levo sredino, čeprav ne bo 
mogoče v kratkem času vzposta 
viti zveze s socialisti.

Po mnenju bivšega ministra za 
delo, je domneva o večini, ki bi 
vključevala socialiste in liberalce, 
absurdna. S tem bi zahtevali od 
socialistov, da se odpovejo svoji vlo
gi in politiki, značaju in da posta
nejo podrejena stranka tradicional
nim oblastvenim centrom. Donat 
Cattin ugotavlja, da je rešitev se
danje krize le razčistila določen 
položaj: «Po eni strani imamo vla
do odkritega sredinskega značaja, 
po drugi pa so se iz vlade izločile 
vse demokratične sile*.

Res je, poudarja Donat Cattin, 
da ima vlada omejeno večino, ni
ma pa pred seboj zelo močne opo
zicije, Pri tem ugotavlja, da fa
šisti ne bodo delali prevelikih skrbi 
sedanji vladi in da zato vlada ne 
bo imela sovražnikov na desni, kar 
ji zagotavlja podporo tradicionalnih 
oblastvenih centrov.

Spričo tega Donat Cattin meni, 
da je potrebna enotna politika le
vice, demokristjanska levica pa mo
ra dati pobudo skupno z drugimi 
skupinami v stranki, da se ustvari 
takšen notranji položaj, ki bo omo
gočil obnovitev sodelovanja s so
cialisti

Član skupine »prijateljev Mora* 
Nerino Rossi je danes v gpvoru, 
ki ga je imel v Teramu, polemizi
ral s tistimi demokristjani, ki pra
vijo, da sedanja vlada koalicije ne 
predstavlja zaprtja do PSI, kakor 
tudi s tistimi, ki trdijo, da je reši
tev sredinske vlade v skladu z ob
vezami, ki jih je krščanska demo
kracija prevzela med volilno kam
panjo. Rossi ugotavlja, da izključi
tev socialistov in vključitev libe
ralcev v vlado predstavlja spre
membo politične linije in dejanski 
politični preobrat, ki pomeni hkra
ti popolno zaprtje do socialistov.

O sestavi nove vlade je danes 
govoril v Neaplju tudi član osred
njega vodstva PSI Labriola. Pouda
ril je, da je nova vlada osamljena*

tako v državi kot v parlamentu, 
da bolj škoduje tistim, ki so jo 
sestavili, kot vsem ostalim.

Toda največjo škode je vlada po
vzročila v Kršča 'ki demokraciji, 
ker je popolnoma spremenila svojo 
dosedanjo politično linijo, da bi za
dostila težnjam po režimu. Zato se 
je tudi del stranke zaprl vase in 
ni hotel vstopiti v vlado; drugi del 
stranke pa je sicer stopil v vlado, 
toda samo do prihodnjega kongresa.

V teh pogojih, nadaljuje Labrio
la, je nemogoče pričakovati, da bo 
nova vlada imela resen in spre
jemljiv program in ne more zato 
zagotoviti politične trdnosti in de
mokratičnega reda. Labriola je zak
ljučil, da bodo socialisti nadalje
vali s svojo brezkompromisno in 
avtonomno politiko za dosego so
cialne in omikane obnove družbe. 
Zato je PSI že sedaj na razpolago 
tistim silam, ki jih je ta vlada 
potisnila ob stran, za obnovitev dia 
loga, ki so ga nekateri sedaj pre
kinili.

tedaj bo po Nixonovem mnenju mo
goče napraviti konec vietnamski voj
ni še pred 20. januarjem prihodnje
ga leta, ko se izteče njegov pred
sedniški mandat.

Nixon je seveda zagotovil svojo 
politiko v Indokini, pri tem pa je 
moral precej stvari zamolčati, ali 
pa se celo posluževati odkritih laži. 
Predvsem je poudaril, da se je šte
vilo ameriških čet v Južnem Viet
namu zmanjšalo na eno desetino, 
pri tem pa ni povedal, da je znat
no naraslo število vojakov ZDA na 
Tajskem (več kot 80 tisoč) in v 
Tonkinškem zalivu. Dejal je tudi, 
da so ameriške čete praktično že 
prenehale vojno dejavnost, ki je 
prešla skoraj v celoti v breme Saj- 
goncem. Ta trditev pa je v očit
nem nasprotju s poročilom o po
ložaju v Vietnamu, ki ga je prav 
včeraj objavil ameriški senat in iz 
katerega je razvidno, da bi kolabo
racionisti ne vzdržali zadnje parti
zanske ofenzive brez masovnega 
posega ameriškega vojaškega poten
ciala. Nixon je tudi demantiral, da 
bi ameriška letala bombardirala se- 
vernovietnamske jezove, prav včeraj 
pa so v Parizu objavili obširno do
kumentacijo o škodi, ki so jo povzro
čile bombe kar 77 sevemovietnam- 
skim jezovom in nasipom.

Ameriški predsednik je poudaril, 
da je potrebna ameriška prisot
nost v Vietnamu, pa tudi bombardi
ranje Severnega Vietnama in blo
kada pristanišč, ker samo na ta 
način bo mogoče doseči osvoboditev 
ameriških vojnih ujetnikov. «Ne 
bom dovolil — je dejal — da bi se 
ponovilo, kar se je zgodilo, ko se 
je Francija umaknila iz Indokine 
leta 1954, in se ni nikdar več nič 
zvedelo o usodi 15 tisočih francoskih 
ujetnikov*. To pa je le groba laž, 
ki jo demantirajo podatki francoske 
vlade, po kateri so vse ujetnike 
osvobodili v roku treh mesecev po 
podpisu ženevskih sporazumov.

Končno je Nixon še izključil mož
nost, da bi se Američani pogajali 
o sestavi koalicijske vlade v Saj- 
gonu, v kateri bi bili tudi komu
nisti.

Med svojo tiskovno konferenco, ki 
je trajala štirideset minut, je šef 
Bele hiše na kratko govoril še o 
nekaterih drugih mednarodnih in 
notranje - političnih vprašanjih. 
Tako je jedrske sporazume v Mo
skvi označil kot »odločilen korak 
naprej* v interesu ZDA, miru in 
nadzorstva nad oborožitvijo, čeprav 
je opozoril, da je to le prva faza

bolj obsežnih in zapletenih poga
janj. Nixon ni hotel povedati, koga 
si bo izbral za kandidata za pod
predsednika na jesenskih volitvah, 
končno pa je še komentiral vče
rajšnjo razsodbo vrhovnega sodišča, 
ki je proglasilo neustavnost smrt
ne kazni. V tej zvezi je dejal, 
da bi morali smrtno kazen ohraniti 
vsaj za zločine preusmerjanja letal 
in ugrabitev.

Nixonove izjave seveda niso za
dovoljile vseh tistih, ki so priča
kovali, da bo ameriški predsednik 
povedal kaj takega, kar bi utegnilo 
premakniti sedanji položaj z mrtve 
točke. Tako je senator McGovem 
izrazil sicer zadovoljstvo, da se 
bodo ameriški predstavniki vrnili k 
Pogajalni mizi v Parizu, vendar je 
pripomnil, da pogajanja ne bodo 
privedla do rezultatov, dokler n« 
bodo ZDA pripravljene določiti da
tum umika vseh čet iz Indokine.

Delegaciji Severnega Vietnama in 
južnovietnamske revolucionarne vla
de na pariških pogajanjih sta za 
sedaj dokaj previdno komentirali 
Nixonovo tiskovno konferenco. Glas
nika obeh delegacij sta ugotovila, 
da je bil Nixon prisilje« obnoviti 
pogajanja pod pritiskom svetovne
ga javnega mnenja. Dodala pa sta, 
da Nixon govori o miru, po drugi 
strani pa zaostruje vojno. Do na
predkov na pogajanjih ne bo prišlo, 
če ne bo Nixon opustil svoje agre
sivne neokolonialistične politike, če 
ne bo prekinil bombardiranja in blo
kade pristanišč, če ne bo opustil

aiiamizacije, če ne bo odgovoril 
na mirovne predloge revolucionar
ne vlade v Sajgonu. Podobno se je 
izrazila tudi načelnica delegacije 
ZRV Ngujen Thj Binh med obiskom 
v Bologni, o čemer poročamo po
sebej.

Končno naj še omenimo, da je 
Bela hiša uradno demantirala go
vorice, po katerih naj bi Nixonov 
svetovalec Henry Kissinger odpo
toval v Pariz ob priliki obnovitve 
pogajanj za Vietnam.

Včeraj je bila prva seja An- 
dreottijeve sredinske vlade. Na 
seji so imenovali ministrske pod
tajnike. Poleg tega je vlada spre
jela vrsto zakonskih odlokov. Med 
drugimi je odobrila tudi zakon
ski odlok o povišanju minimal
nih in socialnih pokojnin. Po
višanje je zelo skromno in ni v 
skladu z zahtevami, ki jih sin
dikalne organizacije že d^lj časa 
postavljajo. Sindikalne organiza
cije menijo, da se hoče vlada s 
tem odlokom izogniti rešitvi ce
lotnega pokojninskega vpraša
nja, se pravi uskladitvi pokojnin 
s plačami industrijskih delavcev.

Ameriški predsednik Nixon je 
na televizijski tiskovni konferen
ci napovedal, da bodo 13. julija 
obnovili pariška pogajanja za 
Vietnam, ki so jih Američani 
prekinili 4. maja. Doslej pa ni 
pričakovati,

Še vedno neuspešna 
pogajanja med ZRN in ČSSR

PRAGA. 30. — Tudi sedanja faza 
Pogovorov med Zahodno Nemčijo 
jn Češkoslovaško se je zaključiia 
brez zaželenih rezultatov. Namest
nik zunanjega ministra ČSSR Goetz 
'n zahodnonemški podtajnik za zu- 

{»nje zadeve Frank sta se razšla, 
v da bi našla zadovoljive formule

da bi bila pogaja-
............. ...................................................................................................................................... I......... '■••■■lil..... ..... Ulmu*.........i.......... ........... u..... ............................ .................................................................................. ................................................ .......

Etiopski cesar Haile Selasie končal obisk v Jugoslaviji
(Od našega dopisnika)

BEOGRAD, 30. — Etiopski cesar 
Haile Selasie je odpotoval danes 
zjutraj s svojim spremstvom po 
petdnevnem prijateljskem obisku v 
Jugoslaviji v Adis Abebo. Od etiop
skega suverena, ki ga je prebival
stvo Pulja pri odhodu toplo pozdra
vilo, so se poslovili predsednik Ti
to, njegova soproga, predsednik 
zvezne skupščine Mijalko Todoro
vič, podpredsednik SFRJ Krste Cer- 
venkovski, predsednik sabora Hrva
ške Jakob Blaževič in številni dru
gi jugoslovanski visoki funkcionarji.

Skupno sporočilo, ki je bilo ob
javljeno nocoj istočasno v Beogradu 
in Adis Abebi o obisku etiopskega 
cesarja, med drugim ugotavlja, 
da sta Haile Selasie in Tito v ozrač
ju zaupanja in odkritosti izmenjala 
misli o odnosih med obema drža
vama, 1 o aktualnih mednarodnih 
vprašanjih in o vlogi politike ne
uvrščenosti v sodobnih pogojih. Med

razgovori je Tito seznanil etiopske
ga cesarja s svojimi nedavnimi raz
govori z voditelji Sovjetske zveze 
in Poljske, medtem ko je Haile Se
lasie seznanil Tita z rezultati zase
danja voditeljev afriških držav v 
Rabatu in o njegovih razgovorih s 
številnimi afriškimi voditelji.

Pri proučevanju dvostranskih od
nosov sta Tito in Haile Selasie u- 
gotovila, da niso izkoriščene vse 
možnosti za boljši vsestranski raz
voj in sklenila, naj mešani odbor 
za gospodarsko in tehnično sodelo
vanje sproži nujne ukrepe za na
daljnjo razširitev jugoslovansko - e- 
tiopskega sodelovanja na tem pod
ročju.

Tito in Haile Selasie sta v razgo
vorih posvetila posebno pozornost 
politiki neuvrščenosti. Ugotovila sta, 
da ta politika v sodobnih pogojih 
pomaga borbi malih in srednjih 
držav za ohranitev njihove neod
visnosti, suverenosti in hitrejšega

družbenogospodarskega razvoja. Po
litika neuvrščenosti je postala ze
lo važen element za ohranitev sve
tovnega miru in enakopravnega 
mednarodnega sodelovanja. Po nju
nem mišljenju se odpirajo nove 
perspektive za koristno delovanje 
neuvrščenih držav. Zato je po
trebno opraviti temeljite priprave 
za bodoči sestanek zunanjih mini
strov neuvrščenih in se dogovoriti 
o bodočem sestanku neuvrščenih na 
vrhu. Voditelja Jugoslavije in Eti
opije^ sta pozdravila dejavnost ne
uvrščenih držav v Sredozemlju in 
dala podporo njihovim naporom, da 
se to področje spremeni v področje 
miru in sodelovanja. Tito in Haile 
Selasie sta prav tako pozdravila na
pore za sklicanje konference ev
ropskega sodelovanja in varnosti z 
zaupanjem, da bo prispevala k na
daljnjemu napredku odnosov in kre
pitvi varnosti v Evropi. Neposred
na pogajanja in sporazumevanja

med velikimi silami sta najvišja 
zastopnika Jugoslavije in Etiopije 
ocenila kot prispevek k nadaljnje
mu popuščanju mednarodne napeto
sti in iskanju možnosti za pravično 
rešitev perečih mednarodnih vpra
šanj.

Glede krize na Bližnjem vzhodu 
in vojne v Vietnamu sta Tito in 
Haile Selasie ponovila že znana sta
lišča. Po njunem mišljenju mora 
svetovna organizacija povečati svo
je napore, da bi se izpolnila re
solucija varnostnega sveta iz 1967. 
leta in rešila krizo na Bližnjem 
vzhodu. Izhod iz sedanjega položaja 
na Daljnem vzhodu pa je treba po
iskati v neposrednih pogajanjih.

Voditelja Jugoslavije in Etiopije 
sta posvetila posebno pozornost po
ložaju v Afriki. Pri tem je Tito 
visoko ocenil vlogo Haile.ia Selasieja 
pri ustanovitvi organizacije afriške 
enotnosti, njegovo skrb za krepitev

te organizacije, njegove neutrudlji
ve napore za krepitev duha in po
litike neuvrščenosti in ohranitev sve
tovnega miru in mednarodne var 
nosti.

Haile Selasie in Tito sta ponov
no potrdila svojo odločno podporo 
borbi narodov Afrike proti kolonia
lizmu in obsodila politiko aparthei
da in rasne diskriminacije.

Haile Selasie je s svoje strani po
zitivno ocenil stališče predsednika 
Tita v korist stvari Afrike, krepitvi 
politike neuvrščenosti in njegove 
privrženosti ohranitvi miru v svetu. 
Etiopski cesar je izrazil svojo glo
boko zahvalo predsedniku Titu, ju
goslovanski vladi in narodom Ju
goslavije za prisrčni sprejem in go
stoljubnost ter povabil predsednika 
Tita, naj obišče Etiopijo. Tito je 
vabilo z zadovoljstvom sprejel, da 
tum pa bo naknadno določen.

BOŽO BOŽIČ

nja uspešna, ker je Nixon potrdil, 
da bo nadaljeval eskalacijo voj
ne v Indokini ter da ne bo do
volil zamenjave v sajgonski vladi.

Popolne pomiritve v Severni 
Irski še ni, toda sporazum med 
skupino «Provisionals« in angle
ško vlado je že prinesel svoje 
sadove. Gverilci so odstranili tri 
barikade v Londonderryju, angle
ška vojska pa se je umaknila iz 
postojanke pred četrtjo Bogside.

Slovensko gospodarsko zdru
ženje je podalo obračun svoje
ga dela v prvem letošnjem pol
letju in izdalo program za pri
hodnje polletno obdobje. Med 
drugim so sprejeli sklep o okre
pitvi strokovnega aparata za 
uspešnejše delo na terenu in 
sklep o razširitvi mreže krajevnih 
zaupnikov. Združenje bo tudi na
daljevalo prizadevanje za skup
ni sedež SGZ, Kmečke zveze in 
patronata INAC za boljšo koordi
nacijo dela. Pozornost so posve
tili tudi poživitvi družabnosti.

Obračun sezone 1971/72 je 
včeraj podalo tudi Stalno sloven
sko gledališče na tiskovni konfe
renci v Kulturnem domu. 204 
predstave s skupno nad 51.000 
gledalci so dokaz izredno in
tenzivnega delovanja, ki je v 
minuli sezoni prvič poseglo v 
Kanalsko dolino. Z minulo sezono 
se je zaključila tudi prva faza 
publicizacije našega gledališča s 
tem, da so v njegov upravni svet 
bili vključeni zastopniki krajev
nih ustanov: občine, pokrajine 
in dežele. Za uresničitev druge 
faze je potreben še pristop mi
nistrstva za turizem in predstave.

Stavkajočim delavcem SAP so 
se včeraj pridružili tudi usluž
benci ACEGAT, zaradi česar je 
bil včeraj ukinjen promet na 13- 
14 avtobusnih progah, na ostalih 
pa močno okrnjen.

Ministrstvo za šolstvo je ugo
dilo prošnji profesorskega zbora 
slovenske nižje srednje šole v 
Ul. Randaccio v Gorici, da se 
šola poimenuje po buditelju In 
duhovnem voditelju beneških Slo
vencev, Ivanu Trinku.

Ngujen Thi Binh 
na obisku v Bologni

BOLOGNA, 30. — Zunanja mini
strica južnovietnamske začasne re
volucionarne vlade in načelnica de
legacije ZRV na pariških poga
janjih za Vietnam Ngujen Thi Binh 
je dospela danes v Bologno na po
vabilo temkajsnje deželne uprave. 
Gospo Thi Binh spremljajo nekate
ri člani in funkcionarji delegacije 
na pogajanjih v Parizu. Program 
obiska predvideva srečanja s poli
tičnimi osebnostmi in kulturnimi de
lavci iz dežele. Gostje si bodo po
leg Bologne ogledali tudi Reggio E- 
milio in Ravenno, 3. julija pa se 
bodo vrnili v Pariz.

Na tiskovni konferenci v palači 
D Accursio ob navzočnosti župana 
Bologne Zangherija in drugih poli
tičnih predstavnikov je. Ngujen Thi 
Binh med drugim komentirala si
nočnjo izjavo ameriškega predsedni
ka: »Vsem je znano, je dejala, da 
je Nixonova uprava sabotirala pa
riško konferenco ter sprožila iz
redno hudo eskalacijo vojne, in da 
sta začasna revolucionarna vlada in 
Demokratična republika Vietnama 
večkrat zahtevali obnovitev poga
janj. Sedaj Nixon izjavlja, da se 
bo vrnil na konferenco; ne gre pa 
za enostaven povratek k pogajalni 
mizi. Potrebno je, da na pogajanjih 
zavzame resno stališče.*

»V svojih izvajanjih Nixon go
vori o resnih pogajanjih - je na
daljevala južnovietnamska predstav
nica — po drugi strani pa daje 
razumeti, da bo nadaljeval bom
bardiranje Juga in Severa, blokado 
severnih pristanišč in podporo lut
kovnemu Thieujevemu režimu, da 
bi preprečil sestavo koalicijske 
vlade, ki bi predstavljala vse na
cionalne sile in celotno prebival
stvo Južnega Vietnama. To pomeni, 
da namerava Nixon nadaljevati 
svojo politiko vojne ter da se hoče 
pogajati samo s pozicije sile. Proti 
temu pa se je vietnamsko ljudstvo 
venomer borilo ter zahtevalo, naj 
bi napravili konec vojne z rešitvi
jo, ki bi bila koristna za vietnam
sko ljudstvo ter bi ponujala ZDA 
primeren izhod*.

Ngujen Thi Binh je zaključila, 
da morajo Američani napraviti ko
nec eskalaciji vojne proti Severu 
in Jugu ter bombardiranju in resno 
odgovoriti na mirovni predlog v 
sedmih točkah, ki ga je izdelala 
revolucionarna vlada Južnega Viet
nama.

Partizani zavzeli 
postojanko vladne vojske 
v bližini Hueja

SAJGON. 30. — Partizanske eno
te so zavzele danes kolaboracioni- 
stično postojanko »Chekmate*, ka
kih dvajset kilometrov od Hueja, 
eno največjih in najvažnejših baz 
vladne vojske pred bdvšo cesarsko 
prestolnico. Partizani so napadli 
ponoči in presenetili branilce, ki so 
se po kratkem odporu razbežali.
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VZPOREDNO S SEJO OBČINSKEGA SVETA

V torek skupna stavka 
šoferjev in delavcev

Bodo občinski organi razpravljali o krizi javnih prevozov v Trstu?

V torek zvečer se bo sestal trža
ški občinski svet, v ponedeljek pa 
načelniki svetovalskih skupin, da 
skupaj z županom določijo dnevni 
red s«je. Skoraj Kotovo ie že. da 
bodo predstavniki levice zahteva
li, naj bo torkova seja nosvečena 
vprašanjem javnih prevozov v Tr
stu, ki so prerasla v najhujšo kri
zo zadnjih let.

Šoferji in druKi uslužbenci SAP 
stavkajo nepretrgoma že več kot 
mesec dni. medtem ko občina mol
či v zvezi z vprašanjem nujnosti 
municipalizacije Sergasovih avto
busnih prog. To nujnost ne nare 
kuje samo enotno gibanje priza
detega prebivalstva, ki na tak na
čin izraža svojo solidarnost stav 
kajočim in brani s tem lastne in
terese. temveč tudi večkratna jav
na obveza župana Spaceinija. da 
bo odvzel zasebnim koncesionarjem 
licenco v primeru, da bi ta ne za
gotovil normalnih prevoznih sto
ritev.

Stavkajočim delavcem SAP so se 
sedaj pridružili še šoferji in dru
go osebje ACEGAT. Gre za po
vsem drugo vprašanje, ki pa - iz 
različnega zornega kota — doka
zuje. da je javna oblast preveč
krat gluha pri zadevah javnih pre
vozov. Ne moremo kriviti samo ob
činske uprave, ki deluje v zelo 
tesnem finančnem okviru, temveč 
predvsem deželne in vsedržavne or
gane, ki se kljub vztrajnem zahte
vam in opozorilom sindikatov niso 
resno lotili vprašanja reforme pre
vozov.

Pri ACEGAT je uprava odpove
dala dopolnilno delovno pogodbo. 0-

Snoči v p. d. <1. Cankar«

Dru^i občni zbor 
Slovenskega amaterskega 
gledališča v Trstu

Sinoči je bil v dvorani p. d. 
«Ivan Cankar* II. občni zbor Slo
venskega amaterskega gledališča v 
Trstu. Uvodno poročilo ob sklepu 
prve gledališke sezone je podal do
sedanji predsednik gledališča Ser
gej Verč, član umetniškega vodstva 
Igor Tuta pa je obrazložil reper
toarni predlog za novo sezoto. 
Sledilo je še poročilo blagajničarke 
Milice Kravos, ki je podala ob
račun tekoče sezone ter prikazala 
osnutek proračuna za prihodnjo 
sezono. Po dokaj živahni diskusiji 
o poročilih so prisotni izključili iz 
ansambla člana gledal feča, ki se 
je pregrešil proti pravilom gleda
lišča, nato pa so sprejeli notranji 
disciplinski pravilnik gledališča v 
dopolnilo že obstoječega statuta. 
Sledile so volitve upravnega sveta, 
umetniškega vodstva in nadzorne
ga odbora. Za predsednika gleda
lišča je bil izvoljen Ivan Verč, za 
podpreosednika Igor Tuta, za tajni
ka Sergej Verč, za blagajničarko 
Milica Kravos, gospodar pa bo 
Boris Mihalič. Upravni svet gle
dališča sestavljajo še Nadja Kos
mač, Anica Žerjal, Silvester Metli

TISKOVNA KONFERENCA V KULTURNEM DOMU

204predstave in 51.729 gledalcev 
rekorden dosežekSSG v sezoni 1971/72

Uspehe, probleme in načrte naše gledališke hiše so orisali predsednik upravnega 
sveta prof. J. Tavčar, direktor Filibert Benedetlč in dramaturg Miroslav Košuta

__ ________ _ _ ka, Branko Sulčič, Marjan Pertot,
sebje ne opravlja v«S nadurTš' čl-1 Sergij Cerkvenič, Vojko Slavec in 
mer ie dejansko paraliziralo mest- ' Boris Kobal. Umetniško vodstvo 
ni javni promet, ki je slonel na sestavljajo Sergej Verč, Igor Tuta
nadurah v razmerju 35 odst. Od tod 
ukinitev 13-14 avtobusnih prog in 
redke vožnje na delujočih

Zaradi vsega tega so sindikati 
proglasili za torek splošno stavko 
vseh delavcev industrijskega sek
torja skupaj z osebjem prevoznih 
podjetij ACEGAT. ACNA, Carsica, 
SAITA. SAP itd..

Delavci bodo stavkali zadnji dve 
uri. uslužbenci ACEGAT tri ve
černe ure, ko bo po mestnih uli
cah manifestacija. Uslužbenci 
ACNA od 18. do 21.30. Carsica pa 
od 16.30 do konca službe. Za vse 
ostale velja stavka od 17. do 20. 
ure. Ob 18. uri se bodo stavka
joči delavci in šoferji zbrali na 
Goldonijevem trgu. od koder bodo 
krenili po mestnih ulicah.

Danes v Križu

Zaključek razstave 
domačega vina

Danes ob 24. uri se bo zaključil 
6. praznik vina in rib v Križu. 
Vinska razstava bo odprta od 18.30 
naprej, ob 21. pa se bo začel ples 
na prostem. Igral bo ansambel The 
Lords.

Kot vsako leto privabila kriška 
vinska razstava tudi letos, zlasti 
zvečer, mnogo gostov iz mesta in 
s podeželja. Marsikdo tam kar po
večerja In zalije z domačim vinom 
kalamare, sardele, pedoče čevap
čiče, sir ali pršut. Na letošnji raz
stavi sodelujejo s svojim vinskim 
pridelkom naslednji vinogradniki: 
Emil Cibic — Prosek 386. Gigi De 
Lorenzi — Križ 13. Gerlanc — Kon- 
tovel 13. Martin Guštin — Križ 256, 
Anton Košuta — Križ 38. Egidij 
Košuta — Križ 331. Franc Košuta - 
Kriz 202. Ivan Košuta — Križ 173, 
Josip Košuta — Križ 332, Oskar 
Košuta — Križ 43. Rudi Košuta — 
Križ 44. Repa — Kontovel 112. Ivo 
Sedmak — riž 161. Karmelo Sed
mak — Križ 45. Zmago Sedmak — 
Križ 583. Kateri na Skorja — Križ 
292, Marjo Švab — Križ 344 Al
bin Tence — Križ 111. Slavko Ten- 
ce — Križ 1. Ivan Tretjak - Križ 
262, Zoro Tretjak - Križ 119

Podelitev nagrad bo v sobto. 8.

in Anica Žerjal, nadzorni odbor pa 
Miroslav Košuta, Sandi Pertot ter 
Mario Magajna. Več o občnem 
zboru bomo pisali v naši jutrišnji 
številki.

204 predstave s skupno 51.729 
gledalci, izpolnitev zastavljenega 
prog-ama v celoti, dosledno spo
štovanje in izvajanje vodilnih re
pertoarnih in programskih načel, 
zaključek prve faze publlcizacije 
gledališča s priznanjem naslova 
Stalno gledališče in ustrezno izpo
polnitvijo upravnega sveta s pred
stavniki pokrajine, občine in deže
le, prvi poseg v Kanalsko dolino in 
utrditev dosedanjih rednih nasto
panj v Gorici in v Beneški Slove
niji, konkretno dogovarjanje za red
na gostovanja na Koroškem in na
daljnje poglabljanje prijateljskih sti-

Med včerajšnjo tiskovno konferenco

kov s slovenskimi, jugoslovanskimi 
ter italijanskimi gledališči, v prvi 
vrsti s tržaškim Teatro Stabile, to 
so glavni dosežki Stalnega sloven
skega gledališča v Trstu v sezoni 
1971/72, s katerimi so predstavnike 
tiska na včerajšnji tiskovni konfe
renci seznanili člani upravnega in 
umetniškega vodstva gledališča.

Bilanca je vsekakor zadovoljiva, 
glede na številke pa celo rekord
na, kot je v tvojih uvodnih besedah 
dejal predsednik upravnega sveta 
SSG prof. Josip Tavčar, ki se je 
nato zadržal najprej pri vprašanju 
publicizacije naše poklicne gledali-
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Z ZADNJE SEJE VODILNEGA ODBORA SGZ

Razprava o opravljenem delu 
in o načrtih za prihodnost

Sedanji ustroj pretesen glede na povečano dejavnost - Skupen sedež za SGZ, KZ in patronat INAC?

V sredo, 28. t. m. je bila seja 
glavnega in nadzornega odbora Slo
venskega gospodarskega združenja. 
Sejo so sklicali z namenom, da bi 
skupno pregledali izvršeno delo v 
prvem letošnjem polletju in sesta
vili program dela za drugo šest- 
mesečje.

Sejo je začel predsednik SGZ 
Stanko Bole, ki je po krajšem u- 
vodu, v katerem je strnil glavne 
smernice dosedanjega delovanja or
ganizacije, podal besedo direktor
ju Juriju Kufersinu, ki je prebral 
glavno poročilo o delovanju zdru
ženja.

Iz tega poročila je razvidno, da 
je bilo delovanje SGZ zelo pestro 
in živahno, kljub temu, da so ob
stajale in še obstajajo določene te
žave, ki zavirajo široko ekspanzijo 
delovanja te naše gospodarske u- 
stanove. Direktor Kufersin je ob
širneje poročal tako o izvršnem de
lu kakor tudi o tistem, ki je izo
stalo ter je skušal temu nakazati 
tudi konkretne razloge.

O poročilu se je nato razvila ži
vahna razprava, katero so pose
gli vsi prisotni odborniki. V glav
nem so se vsi strinjali z ugoto
vitvami in programom, ki jih je 
poročilo nakazalo, iznešene pa so 
bile tudi razne kritične pripombe, 
ki bodo v bodočnosti v korist de
lovanju združenja.

Med temi naj omenimo sklep, da 
se še bolj utrdi delovanje združe
nja na terenu, ker močen strokov

ni aparat bo imei svojo veljavo le 1 Bosettiju. ki mu je od leta 1967 
v primeru, da bo služil čim širše- j bilo skupno s Sergiom d’Osmom

julija.
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OD PONEDELJKA V HOTELU ENALC

MEDNARODNO ZASEDANJE 
0 ODPLAKAH V MORJE

Sklicala ga je pokrajinska turistična ustanova 
Udeležba italijanskih in ameriških znanstvenikov

V ponedeljek se bo začelo v ho
telu ENALC pri Nabrežini medna
rodno zasedanje o vprašanju od
plak v morje, ki ga je sklicala ■ 
tržaška pokrajinska turistična usta
nova pod okriljem avtonomne de
žele Furlanije - Julijske krajine. 
Zasedanje samo pa je pripravil in
štitut za zdravstveno inženirstvo mi
lanskega politehnika s sodelovanjem 
sorodnega inštituta ameriške uni
verze iz Barkeleya.

Zasedanje bo trajalo do petka. 
Znanstveniki bodo razpravljali o 
odplakah, o razredčevanju in uni
čevanju odplak v morju, o filtrih 
in čistilnih napravah, o industrij
skih. radioaktivnih in drugih nevar
nih odpalkah. Uradna poročila in 
razprave bodo podali profesorji 
Jemkis Kaufman, Pearson. Selleck 
in Stors iz Barkeleya. Ludvvig iz 
Bethesde. Garrison iz Los Angele
sa. Bonomo, Bozzini. Branca. de 
Fraja - Frangipane iz Milana ter 
Olivotta iz Trsta. Zasedanja se bo
sta udeležila tudi dr Frevschuss 
iz Stockholma io dr. Stander iz 
Pretorie, predsednik in podpred
sednik mednarodne zveze za razi
skovanja o onesnaženju morja - 
1AWPR.

Nedvomno bo zasedanje prineslo 
veliko novosti in naprednih dog 
nanj na področju onesnaženja mor
ja, saj bo nastopila skupina najbolj 
kvalificiranih znanstvenikov, ki se 
že veliko let ukvarjajo s temi vpra
šanji. Namen zasedanja pa je tudi 
izmenjava mnenj »n izkušenj ne le 
samo med znanstveniki, ampak tu
di s tehniki in z vsemi tistimi, ki 
konkretno odgovarjajo za vpraša
nja čistoče morskih voda — seve
da tudi naših, tržaških...

Kongres CGIL 
v Nabrežini

V torek, 27. junija je bil v Na
brežini izredni kongres občinske de 
lavske zbornice CGIL na katerem 
so razpravljali o sindikalni enotno
sti. o reformah in o skorajšnjih 
obnovitvah delovnih pogodb.

Uvodno poročilo ie podal tajnik 
občinske zbornice Mario Criscenti. 
ki je orisal sedanji politični in sin
dikalni položai v zvezi s protide- 
lavsko gonjo, ki so jo v zadnjem 
času sprožili gospodarji ob podpo
ri desničarskih sil.

mu krogu ljudi. Zaradi tega bo 
potrebno še bolj gojiti krajevne od
bore in ustvariti široko razpredeno 
mrežo lokalnih zaupnikov, ki bodo 
lahko mnogo doprinesli spodbud- 
niški akciji za vpis novih članov, 
za razširitev vpliva organizacije in 
za posredniško vez s članstvom ter 
tako vnesli malo kisika tudi fi
nančnemu stanju organizacije. S 
takim načinom dela bo tudi zado
ščeno ciljem in programu, zaradi 
katerega je bilo SGZ ustanovljeno.

Govor je bil tudi o preosnovi de
lovnih moči gosp. združenja, ki je 
najnujnejše vprašanje, za katerega 
pa sedaj ni bilo mogoče nakazati 
rešitve, ker obstajajo finančne te
žave, ki ne dopuščajo nikakršnega 
večjega stroška, kljub temu, da bi 
to bilo zelo važno za celotno 
delovanje združenja. Glavni odbor 
je soglasno prepustil rešitev tega 
problema in tudi finančni problem 
predsedstvu, ki bo tako nadaljeva
lo po že začeti poti z upanjem, da 
bo prej ali slej le rešilo zadevo, 
ki bo lahko pomenila začetek no
vega, še konkretnejšega delovanja 
združenja.

Razpravljali so tudi o problemu 
sedeža in sklenili, da se odobri 
začeta akcija predsedstva, za skup
ni sedež SGZ s tržaško Kmečko 
zvezo in patronatom INAC. Vse tri 
organizacije bi ostale avtonomne, 
imele pa bi precejšnje koristi od 
skupnega prostora, saj bi lahko nu
dile svojemu članstvu več storitev, 
in to pri manjših stroških. Pobudo 
so pozitivno ocenili tudi zaradi te
ga, ker je postal sedanji sedež 
združenja nezadosten glede na de
javnost, ki jo je organizacija zad
nje čase razvila.

Sklenjeno je bilo tudi, da se po 
poletnih dopustih spet razživi de
javnost posameznih strokovnih sek
cij, ter da se v tem oziru skušajo 
vnesti tudi novi oprijemi delova
nja, kot n. pr. družabnost, id naj 
privedejo do boljšega in tesnejšega 
spoznavanja in sodelovanja med 
člani - operaterji, ki delujejo na 
istem strokovnem področju.

Po poletnih dopustih bodo skli
cali naslednjo sejo glavnega odbo
ra SGZ, ki naj nadaljuje razpravo 
o delovanju do konca leta 1972 in 
naj pripravi občni zbor združenja, 
id bo predvidoma januarja meseca 
1973.

K. J.

zaupano umetniško vodstvo gledali 
šča. in tudi v pričakovanju priia 
godibve struktur gledališča njegovi 
deželni funkciji. Iz tega razloga so 
tudi vključili v upravni svet gle
dališča predstavnike videmske por 
denon6ke in goriške pokrajine.

Režiser Sandro Bolchi ie leta 
1946 ustanovil eno prvih Stalnih 
gledališč v državi, »La Soffitta« v 
Bologni. S tržaškim gledališčem je 
že sodeloval leta 1956. ko je pri
pravil zanj uprizoritev Svevove dra
me «Un marito*. Znan pa ie pred
vsem po svojih televizijskih reali
zacijah. kot so na primer »Zaro
čenca*. »Mlin na reki Pad* in 
«Bratje Karamazovi*.

Ronsko letališče 
se uveljavlja

Osebni promet na ronškem leta
lišču se stalno veča. V prvih petih 
mesecih letošnjega leta se je na 
letališče pripeljalo oziroma vkrcalo 
na letalo nekaj nad 67.000 potni
kov. S turistično sezono naj bi se 
promet še znatno povečal, in sicer 
zaradi čedalje pogostejših čarter
skih poletov. Do konca maja je na 
letališču pristalo skupno 1.578 letal 
in 313 zasebnih zrakoplovov. Bla
govni promet je v istem razdobju 
dosegel 226.697 kg.

ške ustanove. Poudaril je. da je se
daj za nami prva faza publiciza
cije, ki se je začela urejati neka
ko pred osmimi leti in ki se je 
dopolnila s pristopom pokrajine in 
občine (kot predvideva italijanski 
zakon o stalnih gledališčih) in v 
našem konkretnem primeru tudi de
žele v upravni svet. Naslednjo fazo, 
iz finančnega vidika tudi najbolj 
pomembno, pa bo predstavljala iz
polnitev obveznosti s strani države 
oziroma ministrstva za turizem in 
prireditve, ki doslej žal ni prešla 
preko formalnega priznanja naše 
gledališke ustanove. Normalno bi 
moral biti pristop ministrstva zgolj 
formalnost, v našem primeru pa 
žal ni tako. Problem je zapleten 
tudi spričo dejstva, da državni za
kon predvideva samo po eno stalno 
gledališče v enem mestu, pri nas 
pa bi bili dve, vendar mora mini
strstvo tudi upoštevati, da gre za 
specifičen primer gledališča narod
ne manjšine. Prav zaradi tega ute
gne biti druga faza do popolne 
publicizacije dolga in naporna in bo 
poleg nadaljnjih in vztrajnih inter
vencij tudi preko italijanskega zdru
ženja stalnih gledališč potrebna tu
di politična volja Rima. Zaradi ne
izpolnjenih obvez Rima bo naše gle
dališče tudi prihodnjo sezam/'začelo 
s predvidenim primanjkljajem, kar 
se bo nujno moralo odraziti tudi na 
obveznostih do igralcev, na pomla
jevanju igralskega kadra itd. Se
danja podpora zagotavlja v najbolj
šem primeru podpis delovnih po
godb v mejah pretekle sezone.

Predsednik upravnega sveta se je 
nato dotaknil pomombnih dosežkov 
v minuli sezoni, kot so na primer 
prvo gostovanje v Kanalski dolini, 
utrditev gledališke abonmajske se
zone v Gorici, stalnost nastopanja 
v Beneški Sloveniji, kjer obstaja 
upanje, da bo lahko SSG v prihod
nji sezoni uprizorilo tudi vsaj eno o. 
troško predstavo ;a šolarje, za kar 
so ustrezna šolska skrbništva že 
zagotovila svojo podporo.

Glede sezone same oziroma nje
nega repertoarja je prof. Tavčar 
dejal, da je bila celoti vzeto u- 
spešna in da je treba gledati na
njo kot na celoto, ne pa jo soditi 
po eni ali dveh predstavah, ki sta 
lahko po uprizoritveni plati tudi 
izven nivoja, kakršnega naša pu
blika lahko prenese. Ko je govoril 
o tem, da se naše gledališče lah
ko mirno primerja po umetniški mo
či s katerim koli gledališčem v dr
žavi, je tudi dejal, da je SSG v 
tem smislu tudi bilo deležno naj
večjega priznanja italijanskih gleda
liških krogov, id so naše gledališče 
sprejeli v svoj krog Stalnih gleda
lišč kot povsem enokopravnega 
člana.

Direktor gledališča Filibert Be- 
nedetič je nato podrobneje razčle
nil preteklo sezono s podatki o 
številu predstav in gledalcev za 
posamezna dela na repertoarju in 
dopolnil izvajanje prof. Tavčarja. 
(O tem berite podrobnosti na 
jutrišnji kulturni strani). V zvezi 
s prvim gostovanjem SSG v Trbižu 
je dejal, da si bo gledališče priza
devalo za uvedbo abonmaja s tre
mi predstavami v sezoni v Kanal
ski dolini, s čimer bo tudi to na
še zamejsko področje polnopravno 
zajeto v normalen delokrog gleda
lišča. V zvezi s stiki na Koroškem 
je poudaril, da se bodo morala 
gostovanja našega gledališča odvi
jati v okviru kulturnih stikov med 
Furlanijo - Jul. krajino, Slovenijo in 
Koroško tako, da bodo tudi breme
na gostovanj nosile ustrezne de
žele.

Direktor Benedetič je poudaril, da 
je naše SSG član skupnosti slo
venskih gledališč in obenem član 
italijanskega združenja stalnih gle
dališč, kar mu daje zavidljiv po
ložaj in naravno funkcijo posredni
ka, ki jo tudi že z uspehom oprav
lja.

V nadaljevanju svojih izvajanj 
je direktor Benedetič potrdil ve
ljavnost načelnih programskih smer
nic gledališča, nato pa se je za
držal pri okvirnem obrisu prihod
nje sezone, ki se ne bo bistveno 
oddaljevala od pretekle. To pa po
meni, da je predvidenih 5 del v 
rednem abonmaju ter po eno mla
dinsko delo, delo za mali in ljud
ski oder (gostovanja gledališč iz 
matične Slovenije pri tem niso 
všteta), da bo skupno okrog 200 
predstav v Kulturnem domu, v 
Gorici, Beneški Sloveniji, Kanalski 
dolini, na našem podeželju in 
onstran meje. Novost naj bi pred
stavljale mladinske predstave za 
šole, ki bi redno bile vsak teden 
ob torkih v Kulturnem domu. Teh 
predstav naj bi bilo 32 in bi vklju
čevale tudi gostovanja in nastope 
amaterskih in sorodnih skupin.

Končno je dramaturg Miroslav 
Košuta okvirno nakazal repertoar 
za prihodnjo sezono tudi glede iz
bire del.

Ker stvari niso še povsem do
končne bomo o tem poročali z več
jo gotovostjo pred samim začetkom 
prihodnje sezone, na vsak način pa 
je dramaturg Košuta dejal, da bo 
tudi naše gledališče počastilo 400- 
letnico kmečkih uporov na Sloven
skem po vsej verjetnosti z upri
zoritvijo dramatiziranih Pregljevih 
»Tolmincev*, da bo na programu 
delo iz italijanske klasike (Piran- 
dello — Pensaci Giacomino), da ob
staja predlog za izvirno domače 
delo (Benedetič?), da bo na pro
gramu delo iz sodobne dramatike 
(Dietter Forte — Martiči Luther in 
Thomas Muenzer ali Uvod v knji- 
gotrštvo), lahkotna dunajska kome
dija (Raimond — Ljudomrznik) itd. 
Konkretno so tudi že izdelani pred
logi za mali in ljudski oder, za 
mladinsko igro in drugi, ki bodo 
popestrili sezono. Toda kot že re
čeno, o vsem tem obetavnem pro
gramu več pred prihodnjo sezono, 
ki se bo uradno začela s 1. sep
tembrom.

ZVEZA PARTIZANOV - Opčine

priredi jutri, 2. junija 1972 v 
prostorih Prosvetnega doma na 
Opčinah

7 partizanski
tabor
Spored prireditve: ob 10. uri o-

tvoritev razstave partizanskih 
grafik. Ob 16.30 nastop godb 
na pihala s Proseka in Trebč, 
pozd. govori, nastop pev. zbo
rov in revija openskih kotal
karjev. Sledi ples z orkestrom 
«The Lords*. Obilno preskrb
ljeno z domačo kapljico in 
raznovrstno jedačo.

Odbor

SLOVENSKI DIJAŠKI DOM —
Trst, Ul. Ginnastica 72, Čampo 
S. Luigi 11, telefon 793-167

obvešča, da se zaključi vpiso
vanje v
TEČAJ
ZA POPRAVNE IZPITE
za dijake nižjih in višjih srednjih 
šol danes, 1. julija ob 13. uri.

Šolske vesti
Ravnateljstvo državnega trgovskega 

tehničnega zavoda »Žiga Zois* v Trstu, 
Ulica Guardiella 13/2, sporoča, da 24. 
julija 1972 ob 12. uri zapade rok za 
vpis za šolsko leto 1972-73.

Prošnje sprejema tajništvo vsak dan 
od 10. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega učiteljišča 
«A. M. Slomšek* v Trstu. Ul. Cara
vaggio 4, sporoča, da 24. julija 1972 
ob 12. uri zapade rok za vpis za šol 
sko leto 1972/73.

Ravnateljstvo državnega znanstvene
ga iiceja «France Prešeren* v Trstu, 
Ul. Guardiella 13/1, sporoča, da 24. 
julija 1972 ob 12. uri zapade rok za 
vpis za šolsko leto 1972/73. Prošnje 
sprejema tajništvo vsak dan od 10. 
do 12. ure.

Ravnateljstvo državne srednje šole 
«Ivan Cankar* sporoča, da 24. julija 
ob 12. uri zapade rok vpisovanja za 
šolsko leto 1972-73. Prošnje sprejema 
tajništvo vsak dan od 9. do 12. ure.

Ravnateljstvo državne srednje šole 
«Fran Levstik* — Prosek z oddelje
nimi razredi v Sv. Križu sporoča, da 
se 24. julija zaključi vpisovanje za 
šolsko leto 1972-73. Prošnje sprejema 
tajništvo vsak dan od 9. do 12. ure.

Državni strokovni zavod za indu- 
stsrijo in obrt v Ul. Frausin sporo
ča, da 24. julija 1972 zapade rok za 
vpis za šolsko leto 1972-73.

Gledališča
GRAD SV. JUSTA

Spored, ki ga bo imel «Harkness 
Ballet of New York» v ponedeljek 
in torek na gradu Sv. Justa ob 
21. bo obsegal: «Variacije k Schu
bertu* v priredbi Rebeke Harkness, 
ustanoviteljice in umetniškega vod
je ansambla, «Percussion for sir*, 
uglasbil Leo Gurst, koreografija. 
Vicenteja Nebrade, Rahmaninove 
«Tri preludije*, koreografija Ben 
Stevenson ter «Time out of mind», 
glasba Paula Crestona in koreogra
fija Briana Macdonalda Orkester 
gledališča Verdi bo vodil Daniel 
Štirn. Vstopnice so \ prodaji v 
Pasaži Protti ter pred predstavo 
na gradu Sv. Justa. Cene: oštevil, 
čeni sedeži A 2.000 lir; B — 1.500 
lir; C — 1.000 lir; samo vstopnina 
500 lir.

ESSSM
V galeriji Loža v Kopru razstava 

del Mihe Maleša.
V Gradežu, Drev. Europa unita 26 

razstavlja «Grupa 3a» (Furlan, Stani
slav Meterc, Fulvio Monai, Giovanni 
Pacor. Claudio Pettener, Orlando Po- 
ian. Tomasin).

Kino
MIRAMARSKI PARK. «I,uči in zvoki*

ob 21.30 in ob 22.45 «Massimiliano 
e Carlotta v italijanščini. Cene ne
spremenjene.

■v
A. Černigoj 
v Kraški hiši

Danes, 1. julija, bo v rastav- 
ni galeriji Kraške hiše v Repnu 
odprl svojo razstavo tržaški slikar 
prof. Avgust Černigoj, ki je za 
razstavo pod naslovom tNaš Kras» 
pripravil več olj, akvarelov in jed
kanic. Vse razstavno gradivo je 
figurativnega značaja in predstav
lja zapuščene kraške kamnolome, 
kraške kalune in življenje na Kra
su na sploh. Uradna otvoritev raz
stave bo ob 20. uri.
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NOVICE IZ POMORSTVA

Režiser Sandro Bolchi 
novi direktor 
Teatra Stabile

Sandro Bolchi je novi »direktor- 
režiser* tržaškega Teatra Stabile 
za prihodnje petletno razdobje. 
Sklep o tem je sprejel upravni svet 
gledališča na svoji zadnji seji. ki 
je tudi sklenil, da bosta nlegova 
sodelavca Sergio d’Osmo v svojstvu 
»direktorja za kulturne dejavnosti 
In stike z javnostjo* ter Enrico 
Rame v svojstvu »organizacijskega 
direktorja*. Do teh sprememb v 
vodstvu tržaškega italijanskega po
klicnega gledališča le prišlo po 
poteku petletnega mandata Giuliu

Tudi pomorska družba «Adriatica» 
zaključila lansko poslovanje z izgubo

Primanjkljaj tudi v bilanci «itaicantieri»

Prosveta

Včeraj smo poročali o neugodnem 
poslovanju »Tžaškega Lloyda» v le
tu 1971. Poslovna bilanca se je 
namreč zaključila s primanjklja
jem v višini skoraj 680 milijonov 
lir, za kar .je iskati krivdo pred
vsem v nekaterih dogodkih v zu
nanjem svetu, med katere spada
ta zlasti dolgotrajna zapora Su
eškega prekopa in pa nedavni in
dijsko pakistanski konflikt v A- 
ziji, deloma pa tudi gospodarski za
stoj v nekaterih drugih deželah, 
kakor na primer v Južni Afriki itd.

Tudi pomorska družba »Adriatica* 
ki posluje kakor »Tržaški Lloyd», 
v »klopu državnega holdinga Fin- 
mare, je zaključila lansko poslo
vanje z izgubo, in sicer v višini 
skoraj 297 milijonov lir. Primanj
kljaj bi bdi lahko znatno večji, 
pravi poročilo k bilanci, če ne bi 
družba v lanskem letu močno o~ 
krepila svoje storitve v zvezi z 
raznimi krožnimi potovanji- Tudi 
trajekti družbe so lani prepeljali 
več potnikov in avtomobilov, tako 
da je skupna vrednost kasiranih 
prevoznin narasla za 450 milijonov 
lir v primeri z letom 1970.

Te dni je hil v Trstu občni zbor

družbe »Italcantieri*. Bilanca, ki 
so jo na njem potrdili in ki se 
nanaša na peto leto družbinega po
slovanja, izkazuje primanjkljaj v 
višini nekaj nad 12 milijard 
lir. Vodstvo družbe naglasa, 
da je primanjkljaj nastal iz 
več razlogov, in sicer zaradi te
ga, ker se v njenih treh ladjedel
nicah gradijo ladje naročene po 
fiksnih cenah v razdobju 1968-69, 
ker so pozneje občutno narasti! 
proizvodni stroški, in ker je delo 
zaostalo zaradi raznih stavk. Ital
cantieri ima danes naročil za grad
njo 32 trgovskih ladij v skupni to- 
naži 3,950.000 ton in za tri bojne 
ladje s skupnim spodrivom 6.500 
ton. Tri ladjedelnice Italcantieri so 
lani izročile naročnikom 12 ladij v 
skupni tonaži 611.000 ton. Konec 
decembra je osebje Italcantieri šte
lo skupno 12.327 delavcev in na
meščencev.

Na Hrvatoko je te dni dopotovalo 
večje odposlanstvo kitajskih gospo
darstvenikov, ki jih vodi pomočnik 
glavnega ravnateljstva »China Na
tional Chartering Corporation*, Lin 
Yun Ching. Kitajci se bodo mudili 
na Hrvatskem dva tedna, ter si

bodo ogledali najvažnejše ladjedel
nice, sedeže pomorskih organizacij 
in pristanišča ob Jadranskem mor
ju. Kitajci, ki so dopotovali v Ju
goslavijo kot gostje reške »Jugo- 
linije*, se zanimajo za možnost 
večjega sodelovanja jugoslovanske 
trgovinske mornarice pri prevaža
nju raznih tovorov na račun Ki
tajske in pa za večji tranzit ki
tajskega blaga, namenjenega v Ev
ropo, čez jugoslovanska pristani
šča. Poleg luk v Zadru. Šibeniku, 
Splitu. Pločah, Dubrovniku, Koto- 
ru in Baru bodo Kitajci obiskali 
tudi koprsko pristanišče.

TABOR NA REPENTABRU - Slo
venska prosveta priredi jutri, 2. 
julija tabor na Repentabru. Začetek 
ob 17. uri. Na letošnjem taboru bodo 
igrali Slovensko satiro, igro, ki jo je 
ix> slovenskih narodnih pesmih napisal 
Mirko Mahnič, podobno kot je napisal 
Slovenski pasijon. V drugem delu pa 
bodo nastopili pevci iz Kanalske do
line — «Višarskl zvon*, ki jih vodi 
Avguštin Ipavac, kaplan v Kobaridu.

Avtobusi bodo vozili iz Ul. Beccaria 
(pri Trgu Oberdan) ob 14.45, 15.35 
in 16.25. iz avtobusne postaje pa še 
ob 16.20, z Opčin ob 15.20, 16.10 in 
ob 17. uri. Na Repentabru bo delo
val tudi bife.

Drevi bo na dvorišču Mladinskega 
doma (v primeru slabega vremena 
v dvorani p. d. »V. Vodnik*) v Do 
lini nastopil Zdraviliški pevski zbor 
iz Rogaške Slatine.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 1. julija 

BOGOSLAV 
Sonce vzide ob 5.19 in zatone ob 
20.58 — Dolžina dneva 15.39 — Lu
na vzide ob 23.26 in zatone ob 10.15 

Jutri, NEDELJA, 2. julija 
MARIJA

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
27,8, najnižja 21,6, ob 19. uri 27,2 
stopinje, zračni tlak 1007,4, rahlo pa 
da, veter 10 km na uro, jugozahodni, 
vlaga 48-odstotna, nebo 5/10 poobla- 
čeno, morje rahlo razgibano, tempe

ratura morja 24,3 stopinje
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 29. in 30. junija 1972 se je v 

Trstu rodilo 15 otrok, umrlo je 25 
oseb.

UMRLI SO: Lucia Blomgren por. 
Semitecolo, 62-letni Giuseppe Guštin, 
86-letna Maria Busecchian vd. Perac- 
ca, 75-letna Maria Marcon vd. Ver- 
nier, 58-letni Giovanni D’Orazio, 53- 
letni Renato Muchiut, 93-letni Angel 
Martelanc, 91-letni Giovanni Radossi, 
83-letna Beatrice Perentin por. Ben 
venuti, 75-letna Ida Pelicon por. Ru- 
dan, 73-letni Valerio De Rosa, 63- 
letni Francesco Jenko, 65-letni Gio- 
vanni Cattaruzza, 68-letna Angela Ve- 
snaver vd. Stocovaz, 83-letni Carlo 
Gregorat, 91-letni Alessandro Pappa- 
dopulo, 94-letna Beatrice Zanier por. 
Gioseffi, 63-letni Bruno Piemontese, 
67-letni Sebastiano De Vivo, 90-letna 
Gertrude Calcina por. Altin, 76-letni 
Domenico Petronio, 48-letni Ervino 
Russi, 87-letna Antonia Brainik vd. 
Jakomin, 62-letni Carlo Pangossi, 69- 
letni Angelo Longhi.

Nazionale 16.15 «Una venere senza no- 
me per Tispettore Forrester*. Film 
v barvah. Fred Williams, Susann 
Korda, Horst Tappert.

Fenicc 16.00—22.10 «Dieci ineredibili 
giorni*. Barvni film. Anthony Per- 
kins, Michel Piccoli, Marlene Jobert 
in O. Welles.

Eden 16.00 »Decameron n. 3» (Le pid 
belle donne del Boccaccio). Beba 
Lončar, Femi Benussi, Marina Mal- 
fatti. Barvni film. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Grattacielo 16.30 «Le inibizioni del 
dott. Gaudenzi, vedovo con il com- 
plesso della buonanima*. Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Excelsior 16.15 «Valeria dentro e fuo- 
ri». Barvni film. Barbara Bouchet, 
Erna Schurer. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Ritz 16.30 »Una tomba aperta, una 
bara vuota*. Barvni film. Glasbena 
oprema Piero Piccioni.

Aurora 16.30 «11 mascalzone*. Barvni 
film. Richard Burton.

Impero 16.30 «Mi e caduta una ra- 
gazza nel piatto*. Barvni film. Pe
ter Sellers.

Capitol 16.30 «Crisantemi per un de- 
litto*. Barvni film. Alain Delon. 
Prepovedano mladini pod 14. letom. 

Cristallo 16.30 «11 sindacalista*. Barvni 
film. Lando Buzzanca.

Moderno 16.30 »Una nuvola di pol- 
vere, un grido di morte — arriya 
Sartana*. Barvni western film. 
Giarini "Darko.

Vittorio Venelo 17.00 »Tempi moder
ni*. Črrjobeli film. Charlie Chap
lin in Paolette Gothaird.

Ideale 16.30 «C’e Sartana, vendi la 
pištola e comprati la bara*. Barv
ni vvestern film. G. Hillton in E. 
Blank.

Abbazia 16.30 »Detenuto in attesa 
del giudizio*. Barvni film. Alber
to Sordi in Elga Andersen.

Astra 16.30 «In nome del popolo 
italiano*. Barvni film. Vittorio 
Gassman in Ugo Tognazzi.

Prispevki
Ob 5. obletnici smrti Štefanije Mil

kovič darujeta Anica in Učka Ščuka 
3000 lir za Dijaško matico.

Dr. Tončič daruje 5000 lir za do
prsni kip Karla Destovnika - Kajuha, 
po katerem bo poimenovana šola Gro- 
pada - Padriče in ne Tomšič, kot je 
bilo pomotoma objavljeno.

Ob zaključku športne sezone da
ruje Veto Rauber 5.000 lir za ŠD 
Polet.

KINO Nfl OPČINAH
Predvaja danes ob 17. uri: 

«INDAGINE SU UN GATTO AL 
DI SOPRA DI OGNI SOSPETTO* 
Barvna risanka s Spidy Gonzales

Razna obvestila
Slovensko dobrodelno društvo v 

Trstu obvešča starše, da se prič 
ne kolonija v Nabrežini v ponede
ljek, 3. julija. Dečki naj bodo ob 
16. uri na sedežu društva v Ulici 
Machiavelli št. 22, od koder bo od 
hod.

Izleti
Slovensko planinsko društvo — Trst

Priredi jutri, 2. julija 1972, izlet 
na Vršič z vzponom na Mojstrovko 
oz. Prisojnik ali za šibkejše planince 
na Sleme. Potovanje z avtobusom po 
Soški dolini in povratek čez Kranjsko 
goro oz. Trbiž. Odhod ob 6. uri iz
pred sodne palače na Foru Uipiano. 
Prosimo udeležence izleta, da porav
najo vpisnino.

Srenjski odbor v Borštu priredi 16. 
julija izlet k Plitvičkim jezerom (z 
možnostjo kopanja). Odhod iz Boršta 
ob 5. uri zjutraj po naši uri. Vpis 
pri Marjetu Zaharju v Zabrežcu št. 12.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure) 

Biasoletto, Ul. Roma 16; Davanzo, 
Ul. Bemini 4; Al Castoro, Ul. Cavana 
11; Sponza, Ul. Montorsino 9 (Rojan).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.3« do 8.30)

Vielmetti, Borzni trg 12; Centauro, 
Ul. Rossetti 33; AUa Madonna del 
Mare, Largo Piave 2; SanfAnna, Er- 
ta di S. Anna 10 (Kolonkovec).

Mali oglasi
TRGOVSKO POMOČNICO IN PO

MOČNIKA išče manufaktuma trgo
vina Pertot, Ul. Ginnastica. 22.

IZŠLA JE knjiga, ki Vam bo 
koristila vsak dan!

Dr. GERHARD VENZMER

DOMAČI ZDRAVNIK
O čem govori sedem poglavij 
knjige »Domači zdravnik*?
I. Zdrav biti in zdrav ostati
II. Zgradba in delovanje člove

škega telesa
III. Bolezni, vzroki, znamenja in 
TV. Nega bolnika na domu
V. Pred prihodom zdravnika
VI. Razpoznava in zdravljenje 

bolezni
Vil. Socialno zavarovanje

736 strani bogato opremljenih z 
barvnimi risbami in fotografijami

NAROČNIKI in ostali vljudno 
vabljeni, da se oglasite!

TRST - Ul. sv. Frančiška 20 
Tel. 61-792



PRIMORSKI DNEVNIK

V SKADANŠČINI PRED 30 LETI

Srečanje s prvimi partizani
Danes bodo odkrili spominsko ploščo štirim padlim borcem

Danes, 1. julija se bodo v Ska- 
danščim pod Slavnikom sešli mno- 
Bi primorski partizani. Občinski 
odbor Zveze borcev iz Sežane je 
za to priložnost, katere namen je 
obuditi spomin na srečanje s pr
vimi partizani v tej zakotni vasi 
že pred 30. leti, kakor tudi pro
slavitev ustanovitve odbora OF za 
materijsko področje ter kmalu nato 
še karavle P-2 in II. in I. bataljona 
Istrskega odreda, poskrbel spomin
sko ploščo, ki jo bodo odkrili na 
hiši, kjer so 16. junija leta 1944 
Padli pod sovražnikovimi streli štir
je borci.

Zglasili smo se v vasi in se po
govarjali s Francem Polesom, Jo- 
vom in njegovo ženo Ivanko, ki 
živita s sinovo družino na hišni 
številki 7. Oba se namreč najbolje 
spominjata dogodkov pred tridese
timi leti, saj se v vasi ni ničesar 
zgodilo brez njune vednosti, ker je 
bil Jovo tajnik rajonskega odbora 
OP in zanesljiv terenski delavec.

«Kdaj smo pri nas prvič videli 
partizane, sprašujete? Tega se pa 
moja žena še bolje spominja kot 
jaz,» je dejal Jovo.

«Ja, to je bilo pa takole,* se je 
takoj oglasila žena Ivanka: »Bilo 
je proti večeru v zadnjih dneh ju
nija leta 1942. Mračilo se je že, 
ko sem na njivi pod vasjo pobi
rala grah. Naenkrat se mi pribli
ža mlad, krepak človek s puško na 
rami in nahrbtnikom. Imel je '.ža
metno obleko rjave barve. A še kaj 
vidite obirati, gospa, mi pravi on. 
Saj se pravkar pripravljam domov, 
mu velim. Jutri je veste, nedelja, 
Pa sem hotela nabrati malce več. 
Nikdar se ne ve lahko kdo pride na 
obisk... Se pri vas lahko dobi 
kaj hrane, je potem vprašal. No, 
in tako sem ga povabila kar na 
tlom. Medtem je pred vasjo skril 
v neki grm puško m nahbrtnik, ta
ko da ne bi vzbujal pozornosti. Mož 
je bil v hlevu in molzel ovce. Dala 
sem mu mleka ir polente. To je 
zame, je rekel medtem, ko je slast
no jedel. No, kmalu je prišel v 
hišo ie mož in sta se nekam čudno 
spogledovala . . .»

«Saj veste,* je prevzel besedo Jo
vo, »Časi so bili zelo nevarni, ker so 
govorili, da se v gozdovih skrivajo 
nekakšni zeleni kadri. In gorje mu, 
ki bi se upal takim pomagati, Lahko 
bi bili prišli in požgali domačijo. 
No. z našim gostom se nisem nič- 
kaj posebnega zmenil Govorila sva 
ie o vremenu in o letini ter o 
Paši. Toda, čeprav ni vzbujal po
sebne pozornosti, sem natihoma mi
slil, da pač bi lahko imel kake po
litične cilje. Ko je kmalu odšel 
proti gori, smo mu za popotnico 
dali pol hlebčka sira in skoraj 
cel hleb kruha. Prijazno se je nam 
Zahvaljeval. Nikdar več pozneje te
ga človeka nisem imel priložnosti 
»ečati. Pozneje sem spraševal po 
njem in ga opisoval. Domnevajo, 
da je verjetno bil Oskar Kovačič, 
ali pa celo Anton Velušček — Ma
lavi, ki sta tedaj organizirala vsta
jo na Primorskem. No, potem še 
niata minila dva meseca in pol, 
STOdj septembra v večernih urah, 
so me na domu prvič obiskali pra
vi partizani. Bilo jih je devet. Spo
minjam se Jadrana, Branka, Br- 
kinca, Nanosa in Barjaka. V raz
nih skrivališčih okrog vasi so bili 
do nekako približno sredi okto
bra. Tu v naši kleti sem shranje
val živila zanje, ki so jih prispe
vali domačini. Hodil pa sem nabi
rati živila tudi v druge vasi, zla
sti v Markovščino, v Polža ne in

v Materijo. Na pobudo odvetnika 
Albina Godine, ki se je bil takrat 
vrnil na dom svojcev iz Ljublja
ne, smo potem v decembru usta
novili rajonski odbor OF. V odbo
ru so bilj razen mene še vaščani 
Rudolf, Kristina in Emil Grdelič 
ter Jože Škerjanc.

V začetku marca leta 1943, po
tem ko smo dobro vse pripravili 
s tovariši, ki so se zmeraj ogla
šali pri meni, je Albinov nečak 
Franc Segulin - Boro, kot politični 
komisar določil, da bomo imeli 
poslej v žlebu pod vasjo stalno 
partizansko karavlo z oznako P-2, 
ki je imela nalogo sprejemati in 
odpremljati nove prostovoljce, ki 
so prihajali v partizane iz raz
nih istrskih vasi. Karavla je tako 
ostala in delovala zelo uspešno 
vse do konca vojne. Razumljivo 
tistih 7, 8 mož je bilo treba oskrbo
vati z vsem. In sem tako stalno 
skrbel, da jim ničesar ni manjka
lo. Seveda, niso bili zmeraj isti. 
Po uvidevnosti komande Istrskega 
odreda, so se tovariši menjali. 
Po razpustu Italije pa so karavlo 
večinoma sestavljali domačini, po
tem Markovci, Obrovci in Volča
ni izpod Vremščice*.

«So v tem aktivnem delovanju 
sodelovali tudi drugi vaščani in 
se niste bali za morebitno izdajo?*

«Lahko rečem, da z Italijani ni
smo nikoli imeli neprilik. Tako je 
bilo poskrbljeno za konspiracijo. 
Večkrat sem se bal le vaške uči
teljice Anite Rachele, neke Triden- 
tinke, ki se ji je stalno zdelo čud
no, da ni mogla ničesar poročati 
svojim nadrejenim o gibanju par
tizanov, kakor so to poročale nje
ne kolegice iz drugih vasi*.

«Pa so sovražniki kdaj slutili, 
da ste tu imeli karavlo in je prišlo 
kdaj do spopadov?*

«Slutili so najbrž, da se med 
nami kaj dogaja. Toda niso imeli 
prave sledi. Zato do spopadov ni 
prišlo. Šele sredi junija leta 1944,

ko so Nemci izvedli tako imeno
vani «rastrelamenta* po vseh br
kinskih vaseh, so nepričakovano 
obkolili in vdrli tudi v našo vas. 
V hiši Pri Jernačevih, na sedanji 
številki 13, je bil še z dvema 
borcema (neki tovariš iz Beke in 
Lojze Sotlar) na svojem domu, 
borec I. bataljona Istrskega odreda 
— domačin Jože Hrvatin. Nemci 
so jih iznenadili in oba borca ter 
domačina Jožeta Grdeliča, ki se 
je bil vrnil s paše po Istri, takoj 
ustrelili. Domačin Grdelič je po- 
neumnosti izjavil Nemcem, da je 
on celo Hrvatinov bratranec. Pa 
je bilo še po njem, medtem ko 
so Hrvatina odvedli na Kozino In 
ga tam zasliševali. Ko so se 
naslednjega dne vrnili z njim, da 
bi jim odkril skrivališče karavle, 
in ker je pokazal napačno mesto 
blizu vasi, so pred hišo ustrelili 
še njega. Tako smo imeli takrat 
4 žrtve, drugače pa je naša vas 
žrtvovala v vsej vojni še dva bor
ca, domačina, ki sta padla v spo
padih pri Kleniku (Pivka) že leto 
poprej*.

«Česa se še najbolj spominjate 
kot terenski delavec na vašem 
področju?*

«Ja, veliko je bilo dogodkov, ki 
jih ni mogoče pozabiti. Tukaj je 
bilo namreč vedno živahno. Čete 
in bataljoni so prihajali in odha
jali. Kar je partizanov Slovenske 
Istre, prav gotovo ni ga. ki ne 
bi šel skozi našo vas. Tu sta bila 
'stanovljena oktobra leta 1943 naj
prej II. in kmalu nato še I. ba
taljon Istrskega odreda. Pri nas 
je imel zavetje tudi Tržaški ba
taljon s komandantom Darkom, ka
kor tudi razne enote hrvaških par
tizanov. Naj končno še novem, da 
smo pač zavedno delali po na
ših močeh vsi vaščani, ki nas je 
še kakih 55 skupaj. Prav je, da 
bomo končno dobil' vsaj to sltfnm- 
nn spominsko ploščo!*

Dj. PI.AN.TAVF.C
................... .............. ............................................................................

DANES IN JUTRI V DUTOVLJAH

Praznik kraškega 
terana in pršuta
Razstava kmetijskih strojev - Pester kulturni program 
Mejni blok pri Repentabru bo odprt do 1. ure po polnoči

GORIŠKI DNEVNIK
Z ODLOČITVIJO ŠOLSKEGA MINISTRSTVA

1. julija Im

Slovenska nižja gimnazija 
poimenovana po Ivanu Ttinkn

V teku je postopek za poimenovanje trgovske šole ter osnovnih šol
Ministrstvo za šolstvo je ugodilo 

predlogu profesorskega zbora slo
venske nižje srednje šole v Ulici 
Randaccio, da poimenuje svoj za
vod po buditelju in duhovnemu vo
ditelju beneških Slovencev, rnsgr. 
Ivanu Trinku, ki so se ga predvče
rajšnjim, s svečanostjo ob 18-letnici 
njegove smrti spomnili predstavniki 
beneških slovenskih društev.

Z odločitvijo prosvetnega ministr
stva, ki je temeljila tudi na ugod 
nih mnenjih nekaterih pristojnih u- 
stanov, med njimi tudi občinske u- 
prave, so se včeraj seznanili na 
seji profesorskega zbora.

To je že tretja srednja šola v 
Gorici, ki so jo poimenovali po ka
kem uglednem slovenskem kultur
nem možu. V začetku šolskega leta 
je ministrstvo poimenovalo licej po 
Simonu Gregorčiču, učiteljišče pa 
po Primožu Trubarju. V teku je 
akcija za poimenovanje trgovske 
šole. Predlog za poimenovanje niž
je srednje šole so sprejeli že leta 
1967, vendar je za nekaj let, men
da do lanske jeseni, obležal v pre
dalih neke g/oriške ustanove. Pri
čakujemo, da bo uspešno in v krat
kem času speljana akcija tudi za 
poimenovanje osnovnih šol. Vseka
kor pa naj občinske uprave že se
daj razmišljajo o tem, da bodo na 
šole namestili napisne table z no
vimi uradnimi imeni šolskih usta
nov.

rilo 1,5 milijona lir svojcem žrtev i Glede ureditve položaja osebja,

Danes se začne v Dutovljah
praznik kraškega terana in pršu
ta, ki ga pod pokroviteljstvom 
podjetja »Agrotehnika* iz Ljubljane 
prirejajo podjetje Kras — Sežana, 
skupnost pridelovalcev kraškega te
rana in Kraška turistična zveza. 
Kmetijske stroje razstavljajo «Agro- 
tehnika* in »Cosmos* iz Ljubljane, 
SIP — Šempeter v Savinjski doli
ni, Krasmetal — Sežana in Kme
tijska zadruga iz Trsta.

Otvoritev razstave kmetijske me
hanizacije bo danes ob 8. uri, ob 
16. uri bo koncert vokalno instru
mentalnega tria iz Trebč, ob 18. 
nastop pevskega zbora iz Dutovelj 
in pevskega zbora iz Divače, od 
19. ure dalje ples.

Jutri ob 9.30 bo sprevod narod
nih noš in okrašenih kmečkih vo
zov, ob 11. ustni časopis novinarjev

l»llliiiiialamiiiiiiiiiiiii„ m,,,,   im m min   

S spominske svečanosti v Trčmunu

HM
v Trčmunu, rojstnem kraju ve- 

“kega slovenskega pisatelja in na
rodnega buditelja Beneške Slove
nije Ivana Trfnka, je bila v četrtek 
•Pominska slovesnost ob 18. oblet
nici njegove smrti. Na skromnem, 
a prisrčnem kulturnem sporedu, ki 
Ba je priredilo kulturno društvo

«Ivan Trinko* iz Čedada, je na
stopil tudi pevski zbor «Rečanj* 
iz Ljes pod vodstvom Rina Marki
ča (zgoraj). Z recitacijami so na
stopili tudi mladi beneški Slovenci 
Enza, Edo, Marko, Silvestra in 
Vladimir, ki jih vidimo na spodnji 
sliki. Vsi so bili deležni toplega 
aplavza navzočih.

m

«Kmečkega glasa*, ob 14. podelitev 
nagrad najboljšim pridelovalcem 
kraškega terana, ob 15. koncert 
Tržaškega narodnega ansambla, ob 
16. uri n\stop folklorne skupine 
Emona, ob 18. nastop pevskih zbo
rov iz Dutovelj in Repna, od 19. 
dalje ples. Sodelovala bosta tudi 
godba na pihala iz Prvačine in 
ansambel Albador s pevcem Vla
dimirjem Samcem. Kulturni pro
gram bo vodil Andrej Jelačin.

Program raznih prireditev smo 
navedli po jugoslovanskem času.

Po dogovoru med obmejnimi or
gani bo mejni blok pri Repentabru 
odprt danes in jutri do 1. ure po 
polnoči (po našem času), kakor 
bo odprt tudi 8. in 9. julija ob 
prazniku kraškega terana in pršu
ta v Repnu.

Tržaški komunisti 
za svobodo grških 
in španskih protifašistov

V vrtu Ljudskega doma v Ul. 
Madonnina 19 je bil predvčerajš
njim in včeraj praznik komunistič
nega tiska, ki ga je priredila sek
cija KPI «Pinko Tomažič*. Med 
praznikom je govoril senator Sil
vano Bacicchi, ki je orisal se
danji politični položaj v Italiji in 
poudaril potrebo po boju proti fa
šizmu in proti sredinski vladi. Te
ga boja — je dejal senator Ba
cicchi — se morajo udeležiti komu
nisti, kakor tudi vse druge levičar
ske demokratične sile. Zatem so 
prisotni odobrili dve brzojavki, ki 
so ju poslali grškemu in španskemu 
veleposlaništvu v Rimu. Brzojavka 
grškemu veleposlaništvu vsebuje iz
raz solidarnosti z Aleksandrom Pa- 
nagulisem in z njegovo materjo, 
«simbola grškega protifašizma in 
odporništva*, v drugi brzojavki pa 
izrekajo obsodbo proti ravnanju z 
borci za svobodo in demokracijo, 
ki so v španskih zaporih.

Z avtom podrla
priletnega moža

Včeraj ob 11.30 so sprejeli na 
otorinološki oddelek glavne bolniš
nice 88-letnega Mattea Granda iz 
El. Segantini 2, ki se bo zaradi 
zloma nosnih kosti moral zdraviti 
približno 20 dni.

Grando je včeraj prečkal izven 
prehoda za pešce Trg Pnnterošo, 
ko ge je podrl fiat 600. Proti Korzu 
Italija ga je peljala 37-lezn Ca- 
tcrina Gentile por. PeUegrini iz 
Ul. Di Vittorio 32.

pri Petovljah.
Odhornik Paulin je poročal o 

vprašanjih osebja. Imenovali so dir 
rektorja in njegovega namestnika 
v zavodu Lenassi. Odbornik Rovi* 
bo na občiskem svetu predlagal o- 
dobritev nove pristojbine za metan, 
ki ga uporabljajo industrijski obra
ti. Odbornik Ciuffarin je predlagal 
odobritev nekaterih sprememb v 
seznamih družinskega davka za le
to 1972 ter poprejšnja leta. Odbor
nik Agati je predlagal izplačilo stro
škov v višini nekaj nad 5 milijo 
nov za popravilo šolskih telovadnic 
in učilnic.

Odobmik Moise je ob koncu po
ročal o uspehu natečaja za promet
no vzgojo med šolarji ter poročal 
o razpisu natečaja med osnovnošol
skimi otroki (podobno kot s teča
jem o prometni vzgoji), tokrat o 
civilni vzgoji ter mestni snagi.

zaradi česar je občina že imela pr
vi sestanek s sindikalnimi organi
zacijami, bo ponovni sestanek v 
ponedeljek, 3. julija.

Nagrada marljivi dijakinji 
Patriciji Batistič

Prejšnji večer so se na poslovil
ni večerji ob zaključku šolskega 
leta sešli dijaki in profesorji slo
venske trgovske šole. Ob tej pri
ložnosti je ravnatelj Kmečke banke 
Zorko Škerk povedal, da bo pre
jela nagrado v znesku 100.000 lir 
absolventka Patricija Batistič, ki 
je imela najboljšo oceno. Batističe- 
vi čestitamo k njenemu uspehu, ki 
govori o pridnosti in prizadevnosti 
dijakinje.

PREJŠNJO NEDELJO PRI ČRNCIH

VRHOVCI SO PRIJAZNO SPREJELI 
ŠTEVILNO SKUPINO ŠTANDREŽCEV
Pozdravni govori obeh predsednikov, nastopi pevskih 
zborov - Standreaei bodo sodelovali na prireditvi na Vrhu

Podjetni prosvetarji z Vrha so i se ne doga-ja nikier druaie kot sa- 
prejšnjo nedeljo povabili v goste mo na Vrhu), ter poudaril pomen
številno skupino prosvetnega dru
štva «Oton Župančič» iz Standreia 
S tem so izpolnili obljubo, ki so jo 
dali na zadnjem mladinskem reci
talu. da bi takšno srečanje ures
ničilo prvo nedeljo po prazniku 
špargljev.

Pri Črncih, ki'er je sedež prosvet
nega društva tDanica* je štandrež- 
ce pričakala dolga pogrnjena mi
za, dovolj dolga da je moglo ob 
njej posesti domala 50 članov pro
svetnih skupin «Otona Župančiča». 
Vrhovci so poskrbeli, da je bilo 
vzdušje veselo in so tudi pokazali, 
kaj sami delajo. Najprej so nasto
pili na mlajši vaščani, otroci s pet
jem, potem so zapele v zboru še 
matere in starejši pevci.

Napovedoval ie predsednik doma
čega društva prof. Poldo Devetak, 
ki je pozdravil navzoče (povedati 
moramo tudi to. da se je okoli go
stov zbrala domala vsa vas. kar
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Zaključeno praznovanje v Sovodnjah

Prihodnji ted«n 
kongres PSIUP

Prihodnjo soboto, 8. julija, bo v 
Gradišču pokrajinski razpustitveni 
kongres PSIUP. Kongres bo četrti 
po vrsti. V teh dneh imajo social- 
proletarci skupščine svojih sekcij, 
kjer razpravljajo o bodočem politič
nem delovanju.

Na Goriškem je v upravnih tele
sih PSIUP takole zastopan: pokra
jinski svet 1 član, goriški občinski 
svet 1 član, tržiški občinski svet 1 
član, občinski svet v Ronkah 2 čla
na. Nekaj pristašev ima socialpro- 
letarska stranka v manjših obči
nah, kjer je svoje ljudi postavila 
na skupne levičarske liste.

Priprave za natečaj 
o omiki in snagi

Na predlog župana De Simona se 
bo občinski svet sestal v petek, 7. 
julija. Sklep so sprejeli na zadnji 
odborov! seji, kjer je župan tudi
sporočil, da je deželno odborništvo _____„______ ________
za delo in socialno skrbstvo poda- 1 grade "je trem brhkim mladenkam

MESEČNI OBRAČUN GORIŠKE INDUSTRIJE

Kriza v industriji jestvin 
se vedno bolj zaostruje

Tržiška ladjedelnica brez posebnih problemov 
Pomanjkanje delovne sile pri prevozništvu

Letošnja sovodenjska lepotica Silvana Devetak med svojima družicama Ivico Semolič in Mirjam Marvln
V Sovodnjah so v četrtek zvečer 

zaključili tradicionalni poletni praz
nik, ki ga vsako leto prireja pro
svetno in športno društvo v Sovod- 
njah. Poleg športnega dela prazno
vanja, o katerem poj-pčamo na špprt- 
ni strani, so jmeli zadnji večer med 
plesom na sporedu izvolitev .najlep
še mladenke. Letošnja «miss» je do
mačinka Silvana Devetak, njeni dru
žici pa sta Ivica Semolič iz Gabrij 
in Mirjam Marvin iz Štandreža. Na-

Trčenje v motor zaradi 
neprevidnega obračanja

Včeraj popoldne, malo pred 16. 
uro, se je 17-letnd Diego Fioranti 
iz Ul. Levitz 5 peljal s svojim 
motornim kolesom po Ul. Flavia 
proti naselju S. Seigio. Privozil je 
le do občinskega stadiona pri Sv 
Soboti, ko je prišlo do trčenja s 
fiatom 500. Voznik avtomobila, Ma
rino Moro, je ravno prihajal iz 
parkirišča in obračal v obliki črke 
u. Fioranti se je pri tem Odrgnil 
po desni roki. zaradi česar se bo 
doma moral zdraviti približno 5 
dni.

Po podatkih trgovinske zbornice 
ni bilo v naši pokrajini v mesecu 
maju vidnih sprememb ali preokre- 
tov na področju industrije. Le pri 
nekaterih obratih so še težkoče, ki 
so nastale že v prejšnjih mesecih.

Tržiška ladjedelnica nima nobe
nih problemov v tem smislu. Zago
tovila si je namreč že toliko naro
čil, okrog katerih se bo delo redno 
odvijalo. Na tekstilnem področju se 
je pojavila kriza, še posebno v več
jih obratih; kljub temu je proizvod
nja redno tekla. Kovinarska indu
strija se je v maju tudi obdržala 
na normalnem nivoju, kljub temu 
je na tem področju upravičena bo
jazen, še posebno v enem izmed teh 
obratov, kjer je zaradi pomanjka
nja odjemalcev stanje zelo kritično 
in se iz dneva v dan slabša. Tudi 
na jestvinskem področju je položaj 
težaven. Po eni strani je razvese
ljivo dejstvo, da so začasno odpu
ščeni delavci v SAFICA dobili pra
vico do dopolnilne blagajne, po dru
gi ostane pa vprašanje še vedno 
odprto, ker ima gradeški obrat v 
perspektivi odpustitev še nekaterih 
delavcev in zmanjšanje celotne za
poslene sile.

Kar se tiče papirne, kemijske, les
ne in podobnih industrij, je polo
žaj zadovoljiv ter delo in proiz
vodnja napredujeta redno. Prav tar 
ko redno napreduje zasebno gradbe
ništvo: v tem sektorju ni nobenega 
brezposelnega. Na področju prevoz
ništva se je v maju opazilo celo 
pomanjkanje delovne sile, se pravi 
šoferjev, tako da so mnoga podjet
ja vzela v službo šoferje z onstran 
meje.

Huda nesreča
v Tržaški ulici

Sinoči se je okrog 19. ure v 
Tržaški ulici tik pred letališčem 
pripetila huda prometna nesreča. Iz 
Ul. Fermi, to je iz industrijske 
cone, je privozil s svojim fiatom 
850 coupč z ljubljansko registraci
jo (U 84935) 19-letni Igor Trost, 
bivajoč v Vipavi 248. V tistem tre
nutku je po Tržaški ulici iz Gorice 
proti Trstu šofiral svoj ford 2000 
z registracijo TS 136668 55-letni 
Attilio Tirelli bivajoč v Trstu, Ul. 
Bonomo 5. Trčenje je bilo neizbežno 
in oba avtomobila sta se prevrnila. 
Oba oonesrečenca so takoi prepelja
li v goriško bolnišnico. Medtem ko 
so Tirellija zadržali za 30 dni v 
bolnišnici ker ima rane po obrazu 
in na glavi, so Trosta morali takoj

odpeljati v nevrokirurški oddelek 
videmske bolnišnice, ker je njego
vo stanje zelo resno. Ima namreč 
prebito lobanju.

Ato Masotti, 75-letni upokojenec 
iz Ločnika, Ul. Erni 7, je bil včeraj 
opoldne žrtev prometne nesreče, ki 
se je pripetila na državni cesti št. 
56, ki iz Gorice pelje proti Krminu. 
V bolnišnici se bo moral zdraviti 
60 dni.

Masotti je z mopedom prihajal s 
stranske poti in je zavil na glavno 
cesto, vendar je šel malo preveč 
na sredino in je zato trčil ob 
nasprotno vozeči vojaški avtomo
bil, ki je prihajal iz Gorice.

Z rešilnim avtom so Massottija 
prepeljali v bolnišnico, kjer so mu 
ugotovili pretres možganov, zlom 
leve noge in druge poškodbe po 
telesu.

izročil Vilko Fajt, izbrala pa jih 
je skrivnostna komisija.

V četrtek zvečer je mlade plesal
ce zabaval orkester «Galeb* iz No
ve Gorice. Sovodenjci so letos ime
li s svojim praonikom srečo, saj 
so vseskozi imeli lepo vreme. Pri
reditelji so z uspehom, svojega prazr 
nika zadovoljni, na svoj račun so 
prišli seveda tudi vsi.ljudje,, ki. so 
se praznika udeležili

Počitniški tečaj 
v Dijaškem domu

V Slovenskem dijaškem domu bo 
tudi letos počitniški tečaj za dijake, 
ki imajo popravne izpite in bi se za 
to radi primemo pripravili. Tečaj, 
ki se bo pričel 1. avgusta bo 
trajal ves mesec. Dijaki bodo 
imeli na razpolago inštruktorje, 
ki jim bodo pomagali pri učenju 
in jih bodo v mesecu dni pripravili 
na končne izpite.

Starši, ki nameravajo poslati svo
je otroke na ta tečaj, se lahko 
zglasijo vsaki dan pri upravi Di
jaškega doma od 10. do 12. ure, kjer 
bodo lahko otroka prijavili in dobili 
tudi vsa podrobnejša pojasnila.

Starostna pokojnina 
za kmetovale«

Zakon z dne 30. aprila 1969, št. 
153, določa, da lahko kmetje ki so 
bili zavarovani in so redno plače
vali pokojninske prispevke, dobijo 
starostno pokojnino, le če ob trenut
ku predložitve prošnje niso zaposle
ni in ne prejemajo rednega za
služka.

Če je prizadeti zaposlen kot de
lavec pri kmetijstvu in je vpisan 
zato v posebne imenike, ne more 
prejeti starostne pokojnine.

Starostno pokojnino lahko pa do
bijo tudi tisti kmetovalci, ki so 
vpisani v te imenike, vendar je 
njih delo neredno in so dalj časa 
v letu brezposelni. V tem primeru 
rpora prizadeti kmet predložiti last
noročno podpisano izjavo, v kateri 
izjavlja,..da je resnično toliko časa 
brezposeln in da je njegovo delo 
na polju neredno. V. tem primeru 
mu zavod INPS izplača tudi starost
no pokojnino.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Alesani, Ul. Carducci 12, tel. 
22 68.

takšnih srečanj, ki pomagajo na
vezovati in utrjevati vezi med na
šim ljudstvom. Za prijazno pova
bilo se mu je zahvalil predsednik 
prosvetnega društva iz Štandreža 
Danilo Nanut. Ob tej priložnosti 
so zapeli nekaj pesmi tudi otroci 
iz Štandreža in potem tudi skupno, 
otroci obeh vasi. Prireditev ie ime
la ves značaj probratenja med dve
ma skupnostima vrhovske in štan- 
dreške. Predsednik Danilo Nanut 
je Vrhovcem obljubil, da jih bodo 
še letos, če bo to le mogoče, pova
bili v svojo vas.

Srečanje med prosvetnima skupi
nama pa e imelo predvsem namen, 
da bi si medsebojno pomagali. Skle
nili so. da bodo na bližnjem tradi
cionalnem pikniku, ki ga bodo 
Vrhovci priredili od 8 do 17. ju
lija (z nekaj vmesnimi prostimi 
dnevi), nastopile vse tri štandre- 
ške skupine, otroški in odrasli zbor 
ter igralska družina z «Razbitim 
vrčem*. Prireditev bo pod okriljem 
domačega prosvetnega društva «Da- 
nica» in sekcije partizanskega zdru
ženja ANPI.

uledništuu
'e

Zakaj «Stivan» 
in zakaj «lamiano»

Spoštovani urednik, 
prešnji dan sem se pripeljal z 
avtom s Tržaškega na Goriško. 
Ker se že lep čas nisem peljal 
po državni cesti skozi Sesljan in 
Devin, sem seveda opazil nekate
re novost;. Tako sem prebral dve 
zanimivi tabli z imeni krajev v 
slovenskem jeziku (in tudi v ita 
lijanskem) za Devin in Štivan. Po
navljam, da ne vem. kdaj so jih 
postainli. najbrž na pobudo nabre- 
žinske občinske uprave, vendar so 
bile zame prijetno presenečenje ki 
mu moram dati priznanje s temt 
vrsticami. Posebno sem bil zado- 
vd en. da so table na državni ce
sti. kjer so našemu jeziku nenaklo
njeni ljudje delale težave.

Zadovoljstvo me ie povsem mi
nilo, ko sem se pripeljal na Go
riško, kjer vem. da so ob državni 
cesti številka 55 (po Dolu) same 
slovenske vasi in zaselki, daleč bolj 
slovenski kot v Nabrežini, vendar 
iz napisov to ni razvidno. Zakaj teh 
napisov niso namestili ne vem, 
morda je to posledica odločitev viš
jih oblasti, ki so takšne pobude do- 
berdobske in sovodenjske občin* 
trdo zavrnile in je vprašanje še 
vedno odprto. Vsekakor je sedaj 
čas. da pristojni uradi pokrenejo 
akcijo in mpise namestilo, da bi 
popotnik vedel, skozi katere vasi 
se pelje, in da bo hkrati zadošče
no naši pravici, da svoje kraje po
imenujemo z imeni, ki so bili od 
nekdaj. (sledi podpis)

PO SOCIALISTIH IN KOMUNISTIH

Senatorji PSIUP predložili 
zakonski osnutek o Slovencih

Osnutek je podpisalo vseh 11 socialproletarskih senatorjev
Tudi senatorji sociaiproletarske 

stranke so, potem ko sta poslanca 
Fortuna in Škerk skupno s sociali
stičnimi in komunističnimi poslan
ci ponovno vložila svoja zakonska 
osnutka o zaščiti slovenske manjši
ne, 31. maja letos vložili v senatu 
zakonski osnutek o zaščiti slovenske 
manjšine.

Osnutek je enak tistemu, ki so 
ga senatorji PSIUP predložili zad
nji dan pred razpustom parlamenta 
in ima zaporedno številko predlo
ženih zakonskih osnutkov v sena
tu 61

Osnutek so podpisali senatorji Al- 
barello, Li Vigni, Maffioletti, Filip- 
pa, Valori Vincenzo, Gatto, Corret- 
to, Mari, Merzario, Pinna in Rossi 
Dante, tj. vsi senatorji sociaiprole
tarske stranke.
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SKUPŠČINA BOLNIŠKE BLAGAJNE ZA OBRTNIKE

Zdravniška oskrba se veča 
istočasno s primanjkljajem

Tudi upokojeni obrtniki bodo dobivali zdravila - Izboljšanje oskrbe v bolnišnicah 
je spravilo v finančne težave bolniško blagajno za obrtnike

Zdravniška blagajna za obrtnike 
je letos v zelo kritičnem finančnem 
položaju. Medtem ko so deficit vseh 
poslovnih dob do 31. decembra le
ta znašali skupno 95.000 000 lir, bo 
samo letošnji predvideni primanjk
ljaj večji kot vsi prejšnji skupaj: 
znašal na.i bi 115 milijonov lir, 
tako da bi konec leta znašal kar 
210.000.000 lir.

Te podatke je nanizal članom 
pokrajinske zdravniške blagajne za 
obrtnike njen predsednik Giuseppe 
Ballarč na letni skupščini, ki je 
bila pred nekaj dnevi. Na tej 
skupščini so izjemoma razpravljali 
o obračunu za prejšnje 'eto in o 
proračunu za tekoče leto

Vzrok takega večanja deficita so 
izredno visoke pristojbine za oskr
bo v bolnišnicah, je deial pred 
sednik Ballare. V nekaj letih so 
se oskrbovalnine izredno povišale

in vse to je treba plačati. Zaradi 
tega je bolniška blagajna v resnih 
težavah.

Do te reforme in do vlade ie sta
lišče obrtnikov polemično. Hočejo, 
da bi vlada dala regres za vzdrže
vanje njihove blagajne. Sedaj da
je država 3.000 lir letnega prispev
ka: obrtniki zahtevajo, da bi se 
ta povečal na 9.000 lir. Država naj 
prevzame popolno oskrbo za upo
kojene obrtnike za časa njihovega 
bivanja v bolnišnicah. Osebni pri
spevek naj se od 1.000 lir poveča 
na 5.000 lir. Bolniška blagajna za 
obrtnike bi bila primorana v nas
protnem primeru, povečati obvez
ne prispevke svojih članov. Ti naj 
bi plačali po 24.000 lir več kot 
sedaj.

Lani so imeli v te.i blagajni 8.077 
vpisanih. Opravili so 21 647 zdrav
niških pregledov (od teh 20158 spe

cialističnih). 1.225 ljudi so spre 
jeli v bolnišnice. S tem so imeli 
242 milijonov lir stroškov.

Bolniška blagajna skrbi tudi za 
309 upokojencev. Stroški za te so 
lani znašali 19.000 000 lir.

Upoštevajoč tudi droge stroške, 
so lani v tej bolniški blagajni do 
rabili skupno čez 301 milijon lir. 
kar pomeni 38.500 lir na vsakega 
oskrbovanca. To te za šestnajst od 
stoikov več kot v prejšnjem letu.

Letošnji porast bo kar za 18,? 
odstotkov večji od lanskega Pred 
videvajo porabo 3/0 000 000 lir, se
veda z že omenjenimi 115 milijoni 
deficita. Letošnji stroški se bodo 
povečali tudi zaradi razširjene oskr
be: upokojencem bodo namreč da- 
ir.l tudi zdravila za kar so. sicer 
le delno, dobili tudi prispevek de
želne uprave.

Tako kot o drugih dveh osnutkih, 
ki sta bila predložena v poslanski 
zbornici, bo moral senat razprav
ljati o tem osnutku. Ker so ga pod
pisali vsi senatorji PSIUP, tj. stran
ke, ki jo bodo na bližnjem vsedr
žavnem kongresu verjetno razpusti
li, in ker se širijo giasovi, da bo
do nekateri senatorji prestopili v 
KPI, drugi pa v PSI, bo postalo 
kar avtomatično, da se bosta za ta 
osnutek potegovali tudi v senatu o- 
be levičarski stranki.

Kino
f* urica

VERDI ob 17.00—22.00: «La volpe dal- 
la coda di velluto*. J. Sorel in R. 
Gianni; barvni film; mladini pod 
14. letom prepovedan.

CORSO ob 17.30—22.00: «Messaggero 
darnore*, J. Christie in A. Bates. 
Barvni film.

MODERNISSIMO ob 17.30-22.00:« II 
diavolo a sette facce*. K. Baker in 
J. Hilton. Barvni film.

CENTRALE ob 17.00— 21.30: »Godvil- 
la, furia di mostri*. A. Yamanouchi 
in T Kimura; barvni film.

V1TTORIA ob 17.30-22.00: «Attila. na
gnilo di Dio*. S. Loren in A. Quinn. 
Barvni film.

'Jr • - • *Irzic
AZZURRO ob 18.00— 22.00: «Doc», F. 

Dunaway In S. Cheek. Barvni film.
EXCELSIOR ob 16.00—-22.00: «L’uomo 

che doveva uccidere il suo assas- 
sino*. Barvni film.

PRINCIPE ob 18 00- 22.00: »Uomo av- 
visato, mezzo ammazzato.. parola 
di spirito santo*. G. Garko in P. 
Velasquez. Kinemaskop v barvah.

Volu (lorrio
SOČA (N. Gorica): »Eskadrila smrti*, 

ameriški barvni rilm — ob 18 in 
20.15.

SVOBODA (Šempeter): «Ko so žene 
imele repe*, italijanski barvni film 
- ob 18.30 in 20.30.

RENČE: »Dovoljenje za ubijanje*, 
francoski barvni film — ob 20.

ŠEMPAS: »Vohunka darling Lily», a- 
meriški barvni film - ob 20.

KANAL: «Prerija v plamenu*, ame
riški film — ob 20.

PRVAČINA: Danes zaprto.
DESKLE: «Lov na šefa tolpe*, fran

coski barvni film — ob 20.
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’ Kakor smo pred dnevi že zapisa
li, je kriško prosvetno društvo 
<Vesna* vključilo v letošnji tkri- 
,ški teden* med drugim tudi «ex 
tempore* slikarsko tekmovanje, na 
katerem so se pomerili otroci slo
venskih in srednjih šol. Kakor 
je ugotovila žirija, so se mladi 
umetniki kar dobro odrezali. Na 
gornji sliki vidimo predsednika 
kriškega prosvetnega društva Bo
risa Košuto, ko izroča Jelki in 
Mirjanu Košuti nagradi za njune 
uspehe na slikarskem tekmovanju.

V četrtek Pa smo imeli «ex 
tempore* slikarsko tekmovanje tu
di pri Sv. Jakobu. Kakor smo po
ročali že včeraj, se je tekmova
nja udeležilo 58 znanih, manj zna
nih in tudi še povsem neznanih 
starejših in mlajših tržaških sli
karjev. Motiv tega zex tempore* 
tekmovanja je bil Sv. Jakob, ge
slo pa njegova borbena preteklost 
proti nasilju. Na sliki ob strani 
vidimo enega izmed številnih sli
karjev, ki so se kljub veliki pri
peki v četrtek dopoldne in popol
dne kosah v tem plemenitem tek
movanju.

Vrnimo se spet v Križ, kjer je 
v četrtek zvečer na kriškem trgu 
*Na klancu*, kjer je tudi tradicio
nalna razstava in pokušnja doma
čih vin, nastopila kriška mladin
ska godba na pihala, ki je pri
pravila za to priložnost celoveče
ren koncert. Čeprav so to še mla
di godbeniki in nimajo za seboj 
niti dolgoletne prakse, kot tudi ne 
še zadostne vaje, so polni dve 
uri kar dobro, v nekaterih pri
merih celo odlično izvajali umet
niške, narodne in partizanske 
skladbe.

V TEH DNEH SE ZAČENJA PRAVA POČITNIŠKA DOBA

Kaj se dogaja z našo poltjo 
kadar se «pražimo» na soncu

Sonce nam zelo koristi, vendar pa lahko tudi močno škoduje

Če stopimo po tržaških ulicah, 
bomo opazili že marsikoga, ki je 
že ves zagorel, iz česar sklepa
mo, da si je mogel že doslej pri
voščiti več sončnih kopeli. To
da za večino ljudi to še ne ve
lja, kajti posebno pri nas sta le 
julij in avgust meseca počitnic 
in torej tudi sonca. Zato upamo, 
da to naše kramljanje ne bo od
več ali vsaj ne zamujeno.

Ko se bomo v prihodnjih dneh 
ali tednih znašli nekje na počit
nicah, seveda v pretežni večini 
ob morju ali ob kakem jezeru, 
lahko pa tudi nekje v hribih, se 
nam lahko še vnovič pripeti, kar 
se je že marsikomu, da ne ogo- 
rimo od sonca, pač pa da se o- 
pečemo. In to dobesedno opeče
mo. Po navadi sd skušamo čim 
več privoščiti sonca in to takoj, 
brž ko prispemo nekam, brž ko 
se nam ponudi priložnost. Marsi
komu se je že zgodilo in se bo 
še zgodilo, da bo ves blažen le
gel na pesek ob obali. Blaga sa
pa z morja ga bo hladila, da mu 
bo kar prijetno ko se bo sonce 
krepko preveznilo, ga bo začelo 
mraziti, ob sončnem zatonu ga 
bo začelo žgati, koža bo vsa rde
ča, skratka se bo z njim zgodi
lo to, kar bi se ne bilo smelo 
zgoditi. Pokvaril si je počitnice in 
prav nič pridobil na zdravju.

Kaj se je zgodilo z njim, kaj 
se je dogajalo pod kožo?

Vsi smo izpostavljeni sončnim 
žarkom, točneje žarčenjem, ki so 
nujno potrebna za življenje na 
Zemlji. Kadar pa je kakega žar- 
čenja preveč, je to tudi lahko 
nevarno. Sonce «pošilja» na Zem
ljo celo vrsto žarkov, ki se med 
seboj razlikujejo po valovni dol
žini. Človeškemu organizmu so 
nekateri žarki koristni, celo ne- 
obhodni, drugi pa škodljivi, celo 
nevarni. Najnevarnejši so tisti s 
krajšimi valovi. Gre za žarke, ki 
jih naše oko ne opazi, pozna pa 
jih tehnika .

Življenje je na Zemlji tudi pri 
tem žarčenju možno, ker zemelj
sko ozračje vsrka ali ustavi naj
nevarnejše in nevarne žarke. Ti
sti nevarni žarki pa, ki jih ozrač
je ne prefiltrira in pridejo do 
nas, nam povzročijo razne ope
kline.

Možnost opeklin je različna. 
Najhitreje se opečemo v gorah. 
Čim višje smo, tem bliže smo 
nevarnim žarkom. Še huje je, če 
smo na snegu ali med pečinami, 
ker se žarki odbijajo od snega 
oziroma skalovja in je njihov u- 
činek dvojni. Nekaj podobnega 
se dogaja ob morju in na morju, 
kjer se žarki odbijajo na gladini 
kot ob nekem zrcalu in nas ob
sevajo z vseh strani. V takšnih 
razmerah se lahko ožgemo zelo 
hitro, tudi v desetih, dvajsetih 
minutah.

Marsikdo je opazil, da sonce 
ne povzroči hujših opeklin v zgod
njih jutranjih in poznejših urah. 
Razlaga je zelo preprosta: sonce 
je takrat še oziroma že nizko 
nad obzorjem in prihajajo zato 
žarki skozi «daljšp» atmosfero in 
so zato šibkejši. Skozi to atmo
sfero prodrejo daljši žarki, krat
kovalovni žarki ri ne prodrejo.

Za krajše žarke pravimo, da so 
ultravijolični. In ker človeškemu 
organizmu ne prijajo vedno in 
preveč, se je ta proti njim za
varoval. Proti preobilici ultravijo-

....................................................................................................................................................................... .

Je Bobby Fischer res samo muhast?
NEW YORK, 30. — Bobby Fi- | kjaviku zato, ker je Boris Spasski

' ';i tam že teden dni. In Boris Spasskischer hoče na vsak način vzbujati 
pozornost. Že več dni so ga pri
čakovali v Reykjaviku, toda o njem 
ni bilo ne duha ne sluha. In ko so 
ga davi opazili na mednarodnem 
letališču Kennedy v New Yorku, 
se je vest o tem naglo raznesla 
in so časnikarji ter fotoreporterji 
kar zdrveli proti baru, kamor se 
je bil kako minuto prej odpravil 
na kozarec osvežujoče pijače. Že 
nekaj dni se je Fischer odpravljal 
na pot v Reykjavik. toda vsako
krat je v zadnjem trenutku odpo
vedal potovanje. Ko pa je sedaj na 
letališču Kennedy opazil časnikar
je, ki so se mu bližali, je kar po
begnil.

Najboljši ameriški in po nekate
rih trditvah tudi najboljši svetov
ni šahist 29-letni Bobby Fischer se 
bo z začetkom v nedeljo, 2. julija, 
srečal v islandskem glavnem mestu 
Reykjaviku s secanjim svetovnim 
prvakom v šahu sovjetskim šahi- 
stom Borisom Spasskim, s katerim 
bo moral igrati 24 partij, da bi se 
določilo, ali bo Spasski ostal sve
tovni prvak, ali mu bo «žezlo* od
vzel Bobby Fischer.

Bobby Fischer bi bil moral priti 
v Reykjavik že v ponedeljek. Toda 
o njem ni bilo ne duha ne sluha. 
Organizatorji so se že ustrašili, da 
bi jim ameriški šahist ne zagodel 
kake svoje često tudi nespamentne 
šale. Včeraj si je Bobby Fischer 
naročil prostor kar na dveh leta
lih in sicer na letalu ameriške 
«Pan Am», ki tedensko povezuje 
New York z Reykjavikom, ter na 
letalu islandske družbe, ki pove
zuje Reykjavik z New Yorkom 
kar dvakrat na dan. Na island
skem letalu je celo zavzel dva 
sedeža pred in dva sedeža za svo
jim sedežem. Bobby Ficsher baje 
ljubi samoto. Toda ko je imelo 
letalo vzleteti Fischerja od nikoder.

Ta muhavost ameriškega šahi- 
sta je Še bolj spravila v slabo 
voljo organizatorje srečanja v Rey-

je tipičen Rus: metodičen, miren, 
preprost, diskreten. Nasproti nje
mu pa je Fischer ambiciozen, sla
vohlepen, kapriciozen itd. To sta 
dve nasprotji, ki se logično od
bijata.

Fischerjev odvetnik je v New 
Yorku rekel, celo zagotovil, da bo 
Fischer pravočasno na mestu, to
rej v Reykjaviku. Zato je skupina 
ljudi, ki se uradno ukvarja s tem 
svetovnim srečanjem, prihitela na 
letališče v Keflavik, severozahod
no od Reykjavika, da bi pozdra
vila gosta. Toda ne s prvega ne z 
drugega letala Fischerja ni bilo. 
Posebna delegacija pripravljalnega 
odbora je čakala in dočakala še 
drugi dve letali, ki sta prileteli iz 
New Yorka. Toda spet zaman.

V New Yorku, na letališču Ken- 
nedy, so zato časnikarji in fotore
porterji pazili na Fischerja oziro

ma motrili na sleherno letalo, ki 
je bilo namenjeno v Islandijo. In 
tako so davi ^pravočasno* zvedeli, 
da je na letališču tudi Bobby Fi
scher. Opazili so ga v baru letali
šča. Ob njem je bil eden od nje
gove telesne straže. Brž pa ko je 
neki fotoreporter stopil v palačo 
za mednarodni promet, v katerem 
je tudi bar, so mu zaprli vrata. 
Medtem pa je Fischer pobegnil iz 
palače, v teku prečkal parkirni pro
stor in izginil.

ni bilo na tem «področju» nič go
tovega.

Po nekaterih vesteh, ki pa niso 
potrjene, naj bi bil Fischer odpo
vedal sodelovanje na srečanju v 
Reykjaviku, če bi mu ne dali višje
ga »honorarja*. Ko so vprašali 
predsednika islandske šahovske zve
ze Gudnindurja Thorarinssona, kaj 
je glede tega res, je rekel, da je 
Fischer pristal na ponujeno vsoto 
in da prav gotovo ne bo delal orga
nizatorjem težav danes, ko se sre-

B.ie i, Fischer ne 1. e«e» Sn- *$£?£% £nf
teven je Fischer. Danes se točnohist, pač pa tudi dober športnik, 

Pa ne morda zato, ker bi se s 
športom ukvarjal zaradi športa sa
mega, pač pa zato, ker se ravna 
po pravilu, da moremo le v zdra
vem telesu najti zdravega duha. 
Zato se tudi fizično vadi. Ker je 
bil novi polet proti Islandiji ob 
pol deveti uri po našem času, so 
bili časnikarji ves čas na preži. 
Toda do trenutka, kc to poročamo,
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Izločite 

iz svoje srede osebo, ki spletkari. 
Ne zanemarjajte svojih dragih.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Neki vaš 
konkurent je bolj prebrisan, kot 
mislite. Ne zanašajte se na druge.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 0- 
pravili boste neko delo tako, da 
vam bodo zavidali. Preveč ste do
bri do nekega sorodnika.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Izkoristi
te izkušnje, ne nosnemajte pa me
tod predhodnikov. Pazite se neke 
ženske

LEV (od 23.7. do 22.8.) Skušajte 
ustvariti delovne pogoje, ki bodo 
spodbujali sodelavce. Ne zapirajte
SG v3se,

DEVICA (od 23.8 do 22.9) Ni
hče se ne navdušuje nad nekim va
šim podvigom. Brez oklevanja pri
znajte napake.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) Na
predovali boste v poslovnem delu. 
Zanimajte se za delo svojcev.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Z nekim potovanjem si boste zago
tovili bodočnost. Brzdajte svojo na
glo nrav.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) S 
tem, da boste pomagali prijatelju, 
boste koristili tudi sebi. Spor z 
ljubljeno osebo se bo poravnal.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Z 
denarjem bodite danes previdni. V 
družini bo padlo nekaj ostrih besed.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Neka 
nepozabna oseba vam bo pomagala 
iz zagate. Obnovite staro tovarištvo.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Krepko 
pljunite v roke. da boste čimprej 
izpolniti svojo važno nalogo. Z 
zdravjem boste še kar zadovoljni.

ve, da se je »zadovoljil* s 30 od
stotki inkasa. Dogovor, ki je bil 
sklenjen med obema tekmecema 
pravi, da si bosta Fischer in Spass
ki razdelila vsoto 125.000 dolarjev, 
oziroma 75 milijonov lir tako, da 
bo pet osmin dobil zmagovalec, tri 
osmine pa poraženec. Vrhu tega 
pa bo vsakdo od obeh tekmoval
cev dobil 20 odst. od televizijske
ga in morebitnega filmskega pre
nosa tekmovanja.

V zvezi s srečanjem Spasski - 
Fischer smo že pred časom pisa
li, ko je šlo za to, ali se bosta 
srečala v Jugoslaviji. Fischer je 
namreč hotel igrati v Sarajevu ali 
v Beogradu, Spasski pa je bil za 
srečanje nekje na severu zaradi 
poletne vročine. V Reykjaviku se
daj trdijo, da zganja Fischer se
danje šale zato, ker bi ne hotel 
igrati na daljnem severu v island
ski prestolnici. Te Fischerjeve ša
le so povsem razumljivo vzbudile 
precej nervoze med organizatorji, 
ki pa jih tolaži dejstvo, da je med 
Fischerjevimi prijatelji nekaj za
res resnih ljudi, ki prav gotovo 
ne bodo organizatorjem zaigrali 
kake neumne šale, ki bi jih mo
gla stati cel kup dolarjev. Sedaj, 
ko to beležimo, smo malone pre
pričani, da bo Fischer, ko bo to 
poročilo prišlo pred bralca, že na 
poti v Reykjavik ali celo že v 
Reykjaviku. K. Z.

ličnih žarkov služi tako imenova
ni pigment, oziroma barvilo ko
že, ki je pri različnih narodih in 
rasah različno, oziroma ga je več 
oziroma manj. Znanstveniki raz
likujejo tako imenovani melanin 
od svetlorjavega do črnega. Pri 
nas, pri belopoltem človeku, ima
mo bolj svetlega. Ta snov, mela
nin, se tvori v posebnih žlezah 
in je v svoji osnovni obliki po
doben drobcenim zrncem, ki pro
drejo v zunanjo plast kože. Koli
čina oziroma porazdelitev mela- 
nina v koži določa barvo kože. 
Melanin obstaja tudi v koži, ki 
ni zagorela, kajti vloga melanina 
je v tem, da ščiti genetske «sno- 
v», dedne lastnosti celic, ki bi 
jih sicer nevarni žarki mogli po
škodovati. To se pravi z drugi
mi besedami, da je večja ali manj
ša zagorelost kože obramba tele
sa pred preobilico ultravijoličnih 
žarkov.

Ko smo se »predali* soncu o- 
ziroma njegovim žarkom, smo 
sprožili celo vrsto procesov: v 
akcijo stopijo številni encimi, po
sebne organske snovi, ki so do
tlej mirovale in v treh, štirih, 
kvečjemu petih dneh «organizira- 
jo» oziroma »usposobijo* ves o- 
brambni sistem proizvajanja me

lanina. Zato zagorelost doseže svoj 
višek v tednu dni, kvečjemu v de
setih dneh, na kar začenja po
jemati, seveda če se ne sončimo 
več. Toda po desetih dneh son
čenja ne bomo pridobili na zago
relosti.

Znanstveniki so izmerili tudi u- 
činkovitost melanina in ugotovili, 
da prepreči prodor pod kožo kar 
90 odst. nevarnih žarkov. Sam me
lanin pa tudi ni dovolj. Tudi te
mnopolti Afričani se lahko opeče
jo na soncu, če niso previdni. 
Z druge strani pa so tako ime
novani albini, to se pravi ljudje 
s tako imenovano «brezbarvno ko
žo*. torej ljudje brez pigmentov, 
dokaj odporni proti tem žarkom. 
Kako si v tem primeru priroda 
pomaga, še ni povsem razčiščeno.

Toda melanin še ni vse. Orga
nizem ima tudi druga zaščitna 
sredstva. Med drugim je tudi ne
kakšna luskinasta vrhnja plast 
kože. Takoj za njo prihaja v o- 
brambi proti nevarnim žarkom 
posebna kislina, ki pod povrhnji
co vsrkava ultravijolične žarke. 
Nadalje so tudi drugi manj zna
ni organski mehanizmi. K vsem 

P. š.

(Nadaljevanje na 6. strani)

NOVOST NA KNJIŽNI POLICI

Dve pričanji 
upora nacizmu

Dokumentarna pripoved o Judih v Treblinki 
Roman o uporu v Varšavi sredi leta 1944

Dve novi knjigi. ki sta izšli 
pri založniškem zavodu Borec, sta 
si v nekaterih potezah skupni. 
Ne samo. da obravnavata nasi
lje Nemcev nad dvema norodo- 
ma. Čeprav sta po svojem zna
čaju različni, ena je dokumentarna 
pripoved, druga pa roman, iz
zvenita vendar kot obtožba nasi
lja in kot svarilo človeštvu, da bi 
se kaj podobnega ne smelo nikoli 
več dogajati. Prva knjiga je pri
poved o nacističnem uničevalnem 
taborišču Treblinka. Napisal jo je 
francoski avtor judovskega rodu 
Jean - Francois Steiner. Druga 
knjiga je roman poljskega pisate
lja Romana Bratngja o varšavskih 
upornikih Obe knjigi, ki sta izšli 
skupaj s knjigo Zločin v Oradouru, 
pomenita obogatitev naše tovrstne 
literature.

IVeolinka. to je naslov knjige, 
posvečene istoimenskemu tabori
šču smrti. To taborišče nedaleč 
od Varšave so nacisti postavili, da 
bi v njem uničili predvsem pol ske 
in litovske jude. In to jim je tudi 
uspelo. O tem pripoveduje Jean 
Francois Steiner v svoji knjigi. 
Vendar pa nam ta knjiga ne ori-
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NEVEZAN KLEPET 0 SICER PRIJETNEM POŽIVILU

Koliko in kdaj je kava 
koristna ali škodljiva

Različna gledišča, v zvezi pač zornega kota • Marsikaj je znanost 
že odklonila ali potrdila • Vsekakor drži, da kave pijemo preveč

Trst je mesto kave. In to iz 
več razlogov. Predvsem zato, ker 
je Trst nekakšna baza za bra
zilsko in tudi za druge kave za 
širše zaledje, Trst jima nadalje 
določen rekord v potrošnji kave 
glede na širše področje, končno se 
v Trstu pripravlja tudi boljša ka
va kot marsikje v Severni Italiji 
da ne govorimo v sosednjih de
želah. Potemtakem smo upravi
čeni govoriti o kavi. pa čeprav 
je tudi res, da se ponekod po 
svetu porabi še veliko več kave 
kot pri nas. saj znaša italijansko 
poprečje porabe kave nekaj nad 
3 kg. in pol na državljana, med
tem ko n.pr. na Švedskem pora
bijo tudi do 12 kg. kave na leto. 
Pa pustimo ta ugotavljanja in 
se vrnimo h kayi kot osvežilu, ki 
ga zdravniki priporočajo in od
svetujejo.

Če vzamemo v poštev in zares 
vse. kar nam zdravniki in strokov
njaki nasploh povedo o kavi. se 
bomo zamislili in se bomo odpo
vedali marsikateri skodelici te ta
ko prijetne poživljajoče pijače. Ve
mo, da bo bolj redek tisti, ki bo 
upošteval to, kar bomo povedali, 
toda lotimo se prikazovanja kave 
v najrazličnejših njenih učinkih, 
dobrih, manj dobrih ni tudi slabih.

Kava je lahko kar dobro zdra
vilo. V kavi je nekaj sestavin, ki 
posredno in celo neposredno po
spešujejo prebavo. Nadalje posa
mezne njene sestavine vzpodbuja
jo funkcije živčnega sistema in 
ustvarjajo v človeku splošni do
jeni, da se bolje počuti. Razne 
kisline v kavi, posebno kofein- 
ska kislina, ki jo najdemo naj
več v naši «ekspresni» kavi. vzpod
buja izločanje sline in želodčnih 
sokov. Kofein, ki je glavna aktiv
na sestavina v kavi, pa simulira 
živčni sistem, preko njega pa mi
šični in prebavni sistem, pa tudi 
delovanje srca. Pri nekaterih bo
leznih je zato kava tako rekoč 
nujna.

Iz gornjega bi mogli reči, da 
je kava koristna. Toda povsem 
neškodljiva je lahko le povsem 
zdravemu človeku. Zelo nevarna 
pa je za ljudi, ki imajo motnje 
v krvnem obtoku, ki imajo mo
tnje v ledvicah in ki imajo čir 
na želodcu ali na dvanajsterniku. 
Posebno pri poslednjih kombini
rano delujeta na eni strani ko
fein, na drugi pa netopljivi vo
sek. ki ga vsebuje kava. Prav ta 
vosek in še neka druga tako i- 
menovana eterična olja. ki so prav 
tako nevarna, sestavljajo tisto zna
čilno peno lešnikove barve, ki 
jo posebno sladkokusci kave tako 
visoko cenijo kot znak dobre 
kave. Kave nadalje nikakor ne 
smejo piti ljudje z angino peetoris 
in ljudje, ki imajo motnje na sr
cu ali ki jih je zdravnik že opo
zoril na možen infarkt.

Ko smo tako prikazali dve skraj
nosti, koristnost in škodljivost, 
poskusimo prikazati še to. ko
liko kave si sme človek privoščiti. 
če mu je zdravnik ni prepovedal. 
Tri skodelice kave vsebujejo ko
ličino kofeina, ki ga vsebuje am
pula za injekcijo. Kofein se nam
reč daje tudi v obliki injekcij za 
poživitev. Kot običajna druga 
zdravila, tudi kofein pozitivno de
lujejo samo v tisti količini, ki 
jo predpiše zdravnik, ki seveda u- 
pošteva trenutne potrebe nekega 
organizma. Če tri skodelice kave 
pomenijo injekcijo, je vsaka ve
čja in torej pretirana količina ko
feina odveč in oujno vodi k mo
tnjam v organizmu

Kava velja kot poživilo in tu
di je poživilo, vendar pa je

bolj lažno kot resnično poživilo. 
Marsikdo popije skodelico kave tudi 
«da bi se prebudil*. So Ljudje, ki 
priporočajo skodelico kave tudi 
vozaču, ko se odpravlja na daljšo 
vožnjo. Kateri se ni «držal po
konci*. s kavo, ko se je priprav
ljal na kak zahtevnejši izpit? 
In res, kava je poživilo, toda bolj 
lažno kot resnično, kajti pozitivno 
delovanje je zelo kratkotrajno, 
nato pa more v organizmu pov
zročiti tudi nevarne reakcije. To 
posebno velja za vozače, ki si 
privoščijo eno kavo za drugo, da 
bi ostali budni, dejansko pa jim 
refleksi otopijo prav pod učinkom 
kave. To so znanstveno že veliko 
krat dokazali. t

Potemtakem se logično postavlja 
vprašanje, koliko kave sme nekdo 
zaužiti? Odgovora na to vprašanje 
ni, oziroma velja odgovor za vsake
ga posameznika kajti različni orga
nizmi različno reagirajo na kavo 
Kot izhodiščna točka naj velja 
sledeče: zdrav človek more v 
zrelih letih prenesti tri skodelice 
kave na dan brez sleherne ne
varnosti. Če računamo, da je 
skodelici kave 0,1 grama kofei
na. pridemo do zaključka, da bi 
nas 90 skodelic kave v 24 urah 
— umorilo. Seveda ne bomo našli 
človeka, ki bi popil v enem dnevu 
90 skodelic kave, toda so ljudje, 
ki popijejo na dan ducat in tudi 
več kav. Toda ni nujno, da po
pijemo 90 kav na dan. da bi nam 
to škodovalo. Že tisti, ki popijejo 
od 8 do 10 skodelic kave. so v 
nevarnosti, da se jim dogaja to. 
kar se dogaja alkoholikom. Če 
delj časa pijejo toliko kave. se 
bodo začeli tresti, imeli bodo 
motnje v vidu. počutili se bodo 
šipke, skratka njihov organizem 
bo močno ošibel.

Mnogi, ki se ne morejo odpove
dati kavi, se tolažijo s tem, da 
kavo ali močno sladijo, ali pa e 
sploh ne sladijo. Diabetiki na 
primer so prepričani da smejo 
pita kave kolikor se jim zljubi, le 
da si je ne sladijo s sladkorjem, 
pač pa s saharinom. In to ie 
zgrešeno, zelo zgrešeno. Sam ko
fein brez sladkorja povzroča v 
krvi naraščanje količine sladko
rja. Nadalje grenka kava pov
zroča naraščanje količine hole- 
sterina v krvi. Pet do šest kav na 
dan sprosti za trenutek nenevar
no količino tolšč. dolgotrajnejše 
uživanje tolikšne količine kave pa 
preobremenjuje delovanje jeter, 
prevelika količina holesterina prej 
ali slej privede tudi do koronar
nih moteni.

In spet so strastni uživalci ka
ve, ki se tolažijo, da jim kava ne 
bo škodovala, ker imajo raje 
«daljšo» kavo, to se pravi bolj 
razredčeno kam. «Kratka» to 
se pravi gosta kava je po njiho
vem bolj nevarna in zato je ne 
pijejo. In tudi tu je račun zgre
šen. Kofein se topi v vodi. V go
sti kavi precejšen del kofeina 
ostane v sesedku, v bolj redki 
-«dolgi»- kavi pa se skoraj ves 
raztopi in ne ostane v sesedku. 
pač pa ga popijemo.

In še ena izmed zablod koristno
sti in nekoristnosti kave. Marsi
kdo. ki je pil ekspresno kavo in 
so ga opozorili na nevarnosti, se 
.je rešil «v korner*, kot bi temu 
športno rekli. Začel je piti «ko- 
pučinček». misleč da tistih ne
kaj kapelj mleka nevtralizira 
škodljivost kofeina in ostalih se- 
itarin šrne kave. Pa ni res. Da 
bi resnično nevtralizirali škodlji
ve sestavine kave. ki so škodlji

ve ali nezdravemu organizmu ali 
pa v prevelikih količinah tudi 
zdravemu, moramo črni ekspresni 
kavi dodati najmanj trikrat toliko 
mleka.

Še in še bi lahko govorili o 
kavi, o njenih dobrih in njenih 
slabih plateh. Iz gornjega izhaja 
da ima kava več slabih kot 
dobrih lastnosti. Odvisno je od 
tistega, ki »i kavo privošči. Če je 
zdrav in zmerno uživa, mu ne bo 
škodovala. Če njegov organizem 
kave ne prenese, je bolje, da se 
ji odpove. Je pa vendarle reši
tev, ki jo zdravniki priporočajo: 
uživanje dekofejjjizirane kave.

K vsemu temu bi znali drugi 
našteti celo goro vrlin, ki se 
pripisujejo kavi. Vprašanje je. s 
katerega zornega kota nekdo na 
kavo gleda.

poveduje samo o tem. kako je delo
valo to taborišče, kako so v njem 
pobijali na stotisoče ljudi. Ne 
pripoveduje nam samo o uporu 
Židov, ki se jim je posrečilo 
razbiti ograjo in doseči svobodo, pa 
čeprav jih je odšlo v svobodo le 
kakih 600 in jih je konec vojne 
živih dočakalo le kakih štiride
set Kriiga nam pripoveduje tu
di. kako ie bilo sploh mogoče, da 
je Nemcem uspelo tako hitro in 
tako mirno pobiti toliko Judov, ne 
da bi se ti že prej zoperstavili 
smrti in se uprli svojim krvnikom.

In prav to vprašanje si je za
stavil avtor pri pisanju svoje knji
ge. In nanj je tudi odgovoril. Tako 
nam knjiga poleg strahot tabo
rišča daje tudi odgovor, ki je dol
go mučil Jude po vsem svetu, 
zlasti v Izraelu: nemoč Judov je 
bila v zgodovini vedno le rezultat 
naključij n je zato nesmiselno o- 
čitati Judom kako resignacijo ali 
fatalizem. Zgodba ki nam jo je 
po obširnem dokumentarnem gra
divu rekonstruiral avtor, je njemu 
samemu in preživelim Judom po 
vsem svetu vrnila duševni mir. 
Njen razplet ;e samo potrdil do
stojanstvo judovskega ljudstva, kot 
je v svojem predloau h knjigi za
pisala francoska napredna pisate
ljica Simone de Beauvoir.

Steiner eva knjiga o uničevalnem 
taborišču je napisana dokumentarno 
vseskozi stvaro. brez patosa in 
osebnega ogorčenja. Zato pa je 
še toliko bolj pretresljiva in 
obtožujoča. Prevedel jo ie Marko 
Selan.

Knjiga Varšavski uporniki je ro
man pri nas neznanega poljske
ga pisatelja Romana Bratngja, ki 
pripoveduje v svoem delu pred
vsem o uporu Poljakov proti Nem
cem. avgusta 1944. Takrat so se 
pod vodstvom generala Bora - Ko- 
morovskega uprli Poljaki v Var
šavi in 63 dni zdržali v boju s 
premočnim sovražnikom.

Vstaji se je pridružilo veliko me
ščanov. ki niso vedeli za politične 
mehanizacije med zavezniki in ki 
so zato svojo patriotsko zavest 
drago plačali. Padlih in ranjenih 
je bilo okrog 25.000 vojakov in bor
cev ter okoli 200.000 meščanov. 
Varšava ie bila skoraj porušena 
do tal, pri vsem tem pa so 
sovjetske čete čakale v Pragi, 
v predmestju onstran Visle in 
niso priskočile na pomoč upor
nikom.

V tem zgodovinskem okviru se 
spleta in razpleta roman, ki ka
že usode nekaterih udeležencev 
upora. Pri tem pisatelj prikazuje 
te ljudi pred uporom, v samem u- 
poru in njih usode po vojni. Tako 
je roman Varšavski uporniki pre
tresljiva podoba ne samo upora 
samega, temveč usoda Poljakov 
v zadnji vojni. Sl. Ru.

SOBOTA, 1. JULIJA 1972
TRST A

7.15. 8.15. 13.15, 14.15, 20.15 Po
ročila: 7.30 Jutranja glasba; 11.35 
Iz tedenskih sporedov; 13 30 Glas
ba po željah; 17.00 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Duo Selvaggio Lan- 
tieri; 18.50 Orkestri; 19.25 Zbo
rovsko petje; 20.00 šport; 20.50 
J. Tavčar: Koraki blizu sledu;
21.30 Ples.

TRST
12.10 Plošče; 14.30 Tretja stran;

15.10 Zborovsko petje.
KOPER

7.30. 8.30, 12.30. 14 00, 16.00,
20.15 Poročila; 7.40 Glasba za do
bro jutro; 0.30 Jutranja glasba;
10.10 Pisana glasba;, 10.15 Z na
mi je...; 12.45 Plošče Record; 11.15 
Plošče Saar; 11.36 Pisana glasba; 
11.45 Glasba in pesem; 12.00 
Glasba po željah: 13 30 Futnora- 
ma; 14.05 Današnji filmi; 14.15 
Plošče; 15.40 Glasba in reklama;
16.30 Progresivna glasba; 17 00 
Primorski dnevnik; 17.15 Zapojme 
in zaigrajmo; 18.10 Vaše melodi
je; 19.00 Izbrali ste; 20 00 Orke
ster Black; 20.30 Prenos RL;
23.15 in 23.35 Plesna glasba

NACIONALNI PROGRAM
7.00. 8.00. 13.00, 15 00. 20.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 9.10 
Vi in jaz; 10.00 Dogodki in od
mevi; 12.10 Lepe pesmi; 1315 
Preizkušajo se diletanti; 14.09 Pi
sana glasba; 15.10 Oddaja za 
bolnike; 16.20 Znanstvena oddaja;
16.30 Orkestri; 17.10 Veliki va- 
rietč; 19.00 Errol Garner; 1915 
E. De Filippo: «Le voci di den- 
tro*; 21.30 Nogomet od minute do 
minute.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 19.30 Poročila; 

8.40 Pesmi za odrasle; 9.35 Str
njena komedija; 10.05 Plošča za 
poletje; 10.35 «Batto quattro»; 11-35 
Kolesa in motorji; 11.50 Zborov
sko petje; 13.50 Zakaj in kako?; 
15.05 Aito gradimento; 16.35 Pro
gram s F. Valeri: 17 40 Ping- 
Pong; 18.00 Dogodki in odmevi;
18.30 Glasba na izbiro; 18.50

ve skladbe; 14.00 Klavirske sklad
be; 14.40 Haendlov «Samson»
17.15 Violina in klavir; 18.30 Lah 
ka glasba; 18.45 Gledališče in ki 
no; 19.15 Koncert; 22.25 Radii 
ska priredba.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.00 

Hartmannova 3. simfonija; 10.10 
Leharjevi valčki: 10.20 Plošče re
sne glasbe; 11.00 Mozart, Bi
zet, Sarasate.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 9.00, 11.00 14.00,

16.00, 20.30 Poročila; 9.10 Glas
bena matineja; 10.05 Pionirski te
dnik; 10.35 Pihalni orkestri; 11.20 
Pri vas doma; 12 00 Turistični 
napotki; 13.10 Operni pevci; 13.30 
Kmetijski nasveti; 13.40 Po doma
če; 14.30 Priporočajo vam...; 15.10 
Glasbena pravljica; 15.30 Zabavni 
zvoki; 16.40 J. Sibelius: Hči Pho- 
jole; 17.00 «Vrtiljak*; 17.40 Orke
ster Legrand 18.50 Klavir v rit 
mu; 19.00 Aktualnosti; 19.15 Do 
bimo se ob isti uri; 19.45 S knji 
žnega trga; 20.00 Lahko noč. o- 
trocil; 20.15 Bratje Avsenik; 21.00 
«V soboto zvečer*; 2115 Goda
la v ritmu; 22.15 Oddaja za iz 
seljence.

ITAL. TELEVIZIJA
12.30 O olimpijskih igrah; 13.00 

Komični filmi; 13.30 Dnevnik;
14.00 Ital. kronike; 17.00 Spored 
za najmlajše; 17.30 Dnevnik in 
izžrebanje loterije; 17.45 Program 
za mladino; 19.15 četrt ure z 
R. Jones; 19.45 Šport in kronike:
20.30 Dnevnik; 21.00 Spored s Ce- 
lentanom: 22.15 Posebna TV re
portaža; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
17.00 Lahka atletika: Italija- 

Kuba in Tour de France; 21.00 
Dnevnik; 21.15 Televizijska pri
redba.

JUG TELEVIZIJA
18.40 Plesi in pesmi Jugoslovan 

skih narodov; 19.10 Obzornik, 19.25 
Disneyev svet; 20.15 Mozaik; 20.30 
Usodno nebo — dokumentarna od
daja; 21.00 TV dnevnik; 21.30 Me
lodije Istre in Kvamera; 23.00 Tek
meca, film; 23.50 TV kažipot; 24.10

O glasbeni komediji; 20.10 Pucci- pnrnAjia
' ' ................... KOPRSKA BARVNA TVni: «La fanciulla del Vest.

III. PROGRAM 20.45 Za konec tedna; 21.15 Po-
10.00 Koncert za začetek; 11.18 ročila; 21.30 Besedo ima obramba 

Nabožna glasba; 12 20 Vivaldije- - Obleganje; 22.20 Mali koncert.
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FIDAL DOLOČIL REPREZENTANCO

Italijanski atleti 
za dvoboj s Kubo
V ekipi ne bo Areseja, morda pa tudi ne Dionisija

Italijanska atletska zveza FIDAL j 
je za današnje in jutrišnje sreča
nje proti Kubi določila naslednje 
atlete:

100 m, 200 m, 4x100 m — Men 
nea, Centaro, Preatoni, Abeti, Be- 
nedetti, Ossola, Guerrini 

400 m, 4x400 m — Cellerino, Gio- 
vanardi, Maroldi, Bello, Fiasconaro 

800 m — Fontanella, Castelli (Dia
mante)

1500 m — Finelli, Riga (Diaman
te)

5000 m — Toma sini, Del Buono 
(Schena)

10.0DC m — Ardizzone, Cindolo 
110 m ovire — Liani, Acerbi 
400 m ovire — Ballati, Scatena 
3000 m zapreke — Fava, Risi (Car- 

nicelli)
višina — Schivo, Dal Fomo 
daljina — Arrighi, Fontanella 
troskok — Gentile, Buzzelli 
palica — Dionisi, S. Fraquelli (O. 

Fraquelli)
krogla — Asta, Montelatici 
disk — Simeon, De Vincentiis 
kladivo — Vecchiato, Barbolini 
kppje — Cramerotti, Pappalardo. 
Kot je razvidno ne bo nastopil 

Arese, ki po dveh pekočih porazih 
na 1500 metrov, posveča pozornost 
edinole OI, v skoku s palico pa je 
v dvomu nastop Dionisija, ki čuti 
vse večje bolečine v nogah.

Ženska vrsta, ki se bo tudi sre
čala s Kubo, bo imela težje delo, 
ker so Kubanke v nekaterih pano
gah zelo dobre. Zelo dobro so za
stopani vsi teki do 400 metrov. Tu 
bo tekla tudi finalistka z OI v Me
hiki, Penton. Precej obetata tudi 
oba skoka ter met diska. Pričaku
jemo lahko vseeno zmago Italije s 
kakimi 5 točkami razlike.

K. B.

MLADINSKE IGRE
RIM, 30. - Od 2. do 8. julija 

bodo v Rimu finalna srečanja če
trtih mladinskih iger. Finalov se 
bodo udeležile reprezentance 94 ita
lijanskih pokrajin. Mladinci in mla
dinke od desetega do petnajstega 
leta starosti se bodo pomerili v at
letiki, kolesarstvu, telovadbi, pla
vanju, košarki, odbojki in sabljanju.

BOKS
MADRID, 30. — Na zdravniškem 

pregledu se je izkazalo, da je sve
tovni boksarski prvak lahke kate
gorije Ramos užil pred svojim vče
rajšnjim srečanjem poživila. Zaradi 
protesta boksarja bodo analizo po
novili.

TCNIS

Mariborčanka Jauševec 
med najboljšimi v Evropi

MARIBOR, 30. - Na teniškem 
turnirju za evropsko mladinsko pr
venstvo v Mariboru je domačinka 
Mirna Jauševec zasedla v kategoriji 
igralk do 18 let drugo mesto, v 
kategoriji do 16 let pa prvo

WIMBLEDON. 30. -- Indijca Lall 
in Mukerjea sta v drugem kolu 
moških dvojic premagala italijan- 

jugoslovanski par Molina— 
s 6:4, 6:0, 6:1.

sko - 
Spear

irt-nrm
Na kvalifikacijskem turnirju za 

vstop v 1. jugoslovansko moško od
bojkarsko ligo sta si priborila na 
predovanje Bosna iz Sarajeva in 
Fužinar z Raven,

• » •

Za letošnje jugoslovansko odboj
karsko prvenstvo mladink, ki hi mo
ralo biti na Reki, sta se p vili 
samo dve ekipi: domači Parti, n in 
Dunav iz Starih Banovcev. Jugoslo
vanska odbojkarska zveza je zato 
prvenstvo odpovedala.

DANES IN JUTRI V NOVI GORICI

Srečanje mladink 
Jugoslavije in Italije

V jugoslovanski reprezentanci bodo nasto
pile tudi Primorke Peljhan, Bon in Horvat

ŠPORTNA TV
RIM, 30. — Italijanska televizija 

bo prenašala oba dneva atletskega 
srečanja med Italijo in Kubo, ki se 
bo pričelo v Firencah jutri. Obakrat 
bo prenos po drugem sporedu, jutri 
s pričetkom ob 17. uri, v nedeljo 
pa ob 18.15.

RICHMONN, 30. — Sovjetski in a- 
meriški atleti, ki so se že pomerili 
letos na tekmovanju na pokritem 
stadionu, se bodo ponovno srečali 
drugo leto v ZDA. Letos so zma
gali Američani s 131:112.

NoeoMtr

NOVA GORICA, 30. - V Novi 
Gorici se bo jutri pričelo mladin
sko atletsko srečanje med ženski
ma reprezentancama Italije in Ju
goslavije. Tekmovanja se bodo pri
čela jutri ob 17. uri s peterobojem, 
nadaljevala pa se bodo v nedeljo 
zjutraj s pričetkom ob 9.30, ko bo 
tudi uradna otvoritev.

Novogoriški športni delavci so i- 
meli le malo časa za pripravo te 
meddržavne športne manifestacije, 
saj jim je bila organizacija zaupa
na šele pred kratkim. Dvoboj ob
sega ves olimpijski ženski spored: 
100 m ovire, 100 m, 200 m, 400 m, 
800 m, 1500 m, 4x100 m, 4x400 m, 
skok v višino in v daljino, met 
krogle, diska in kopja ter peteroboj.

Še posebno priznanje pa so do
segli primorski atletski delaivci z 
vključitvijo v državno reprezentan
co treh primorskih atletinj. Te so 
Lilijana Peljhan in Mirjam Bon 
(obe AK Gorica) ter Brigita Hor
vat (AK Koper).

Ljubitelji
ljeni!

športa vljudno vab

RIO DE JANEIRO. 30. — V na
daljevanju nogometnega turnirja za 
pokal neodvisnosti v Braziliji so do
segli nasledil je rezultate: 
Portugalska —- Argentina 3:1 (2:1) 
Sovjetska zveza — Urugvaj 1:0 (0:0) 
škotska — Jugoslavija 2:2 (1:0)

MILAN, 30. — V tretjem povrat
nem kolu italijanskega nogometnega 
pokala bodo jutri odigrali nasled
nje tekme:

A SKUPINA

Milan — Juventus 
Torino — Inter

B SKUPINA

Bologna — Lazio 
Napoli — Fiorentina

MONCHEN, 30. - Bayem iz
Miinchna je novi nemški nogometni 
klubski prvak. Po dveh letih je od
vzel naslov Borussii, toda vse do 
zadnjega kola je bilo negotovo, kdo 
bo končni zmagovalec. Bayem je 
imel namreč le točko prednosti pred 
svojim nasprotnikom Schalkejem 
04, § katerim se je srečal v nede
ljo. Toda Beckenbauer in tovariši 
so takoj v začetnih minutah rešili 
položaj in so odločilni tekmi zma
gali s 4:1. Nogometaši iz Miinchna 
so dosegli tudi nov rekord v zadet
kih, saj so dosegli kar 101 gol, 
Miiller pa je osvojil prvo mesto na 
lestvici najboljših strelcev s 40 goli.

KOŠARKA
RIM, 30. — Vodstvo ženske ko

šarkarske državne reprezentance je 
povabilo na skupni trening tudi 
članico tržaškega kluba Calza Bloch, 
Chiaro Longo.

PLAVANJE• UM WMiwJm

RIM, 30. — Na plavalnem turnir
ju je Finocchiaro izboljšal italijan
ska rekorda na 800 m in 1500 m 
prosto s časom 17’04”7, oz. 9’01”2.

Tajništvo ZSŠD v Italiji prosi 
vsa naša športna društva, da po
imensko prijavijo mlade odbojka
rice in odbojkarje za tečaj v Ro-

OB SODELOVANJU TEKMOVALCEV IZ DESETIH DRŽAV

Jutri startajo kolesarji 
na dirki «Po Jugoslaviji»
Končni cilj 9. julija v Pulju -12 etap - Vršič najvišja točka dirke

ŠPORTNIKI V PRETEKLIH DNEH V KRIŽU

BEOGRAD, 30. — V nedeljo se bo 
pričela že 28. amaterska kolesarska 
dirka po Jugoslaviji, katere se bo
do udeležili tekmovalci iz desetih 
držav. Dirka, ki se bo začela s 
krožno etapo okrog Kalemegdana, 
bo dolga 1118 km ter bo trajala do 
9. julija, ko se bo zaključila z eta
po na kronometer v Pulju. Letošnja 
dirka je vključena v točkovanje za 
svetovni pokal AIOCC. Iz Beograda 
bo proga v 12 etapah potekala mi
mo Novega Sada, Zvornika, Klad- 
nja, Zenice, Banjaluke, Siska, Za
greba, Ljubljane, preko Vršiča do 
Kobarida, od koder se bodo pri
hodnjo soboto kolesarji podali mi
mo Vidma v Trst. V nedeljo pa bo 
na sporedu predzadnja etapa iz Tr
sta do Pulja. Nedvomno bo najtež
ja etapa od Jesenic do Vršiča, ko 
se bo treba povzpeti po 12 km dol
gem vzponu in makadamski cesti 
na to sedlo, najvišjo točko letošnje 
etapne dirke po Jugoslaviji.

Nastopili bodo najboljši kolesar
ji Jugoslavije (ki bo sodelovala s 
tremi ekipami), Sovjetske zveze, Ro
munije, Poljske, Madžarske, češko
slovaške, Francije, Nizozemske, Švi
ce in Italije.

Tuji kolesarji so na dirki po Ju
goslaviji zmagali v 28 letih le se
demkrat. Pred tremi leti je konč
no prvo mesto osvojil Nizozemec 
Zoetemelk, ki je sedaj eden naj 
boljših profesionalnih kolesarjev. Na 
tej največji jugoslovanski kolesar
ski dirki pa so že tekmovali tudi 
Charly Gaul, Ole Ritter in Gosta 
Pettersson. V jugoslovanskih ekipah 
pa bodo nastopili tudi večkratni ju 
goslovanski zmagovalci Bilič, Rudi 
Valenčič in čubrič, ki je najstarej
ši še aktivni jugoslovanski dirkač 
(star je 38 let, nastopa pa v A eki 
pi).

Etape:

KOŠARKA
RIM, 30. — Na skupne treninge 

italijanske košarkarske reprezentan
ce sta bila povabljena tudi goriška 
košarkarja Pieric in Flebus

BOKS
LOS ANGELES, 30. — Povratno 

boksarsko srečanje težke kategori
je med Cassiusom Clayem in Joe- 
jom Frazierom bo v začetku no
vembra v Los Angelesu.

ROKOMET
SARAJEVO, 30. - V nadaljeva

nju letošnjega najpomembnejšega

moškega rokometnega turnirja pred 
olimpijskimi igrami, ki je v teku 
v Sarajevu in velja za «Trofejo Ju
goslavije* je Jugoslavija premagala 
Bolgarijo s 26:22.

S AH
OHRID, 30. -- Po četrtem kolu 

mednarodnega šahovskega prijatelj
skega dvoboja v Ohridu vodi So
vjetska zveza proti Jugoslaviji s 
15,5:10,5

JADRANJE
ANZIO, 30. — V četrti regati sve

tovnega jadralnega prvenstva v ra
zredu «finn» je zmagal Brazilec 
Bruder. 6. je bil Italijan Albarel- 
li, 8. pa Jugoslovan Minski.

NAMIZNI TENIS V SANT’ ELPIDIU

Radovič na pomembnem 
mednarodnem tekmovanju

Več naših igralcev na skupnih pripravah naj. 
boljših italijanskih namiznoteniških tekmovalcev

vinju, najkasneje do 10. julija 2. 7. — 1. etapa Okrog Kalemegda-
pri gdč. Norci Zavudlal v Ulici na 28 km
Geppa 9. Ob vpisu je treba po- 2. etapa Beograd — Novi
ravnati tečajnim). ki znaša tudi Sad 73 km
letos 10.000 lir. 3. 7 — 3. etapa Novi Sad — Zvor-

nik 143 km

pl I
4. etapa Ilidza — Zenica 74 
km

m tl i M p g F==s=l 5. 7. — 5. etapa Zenica — Banjalu-
1 r “ ka 168 km

G. 7. — 6. etapa Banjaluka — Sisak
1. — prvi 1 X X 120 km

drugi 1 2 1 7. etapa Sisak — Zagreb
2. — prvi X 2 55 km

drugi 2 X 7. 7. — 8. etapa Zagreb — Ljubija-
3. — prvi 1 na 140 km

drugi 2 8. 7, — 9.. etapa Jesenice — Vršič
4. — prvi X 2 37 km

drugi 1 X 10. etapa Kobarid — Trst
5. — prvi X 1 130 km

drugi 2 X 9. 7. — 11. etapa Trst — Pulj 127
6. — prvi 1 km

drugi 2 12. etapa Pulj — Pulj 23 km

OUMPIADAm•. -:x.rv "z_

PARIZ. 30 - V francoski repre
zentanci, ki bo nastopila na olimr 
pijskih igrah, bo 297 tekmovalcev 
(255 moških in 42 žensk) ter 88 
spremljevalcev.

OBVESTILA
Avto moto društvo Gorica (No

va Gorica), prireja dne 2. julija 
1972 prvenstvo Jugoslavije v kar- 
tingu (gokart). Tekmovanje se 
bo začelo ob 13. uri v Novi Go
rici na Magistrali. Nastopili bodo 
najboljši vozači iz AMD Jugosla
vije.

Ta prireditev (prvenstvo Jugo 
slavije) je že petič zaporedoma 
v Novi Gorici.

iiiiuiimiMiimmiiiiiiimiiiiiniimiiniiiiiiiimiiuiituiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiHiiiuHiiiiiiiiiiiii

59. KOLESARSKA DIRKA «T0UR DE FRANCE'»

Danes predetapa
ANGERS, 30. — V Angersu je I profesionalni kolesarji, ki bodo tek- 

vse pripravljeno za jutrišnjo pred- movali na pravem «Touru», le da

Danes nastopa mladi nabrežinski 
namiznoteniški igralec Radovič na 
mednarodnem mladinskem tekmova
nju v Sant'Elpidiu al Mare. Ta 
turnir je najvažnejši v Italiji, saj 
se ga udeležujejo mnogi odlični 
igralci iz raznih evropskih držav. 
Zato je tudi vabilo, ki ga je Rado
vič prejel, zelo važno. Od njegove
ga nastopa sicer ne more priča
kovati boljših rezultatov, lahko pa 
si nabere precej izkušenj. O pote
ku turnirja bomo še poročali.

* * •

etapo letošnjega «Toura», Večina 
tekmovalcev se je danes podvrgla 
še zadnjemu zdravniškemu pregle
du. Eddy Merckx, veliki favorit 
te dirke, je prispel v Angers šele 
v večernih urah. Tudi njegov glavni 
nasprotnik, Španec Ocana, je pri
spel šele kasno popoldne. Oba tek- 
meča se bosta srečala prvič jutri 
zjutraj na uradnem zdravniškem 
Kegledu, nekaj ur pred startom 
predetape, ki bo potekala na 7,200 
km dolgi progi na kronometer za 
posameznike. Mercloc je danes ob 
svojem prihodu izjavil, da na stegnu 
še vedno čuti lažje posledice padca 
izpred nekaj dni, vendar pa je tudi 
dodal, da ga to ne skrbi preveč.

« • *

ANGERS, 30. — Iz protesta proti 
orevelikemu avtomobilskemu prome
tu in proti zastrupljanju ozračja, 
se bo 53-letn.i Francoz Rene Roses 
podal s kolesom na «Tour» po Fran
ciji. Vozil bo po istih cestah kot

bo startal vedno dve uri pred njimi. 
Roses bi želel, da bi vsi opustili 
vožnjo z avtomobili in se za poto
vanja posluževali koles.

* * *

Jutri bodo kolesarji Adrie iz Lo- 
njerja nastopili na dirki na krono
meter za veterane. Proga bo dolga 
25 km. Start bo v Nabrežini, od 
koder se bodo kolesarji podali mi
mo Križa in Gabrovca do Šempo- 
laja, kjer se bodo ponovno obrnili 
proti Križu in cilju v Nabrežini. 
Start bo ob 10. uri, dirkači pa bo
do startali vsaki dve minuti.

Radi

Prihodnje mednarodno tekmova
nje v smučarskih poletih v Planici 
bo leta 1974, vendar ne bo veljalo 
za svetovno prvenstvo

V torek bo v Trstu zaključek le
tošnje namiznoteniške sezone in bo
do tekmovalcem razdelili nagrade. 
Letos je bilo na sporedu 29 urad
nih tekmovanj, Slovenci pa so se v 
18 povzpeli djo kolajne. Predstavni
ki Krasa in Sokola bodo prejeli 
naslednja odličja:

Deželna, .prvenstva;,.
Naraščajniki ekipno, 1. Sokol;
naraščajnice ekipno, 1. Kras.
Mladinke ekipno, 1. Kras.
Naraščajniki posamezno?' 1. Ra

dovič, 3. Pertot; naraščajnice po
samezno: 1. Vesnaver, 2. Rebula, 
3. Žigon in Blažina.

Mladinci posamezno: 2. Fabjan; 
mladinke posamezno: 1. Milič; 3. 
kategorija posamezno (ženske): 3. 
Kobal; (moški); 1. Fabjan, 3. Tav
čar.

Tržaški pokal (moški); 1. Sokol; 
(ženske); 1. Kras.

Deželni turnirji: Naraščajnice: 1. 
Vesnaver; članice: 1. Milič; dvo
jice: 1. Milič - Kobal; naraščajni
ki: 1. Radovič; mladinci; 1. Fabjan. * * *

V sredo bodo tri predstavnice 
Krasa, Miličeva, Kobalova in Ves- 
naverjeva, odpotovale v Bergamo 
na 7-dnevni skupni trening, katere
ga se bo udeležilo 9 igralk. Kras 
bo v Bergamu najštevilneje zasto
pan. To pa je ponoven dokaz, da 
ženski namizni tenis v Zgoniku tre
nutno prednjači v Italiji. Zasluga 
za to gre predvsem trenerju Bole
tu, ki je v kratkem času tako pri
pravil mlade igralke, da se lahko 
že sedaj potegujejo za najvišja me
sta v državnem merilu. Ko se bo
do dekleta vrnila, pa bodo odpoto
vali v Bergamo fantje, med kate
rimi bosta tudi Pertot in Radovič, 
ki se bosta z desetimi drugimi na
raščajniki pripravljala na prihod 
njo sezono. Da je izbira tolikšnega 
števila slovenskih igralcev uspeh za 
naši društvi, je res. Res pa je tu 
di, da se na teh pripravah nimajo 
kaj dpsti naučiti. Trenerji Bellizo- 
la, Malesci, Baiochi in Tosetto jim

nikakor ne morejo nuditi tega, kar 
bi jim lahko kak tuj trener. Če pa 
je namiznoteniška zveza porabila že 
toliko denarja za organizacijo, bi 
lahko najela tudi takega trenerja 
(lami je državne reprezentante tre
niral Ljubljančan Vecko), ki bi ita
lijanskemu namiznemu tenisu lah
ko nudil res kvaliteten trening.

s. j.

ttfilA DMA
■ KOSA RK A

V sredo zvečer je bil na sedežu 
Bora sestanek odbornikov in košar
karjev toga združenja. Do sestan
ka je prišlo, da bi se oboji pobliž
je spoznali in bi obravnavali tista 
vprašanja, ki so za športnike v o- 
kviru društva še posebno važna.

Predsednik Pertot je na kratko 
prikazal razvoj tegri
tovaLffiMilP, »tli
jo, saj bodo le tako lahko v ponos 
društvu.

1 Profesor Deško? 
odbora, je v glavnih obrisih razlo
žil košarkarjem pravilnik društva.

Nogometna tekma med naraščajniki Vesne, razdeljenimi v A in B ekip*

Srečanje med nogometnimi veterani Triestine in lagrebškega Dinama

Kapetan Dinama prevzema pokal za zmago nad Tržačani

Poleg tega je poudaril fantom, da 
sta disciplina in resnost bistvene
ga pomena v športu.

Podpredsednik Vitez pa je toplo 
priporočil košarkarjem, da se mo
rajo povsod, tako na treningih kot 
na tekmah, vesti kot pravi sloven
ski športniki Gospodar Gombač je 
tudi priporočil skrb za društveno 
imovino.

Skratka sestanek, ki je bil potre
ben, saj se prevečkrat zgodi, da 
tekmovalci pozabijo na svoje dolž
nosti in da je, žal, njihov cilj le 
športno izživljanje.

b. 1.
* * *

TARANTO, 30. - V Tarantu se 
je zaključil ženski košarkarski tur
nir, katerega se se udeležile repre
zentance ČSSR, Italije, Poljske in 
Jugoslavije. Zmagala je Češkoslo
vaška, ki je v zadnjem srečanju 
premagala Jugoslavijo s 60-56 
(36:25), Jugoslavija ni osvojila niti 
ene tekme. Ostale tri ekipe so za
ključile turnir z enakim številom 
točk, zmaga pa je pripadla Čeho- 
slovakinjam zaradi boljše razlike v 
koših.

Spominsko nagrado so prejeli tudi veterani Triestine

tu ■B’
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SOŽALJE
športno združenje Gaja izreka Bo

risu Guštinu globoko sožalje ob izgubi 
očeta.

B«
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MLADOSTNI DNEVNIK 
s SIMONA RUTARJA

5. Nedelja! Po navadi vesel dan, a za-me nič veseleji od po- 
Prešnjih. Družbe nesem imel nobene. Nasitil sem se tega eno
ličnega življenja ln sklenil prihodnji dan domu iti.

6. Ob 9. se poslovim v Cepovani in se podam na 6 ur dolgo 
Pot. A to me ni strašilo, ker že ob Llpopoldnel sem bil v Tol
minu, kjer sem se pokrepčal in nekaj časnikov v čitalnici pre
bral. 45) Nato jo vrežem proti domu.

7. Pervi dan žalostnih, morda naj žalostnejih počitnic, kar 
sem jih do zdaj doživel. Vse se mi je zdelo pusto, nič se mi 
hi ljubilo, še celo brati ne, za kar sem imel vedno veselje.

8. Praznik L = mali šmaren), a meni se ni ljubilo k maši. 
Ostal sem doma, otožen kot po navadi. Večidel mi je bilo vse 
zoper no, zlasti pa sitna vprašanja, s kterimi so me počez na
dlegovali. Le spomin na nektere dm pretečenih 4 mesecev mi 
je bil sladak in tolaživen.

9. Mojo otožnost so tudi drugi zapazili in zdel sem se jim 
Se celo zaljubljen!!! Vendar sem bil že mnogo zadovoljneji, kot 
Perve dni.

10. Otožnost me počasi minuje, ker čas je naj boljši zdrav
nik. Veselost se mi zopet povračuje, pa saj je tudi silno po
treba, če ne bodo Bog ve kaj o meni mislili.

19. Sem šel k maši na L j ubušin j e I = Libušnj e J. Pred mašo 
sem bil z Jos.lipomJ Ivančičem pri g. Smrekarji, 46) Po maši 
Pa sem šel na Seliče!=Selce J; še precej zabave.

24. Grem v Čepovan. Zvečer pove stric, iz Gorice povemivši 
se, da ne bo nic se semeniščem, ker je preveč prosilcev. Reče, 
da je njegova misel, naj bi vse skup popustili. Moje veselje, 
tetina potertost.

25. Spišem prošnje, da se spolni tetina želja, kakor se je 
stric izrazil, ker med tem ga je bila že toliko pregovorila (rekši, 
kaj poreče nadškof itd).

26. ob 8V» dospem v Gorico. Bilo je v ponedeljek zjutraj, 
tedaj teržni dan. Teržni dnevi so v Gorici jako obiskovani, te
daj je tudi ta dan vse mergolelo ljudi, a bili so skoraj sami 
kmetje. Velik hrum je bil po bolj obiskovanih ulicah in skoraj 
bi rekel, terlo se je ljudi. Prodajalci in kupci so bili na nogah, 
vsak si je prizadeval za svoj dobiček. A gosposkih ljudi je bilo 
videti silno malo; le nekaj gospa in gospodičen je, rekel bi, ža
lostno sem ter tje tavalo. Prave gospode, razen c. k. uradnikov 
in takih, ni bilo ne sluha ne duha. Tudii vojakov je bilo le ma
lo videti, častnikov pa skoraj nič. Podala se je namreč večidel 
vsa aristokracija na deželo, vživat čisti zrak, ter radovat se 
nad tako bogato obdarovano, prekrasno okolico. In ne le ari
stokracija se je za kratek čas izselila, ampak kdor Je mogel 
je hitel zapustiti gole mestne zidove in si drugod v prijetnih 
zabavah čas preganjati.

Bližalo se je poldne. Kmetiški ljudje so že po večini, svoja 
opravila poravnali in svoje reči prodavši ali kupivši, mesto za
pustili in se domu podali. Ko so zadnji kmetov odšli, ostalo je 
mesto prazno, tiho, mimo, pusto in otožno, že z odhodom učen
cev (nad 1000 glav) zgubi mesto veliko živahnosti, toliko več 
pa, ko se še gospoda, profesorji in drugi v razne kraje razteko.

Nastopi popoldne. Prekoračivši nekolikokrat mesto podam 
se v javni vert. Pa tudi tukaj je vse prazno in tiho. Mesto Šu
mečih in šepetajočih, s krasno svilo obdanih gospodičen in go
spa, kterih je ves vert vsaki poletni večer mergoiel, klatili so 
se tam dečki brez dela, beržkone učenci nižjih šol. In dasiravno 
so si skušali mnogoverstno čas kratita, vendar se jim je na 
obrazu bralo neko neveselje, neka merzlota. Mesto sladkodone- 
6ih glasov godbe, ki se sicer tukaj tako rada glasi, oglasil se 
je zdaj pa zdaj kak škeržat.

Videvši, da tudi tukaj ni nič podam se v čitalnico, kavarno, 
gostilnico, pa vse zastonj! Vse prazno, vse tiho, vse mimo, ka

kor bd se vsak bal dihati in govoriti: vesele družbe nesem nikjer 
našel. —

Bil sem pri g. Marušiču, 47) novem vodji malega seminišča 
in pri Safenhauerji, da bi se mu za kako inštrukedjo priporočil, 
če bi me ne vzeli v semlnišče. To mi je stric vkazal in mi re
kel, da me pojde tudi sam priporočit.

27. Ob 5*A zj.l=utraj] grem na Sv. Goro (pro forma, da 
sem tetini želji vstregel), potem pa zopet v Cepovan.

30. Konec jako dolgočasnega in žalostnega meseca. Zvedel 
sem mnogo, prebil mnogo in marsiktero grenko besedo požerl, 
ktero sem moral od svojih ljudi slišati. Naj bolj me je peklo, 
da je njih surnnja neopravičena in da se neso pustili tako nič 
prepričati.

Oktober

1. Se napotim proti domu. Prišedšd na Idrijo dobim mojega 
sošolca J. Lebana in ž njim greva skozi Bačo k Fr. Kofolu 
(osmošolcu) in od tod dalje v Klovžet = Klavžel k Šorliju,48) 
kjer se una dva domu povemeta. V Klovžah dobim jako dobro 
postrežbo, kakoršne se nesem nadejal. Bilo je vse bolj gospo
sko kot kmetiško. Okolica se ne more krasna imenovati, ker 
je dolinica jako stisnjena. Po sredi dere Bača in gospodari sa
movoljno. Vsako leto naredi mnogo škode in večkrat so celo 
hiše v nevarnosti. Cez Bačo derži majhen zidan most v Rako
vec. 49)

2. Greva se šorli-jem na Knežo k sošolcu Kosu, 50) ktert 
nama zopet s kavo postreže in potem okolico razkaže. Se precej 
prijetna je. Ob Izlivu Kneže v Bačo ni ravno malo plane ga. 
Vino in vsakoršno sadje raste še tukaj. V ne prevelikem okrogu 
se vzdiguje več precej visokih gor, ki so vse obraščene se se
nožetim! bližnjih vasi. Kakor sem vže rekel je okolica lepa, le 
nebo je nekaj megleno. Ravno tako so tudi ljudje jako gosto
ljubni in postrežljivi. Bil sem jim popolnoma neznan, a vendar 
sem imel vsega, česar sem hotel. Vse naenkrat so hoteli v 
me spraviti; komaj sem se hrušek (prav dobrih) in grozdja 
najedel, že sem moral sira vzeti itd. Ob 10. se poslovim od go-

«Pri Nacjotu* v Križu so organizirali zanimiv balinarski turnir

stoljubnih ljudi. Kos me spremi do Podmelec, Šorli pa do L ju- 
bina. V Tolmin dospevši dobim Kavčiča, s kterim greva v či
talnico. V Doljeh[=DoLjahl dobim še Perdiha, ki me nekaj ča
sa spremlja. 51)

45) Tolminska čitalnica je bila ustanovljena na začetku leta 1861.
46) Josip Ivančič (1849-1931) s Selc je tedaj končal sedmi razred 

gimnazije v Gorici. Njegovo ime se v slovenski literarni zgodovini 
pojavlja v zvezi s pesnikom Gregorčičem. Franc Smrekar (1843- 
1893) iz Bovca je bdi tedaj kaplan in učitelj pri fari na Ubušnjah; 
sošolec in prijatelj pesnika Gregorčiča.

47) Jožef Marušič (1823-1891) je bil v času imenovanja za ravnatelja
malega oziroma cvverdenberškega semenišča* katehet na normal- 
ki, profesor katehetike in pedagogike na centralnem semenišču 
in član šolskega sveta za okraj Gorica. Pred njim je ravnateljeval 
Andrej Raspet, ki je odstopil (Zgodnja danica, 1869, str. 134; Do
movina, 1869, str. 134). Werdenberško ali malo semenišče je bilo usta
novljeno leta 1858 in imelo svoj sedež v Coroninijevem gradu Grafen- 
berg. Leta 1868 so kupili opuščeno Slokovičevo tovarno sveč pri 
cerkvi sv. Antona, prostore so preuredili v internat. Semenišče 
je dobilo ime po grofu Werdenbergu, ki je v prvi polovici 17. 
stoletja ustanovil štipendijski sklad in dijaški konvikt. Ta pa je 
z odhodom jezuitov iz Gorice propadel in kasneje se je Werden 
berški sklad s cesarjevim privoljenjem namenil za gimnazijce 
malega semenišča. S tem cesarjevim dovoljenjem je bilo mogoče 
postaviti malo semenišče. (Zgodnja danica, 1869, 398-9, 424; A. Cia 
ridni, Gorizia nelle sue istituzioni......... str. 280-1, 354).

48) Osebe, ki se v dnevniku navajajo, se v opombah pojasnjujejo le 
takrat ko se prvič pojavijo. Zato med dijaki, ki se na mestu o- 
memjajo se navajajo podatki le za Franca Kofola iz Bače pri Mo
dreju, ki je tedaj končal sedmi razred gimnazije in za Jožefa 
Šorlija iz Klavž pri Podmelcu, ki je tedaj končal četrti razred.

49) Rakovec je vzpetina s posameznimi hišami, ki se od levega brega 
Bače širi proti šentviški planoti.

50) Ivan Kos iz Kneže, kasneje je bil ravnatelj gimnazije v Pazinu 
(Srečanja, 12/1968, str. 54-5).

51) Jožef Kavčič iz Tolmina je tedaj končal četrti razred, Ivan Penfih 
iz Dolj pa šesti. razred.

(Nadaljevanje sledi)
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naročnina za inozemstvo 17.000 lir. V SFRJ posa
mezna številka 1.— dinar, mesečna 14.— din, letna 140,— din. 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 1. julija 1972

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-270/1 
«ADIT» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno -
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. »Mali oglasi* 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oodelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italija pri S P.l.
Glavni urednik Stanislav Renko 
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT • Trst

PO DOGOVORU MED GVERILCI IN ANGLEŠKO VLADO

Sporazumno podiranje barikad 
in umik vojske iz važne postojanke
Podrte tri barikade v Lendonderryju - Neuspešen odpor protestantskih skrajnežev

LONDON. 30. — Za počasen, to
da stanoviten politični razvidi v 
Ulstru sta danes značilna dva do
godka:

1. gverilci skupine »Provisionals* 
irskega osvobodilnega gibanja IRA 
(ki dejansko kontrolirajo vse vo
jaške dejavnosti) so danes spora
zumno z angleškimi oblastmi dopu
stili. da buldožerji odstranijo tri ve
like barikade (ki so bile zgrajene 
že pred časom) pri vhodih v ka
toliške četrti v Londonderryju Bog- 
sida in Greggana. Buldožerji so se 
zarili v bloke železobetona. kame
nja in drugega materiala ter od
prli pot, ki povezuje odslej ponov
no dva svetova: zapostavljene in 
zatirane sloje katoliške veroizpo
vedi ter vladajoče kroge v ulstrski 
družbi protestantske veroizpovedi.

Podiranje treh barikad ie sicer 
doslej bolj simbolično, kot dejan
sko. saj je takih barikad okoli 
katoliških četrti prav gotovo več 
kot dvajset. Kljub temu pa je do
godek pomemben, ker mu je takoj 
sledil umik četp angleške vojske iz 
ne*# postojanke v bližini ene od 
barikad. Gre za postojanko, ki .je 
bila postavljena na križišču neka
terih ulic. kjer so angleški pa
dalci ubili v začetku letošnjega le
ta več kot deset katoličanov, ki so 
šli v sprevodu.

F*rebivalstvo v Bogsidu in Greg- 
ganu je z veseljem pozdravilo od
stranitev barikad, saj pomeni to 
dejanje konec dolgoletne negotovo
sti, ki je ležala kot mora nad vsem 
prizadetim prebivalstvom. Toda ta 
občutek sproščenosti in veselja .je 
kaj kmalu zagrenil strah, da bo
do protestanti skušali vdreti v 
»Free Derry» ter se maščevati. 
Predstavniki skupine »Provisionals* 
pa so poudarili, da »Free Derry 
ostane nedotaknjen in da bo tam 
še vedno veljala prepoved za do
stop varnostnim silam (eno go 
Areas*) ter da bodo z orožjem v 
rokah ščitili življenja in imovino 
prebivalstva.

V določenem trenutku ie res ob
stajala bojazen, da bodo protestant
ski skrajneži, ki pripadajo skupi
ni »Ulster Defence Army» skušali 
izzvati spopade in nerede. Upošte
vati je treba namreč dejstvo, da 
je protestanska javnost in še po
sebej njena skrajna bojna orga
nizacija zahtevala od angleške vla
de. da s silo vdre v katoliške četr
ti, razbije barikade in aretira vse 
gverilce ter politične voditelje ir
ske opozicije. Ta teza je sicer sta
ra ter so jo hoteli uresničiti že 
protestantski državni voditelji, ko 
so še vodili državne posle v Ul
stru. Ker tega niso bili zmožni, 
je angleška oblast posegla direkt
no vmes, da bi zagotovila vsaj ko
likor toliko znosno stanje v Severni 
Irski. Protestanti so seveda zahte
vali od angleške vlade, da bi na
daljevala staro politiko.

Angleški minister za Severno Tr
sko Whitelaw pa ni nasedel na pro
testantske limanice, temveč se .ie 
začel pogajati s predstavniki sku
pine «Provisionals» (da ne govo

rimo o skupini »Oficials*. ki pa je 
zmernejša). Pogovarjal se je tudi 
s protestanti, toda večkrat so bila 
pogajanja z njimi neuspešna. Pro
testanti so namreč vedno vztrajali 
pri svoji zahtevi, da se ne smejo za
četi pogajanja s predstavniki sku
pin organizacije IRA.

Po začetni negotovosti pa se je 
ozračje vendarle nekoliko pomiri
lo. Zdi se. da tudi protestanti ne 
bodo zgradili barikad, ki naj bi 
preprečevale odstop v njihove «no 
go Areas*.

Če se bodo dogodki razvijali po 
teh predvidevanjih, potem bo treba 
priznati ministru Whitelawu pre
cejšnjo diplomratsko spretnost pri po
miritvi političnega položaja v Ul
stru. Hkrati pa bo njegov poseg 
pomenil tudi prenehanje absolutne 
nadvlade protestantske večine v de
želi ter začetek uveljavljanja bolj 
demokratičnega režima, kjer bodo ve
ljali nekaj več tudi glasovi ljudi iz 
ljudskih četrti v Londonderry.ju, Bel

fastu
Irske.

in drugih mestih Severne

Marsovi kanali 
so le optična prevara

MOSKVA, 30. — Vse kaže, da so 
znani Marsovi kanali le privid in 
da v resnici ne obstajajo. Do tega 
zaključka so prišli znanstveniki so
vjetskega astronomskega observato
rija v Moskvi, ki so dolgo časa pro
učevali podatke, ki sta jih poslali 
sondi marš 2 in marš 3 in ameri
ška sonda mariner.

V članku, ki ga je objavila spe
cializirana revija «Zemlja», sovjet
ski astronomi trdijo, da slike, ki 
so jih posnele sonde dokazujejo, da 
so Marsovi kanali le optična pre
vara. Kaže, da se kanali rodijo in 
izginjajo z dvakrat tolikšno hitrost
jo kot nastajajo in izginjajo vul
kanska žrela na Luni.

V PRISTANIŠČU V BRINDISIJU

Agenti zaplenili 60 kg hašiša 
dvema libanonskima tihotapcema
Mladeniča sta prišla v Italijo s trajektom «Truva» - Financarji so 
odkrili mamilo, ki je bilo skrito za lučmi avtomobila tihotapcev

BRINDISI. 30. — Finančni straž
niki v Brindisiju so danes zaplenili 
skoraj 60 kg hašiša v avtomobilu 
z libanonsko evidenčno tablico.

Mamilo je balo razdeljeno na več 
sto hlebcev in je bilo skrito v av
tomobilu znamke «holden». Finanč 
ni stražniki so preiskali vozilo v 
carinarnici pristanišča v Brindisiju 
s pomočjo agentov javne varnosti 
Odkrila so 268 hlebcev hašiša, ki 
so tehtali skupno 57 kg in so vred
ni približno pol milijarde lir. Agen
ti so aretirali mlada libanonska 
državljana, ki sta potovala s «hol- 
denom», in so ju zaprli v jetnišni- 
co v Brindisiju, kjer so na razpo
lago sodni oblasti.

Prekupčevalca z mamili sta pri
spela v Brindisi s trajektom »Tra
va*. ki povezuje Izmir z italijan
skim pristaniščem.

Popoldne je prekupčevalca z ma
mili in sicer 23-letnega Abdalaha 
Nasralaha Hredineja in 21-letnega 
Abouda Eliasa El Zoua zaslišal na
mestnik državnega pravdnika dr. Di
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INTERVJU VIGALfl ALLONfl IZRAELSKEMU ČASNIKU

Tel Aviv grozi Libanonu 
s krvavimi represalijami
Izrael hoče prisiliti Bejrut, da odpravi palestinsko gibanje po zgledu Huseina • Kozo 
Okamoto prosil, naj ga obsodijo na smrt • Hejkalov članek o politiki Sovjetske zveze

TEL AVIV, 30. — Izraelski pod
predsednik Yigal Allon je danes v 
intervjuju s časnikom Haarez za
grozil libanonskemu prebivalstvu: 
»Komur gre za življenje naj takoj 
zapusti palestinske teroriste ali naj 
jih oddalji od sebe!* Podpredsednik 
je očitno namigoval na izraelsko 
bombardiranje libanonske vasi lias- 
baya, ki je povzročilo 48 smrtnih 
žrtev in več desetin ranjencev. 
Izraelski krogi so se sicer nekaj 
dni po napadu izgovarjali, da je 
šlo za tehnično napako, vsi dose
danji napadi telavlvskih čet na 
arabska ozemlja pa dokazujejo 
nasprotno.

Allon je tudi izjavil, da Izrael 
nima namena napadati civilnega 
prebivalstva, ki pa mora prisiliti 
libanonsko vlado naj izžene pale
stinske gverilce. Minister jc dodal, 
da je bejrutska vlada sposobna 
»nadzorovati* delovanje palestin
skih gverilcev prav tako učinkovi
to, kot je to storila jordanska 
vojska. Kot je znano je jordanska 
vojska septembra 1970 napadla in 
ubila veliko število palestiaskih 
gverilcev, žena in otrok Zato je 
večji del članov palestinskega od
porniškega gibanja zapustil Jorda
nijo in se zatekel v Libanon. Tu 
so palestinci reorganizirali svoje 
vrste in so ponovno začeli z na
padi proti Izraelu. Telavivska vla-

Jugnslovanska Igralka Neda Arnerič igra v italijanskem filmu, ki ga 
režira Vittorio Gassman. Italijanski tisk govori o Nedi kot o dekletu 
z angelskim licem, ki je v Gassmanovem filmu dobila svojo do sedaj 

najpomembnejšo vlogo. Na sliki: Neda med snemanjem

da je zato sprožila velike repre-1 
salije proti Libanonu. Rezultat teh1 
napadov je bil, da so se gverilci 
sporazumeli z libanonsko vlado in 
se bodo, kot vse kaže umaknili z 
južnega predela države, da ne bi 
več izpostavljali civilnega prebi
valstva krvavim izraelskim repre
salijam. V tej zvezi libanonski tisk 
px>roča, da so začeli pripadniki 
odporniškega gibanja zapuščati ob
mejna področja in se seliti v dru
ge arabske države.

Libijski predsednik Gedafi je da
nes zavrnil predlog o sestanku 
vseh arabskih državnikov, da bi 
razpravljali o položaju v južnem 
Libanonu. V zvezi s sporazumom 
med Bejrutom in Palestinci je li
bijski predsednik dejal, da bi mo
rala Sirija, Egipt in Jordanija do
voliti gverilcem, da na njihovem 
ozemlju postavijo oporišča in pri
pravljajo napade proti izraelskemu 
sovražniku.

Po izjavah telavivskega podpred
sednika Allooa kaže, da n® bodo 
še za dalj časa rešili problema 
vojnih ujetnikov. Izraelski državnik 
je dejal, da je Tel Aviv pripravljen 
na globalno zamenjavo vseh voj
nih ujetnikov, zlasti Egipt pa no
če sprejeti tega predloga. Očitno 
je, da hoče Izrael zamenjati ugrab
ljene sirske častnike s svojimi 
vojaki, ki so zaprti v jetnišnicah 
raznih arabskih držav. S tem pa 
ne spoštuje ukaza varnostnega 
sveta OZN, ki je odredil, naj Tel 
Aviv takoj osvobodi častnike, ker 
niso vojni ujetniki. Po besedah 
izraelskega ministra kaže, da je 
Sirija pripravljena na zamenjavo 
vojnih ujetnikov, Kairo pa noče 
popustiti. Izrael pa tudi ne name
rava skleniti samostojnega dogo
vora s Sirijo.

Izraelski tisk je danes ftbjavil 
vest, da je japonski terorist Kozo 
Okamoto, ki je z dvema tovariše
ma napadel potnike na letališču 
v Lodu, naj ga obsodijo na smrt 
in naj takoj nato izvršijo kazen. 
Okamoto je baje prosil svojega 
odvetnika, naj zanj zahteva smrt
no obsodbo, ta pa je zahtevo za
vrnil, češ da je to v nasprotju 
z nalogo branilca.

Japonec je b#aje tudi izrazil željo, 
da bi mu sodili na Japonskem, ker 
kazenski zakonik te države pred
videva smrtno kazen, medtem ko 
so jo v Izraelu ukinili.

Telavivska časopisi tudi trdijo, 
da je japonska policija po dolgi 
preiskavi prišla dio zaključka, da 
skrajne levičarske organizacije na 
Japonskem niso povezane s pale
stinskimi gverilci in niso vmešane 
v pokol na telavivskem letališču. 
Policija namreč meni, da je pokol 
akcija osamljene skupine, ki je 
stopila v stik z gibanjem za osvo
boditev Palestine.

Egiptovski časnikar Hejkal je 
danes objavil članek, v katerem 
trdi, da Sovjetska zveza lahko še 
dosti časa prenese položaj ne 
vojne ne mira na Bližnjem vzho
du. Po mnenju egiptovskega časni
karja, pa to še ne pomeni, da si 
Moskva prizadeva za ono ali drago 
rešitev, zato pušča arabskim dr
žavam popolno neodvisnost v po
litiki do Izraela.

Ko se «pražimo» 
na soncu
(Nadaljevanje s 4. strani)

tem prirodnim obrambnim sred
stvom bi morali dodati še razna 
obrambna sredstva, ki jih tovar
ne kozmetičnih sredstev tako re
koč dnevno mečejo na trg.

Ko smo si tako ustvarili sliko

o naši polti in o njenih zaščit
nih sredstvih, bi bilo vredno do
dati še kak nasvet, kako naj se 
ravnamo, da se n; opečemo. Vsi 
zdravniki soglašajo v tem, da je 
še najbolj zanesljiva obramba pro
ti opeklinam postopno privajanje 
kože na učinke sončnih žarkov. 
Podobno kot se nekdo ne more 
lotiti pet kilometrske tekmovalne 
proge brez ustreznega treninga, 
tako se tudi naša koža ne more 
od danes na jutri brez škode pri
lagoditi močni pripeki, ki bi tra
jala več ur. Idealna priprava na 
sončenje bi bilo postopno daljša
nje sončenja, ki bi trajalo teden 
ali dva.

Seveda pa ne smemo misli
ti, da .je sonce le nevarno in 
škodljivo. Sonce ie tudi dragoceno, 
koristno, zdravo, često celo življenj
sko potrebno. Znano je, da je 
sončenje najbolj učinkovito sred
stvo proti rahitizmu. Dovoli je le 
malo sonca, da se obvarujemo pred 
rahitizmom. Poleg tega sončenje
brani kožo pred raznimi bakte
rijami in glivicami, da ne govori
mo o koristnih posledicah sonče
nja pri ljudeh, ki ijim mučijo 
razne kostne težave itd. itd. 
Skratka, sončenje je ne le pripo
ročljivo skoraj nujno je, vendar je 
treba pri tem ravnati pametno, 
da se na soncu ne opečemo, pač 
pa da se sonca naužijemo.

Bitonto, ki je prevzel vodstvo pre
iskave. Do sedaj se še ni izvedelo 
ničesar o rezultatih zasliševanja in 
o izjavah dveh «kurirjev», ker prei
skovalni organi molčijo, da bi 
pokvarili izid preiskave.

Kar zadeva pa aretacijo dveh 
mladeničev, se ie izvedelo, da sta 
s svojim vedenjem vzbudila sum 
apentov, ki so opravljali svojo služ
bo na ladji. Ti so takoj obvestili 
finančne stražnike v Brindisiju. ki 
so pripravili past. Mladeniča nista 
hotela odgovoriti na vprašanje, za
kaj sta prišla v Italijo, zato so ju 
agenti povabili v carinarnico, kjer 
so podrobno pregledali prtljago in 
vozilo, vendar niso našli ničesar. 
Šele ko so razstavili svetilki av
tomobila. so za njimi odkrili hlebce 
dragocenega mamila.

Prijavljen sodišču 
Radoslav Cerovic-«Dada»

GENOVA, 30. — Karabinjerji
sodnjjskega oddelka so danes pri
javili sodišču Radoslava Ceroviča, 
oziroma Radoslava Bošnjakoviča 
pod obtožbo, da je namerno ubil 
jugoslovanskega državljana Dragu- 
tina Jurca, ki je živel v Nici.

V prijavi karabinjerji dolžijo »Da
ča* (vzdevek pod laiirim je bil 
Ceroviča znan v genovskih krimi
nalnih krogih), da je oropal in 
umoril Jurca ter skril njegovo 
truplo. To so našli neki ribiči 
blizu Savone, kakih 150 m od obale.

Skupaj z Radoslavom sta bila 
prijavljena še rjegov trat Ratko, 
ki je sedaj priprt v Jugoslaviji in 
Ivan Benčič.

Roparja ubila 
blagajnika banke 
v mestecu blizu 
Vareseja

VARESE, 30. — Dva roparja sta 
danes ubila blagajnika banke «Po- 
polare di Milano* v mestecu Cava- 
ria di Premezzo. Gre za 32-letnega 
Giovannija Mido, ki je bil oče treh 
otrok.

Roparja sta vdrla v bančno po
družnico približno ob 18.30. Izkori
stila sta priložnost, ko je eden iz
med uslužbencev, ki se je vračal 
domov, odprl vrata bančnega zavo
da. Vstopila sta in sta z orožjem 
v roki prisilila uradnike, da so sto
pili v stranišče kamor sta jih za
klenila. Z roparjema je ostal le ne
srečni blagajnik. Bandita sta ga 
prisilila, naj odpre blagajno. Med
tem ko je eden nagrabil denar, je 
drugi skušal odpreti drugo blagaj
no. Kaže, da je v naglici po po
moti pritisnil na petelina in zadel 
nesrečnega Mido, ki je bil na me
stu mrtev. Roparja sta takoj nato 
zbežala. Stopila sta v avto, ki sta 
ga pustila nedaleč od banke in sta 
se hitro oddaljila. Po prvih ugoto
vitvah preiskave kaže, da je bil 
eden izmed dveh star približno 18 
let, drugi pa od 30 do 40 let.

ŽELEZNIŠKA PROGA BEOGRAD BAR
WLm.

V ponedeljek, 3. julija bodo svečano odprli železniško progo Beograd — Bar. Na sliki pogled na del
dokončane proge s predorom
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PO MNENJU ZDRAVNIKOV, KI JIH JE IMENOVAL DR. D*AMBROSIO

PINELLI ŽE DRUGIČ »SAMOMORILEC*
Izvedenci menijo, da so poškodbe na anarhistovem truplu poslediea

v
padca z «aktivnim zagonom » - Se vedno dolga vrsta nepojasnjenih vprašanj

MILAN, 30. — Danes so zdrav
niški izvedenci, ki jih je imenoval 
milanski preiskovalni sodnik dr. 
D’Ambrosio, zaključili preiskavo na 
posmrtnih ostankih anarhista Pina 
Pinellija, ki je skrivnostno «padel» 

četrtega nadstropja milanske kve
sture. Po mnenju zdravnikov, po
škodbe na PineOijevem truplu do
kazujejo, da je anarhist padel z 
aktivnim zaletom, kar v bistvu po
meni, da je izvedel samomor.

Preiskovalni sodnik je danes zju
traj izročil zdravniško poročilo taj
ništvu preiskovalnega sodišča. V 
dokumentu znanstveniki trdijo, da 
je Pinelli umrl zaradi zelo hudih 
črevesnih poškedb in notranje krva
vitve. Dokument so podpisali Vit
torio Ciodi, Rodolfo Margaria, Lui- 
gi Parrini, Antonio Fomari, Alfon- 
so Giordano ip Lorenzo Giuntoli.

Tudi prva zdravniška preiskava, 
ki jo je odredii sodnik takoj po 
Pinellijevi smrti, je privedla do 
zaključka, da se je anarhist ubil.

V dokumentu, ki so ga predložili 
danes zjutraj Chiodi in ostali, je 
tudi zapisano, da ni bifo mogoče 
točno ugotoviti časovnega zaporedja 
raznih poškodb, zaradi močnih udar
cev na glavi pa zdravniki menijo, 
da je anarhist najprej udaril z 
glavo ob tla.

Ponovno zdravniško preiskavo o 
smrti anarhista Pina Pinellija je o- 
dredil preiskovalni sodnik dr. D’Am- 
brosio potem ko je Pinellijeva vdo
va Licia Rognini obtožila komisarja 
javne varnosti Luigija Calabresija, 
kapetana karabinjerjev Sabina Lo 
Grana in pet dragih agentov po-

PO PONESREČENEM POSKUSU JADRANJA ČEZ ATLANTSKI OCEAN

Pomorski samotar Chechester 
pluje proti angleški obali
Trdoživi angleški pomorščak se bo verjetno izkrcal v Plymouthu

LONDON, 30. — Atlantska Odise
ja 71-letnega Francisa Chechester- 
ja, ki je kljub bremenu let skušal 
sodelovati na mednarodni tekmi 
jadralcev samotarjev od Plymoutha 
v Angliji do Newporta v Rhode 
Islandu v ZDA, je blizu svojega 
neizogibnega zaključka.

Danes popoldne je pilot nekega 
ogledmiškega letala, ki je večkrat 
preletel ladjico «Gypsy Moth V* 
potrdil, da «Sir Francis Chechester 
pluje v smeri Plymoutha in ne 
proti Brestu (v Franciji), kot se 
je 2delo spočetka*. Pilo*, je po
vedal, da mu je Chechester javil 
s svetlobnimi znaki, da pluje proti 
Plymouthu.

Primer trdoživega angleškega po
morščaka samotarja, Iti je pred 
leti zmagal na podobni tekmi, če
prav je bil star že več kot 60 let, 
je izzval velike zanimanje časnikov 
in ljudi sploh po vsem svetu. Ra
čunajo, da je v zadnjih urah več 
kot 20 ladij preusmerilo svojo pot, 
samo, da bi v primeru potrebe 
pomagale pogumnemu plovcu.

No, zdi se, da Chechester ni 
zadovoljen s to pozomostji ter od
klanja, v skladu s svojo anglosaško 
miselnostjo vsako pomoč. Danes 
se mu je prva približala francoska 
vremenoslovska ladja «Franče 11», 
ki je spravila v razbesnelo morje 
rešilni čoln, kateremu pa se ni 
posrečilo, da bi se približal Clie- 
chesterjevi ladjici. Zgodilo se je 
potem celo, da je Chechester spo
ročil francoski ladji, da se dobro 
počuti in naj se sploh ne ukvarjajo 
z njim.

Danes popoldne je prišla v bli
žino ladjice «Gypsy Moth V* tudi 
angleška tovorna ladja «Oxford- 
shire*, ki bo priletnemu pomoršča
ku nudila morebitno pomoč. • Vest

je sporočila neka francoska obalna 
postaja.
Mit trdoživega pomorščaka se je 
v trčenju s stvarnostjo moral neiz
bežno razbiti. Chechester se je ude
ležil tekme kljub temu, da so mu 
to odsvetovali zdravniki, a svojci 
so ga prosili, naj se umakne. Che
chester je zbolel pred časom. 
Zdravniki so ugotovili, da boleha 
za neko boleznijo, ki rr.u povzroča 
slabokrvnost. Priletni možak se ni 
pustil prepričati ter je trmoglavo 
rinil s svojo ladjico v Atlantski 
ocean. Stvarnost pa ga je prisilila, 
da je v določenem trenutku spo
ročil, da mu je bilo slabo in 
nazadnje, da se bo vrnil nazaj v 
Evropo.

Kljub temu pa, da je priznal, 
da je izgubil bitko, je še vedno 
ostal zaprt sam vase in skrajno 
nezadovoljen, če mu ladje, ki so 
v bližini, skušajo pomagati.

Centralni komite KPF 
odobril sporazum 
s socialisti

PARIZ, 'i0. — Ob zaključku seje 
centralnega komiteja KIT je po
močnik generalnega sekretarja Ge- 
orges Marchais sporočil, da jc 
centralni komite soglasno sprejel 
osnutek programa vlad' skupaj s 
socialisti. Ta osnutek bodo sedaj 
predložili v obravnavo vsedržavni 
konferenci, ki oo 9 julija.

V svojem govoru je Marchais 
izrazil svoje zadovoljstvo glcdi do
seženega sodelovanja. Poudaril je, 
da program ni sicer »popolnoma

socialističen*, vendar pa omogoča 
Franciji nov režim gospodarske in 
politične demokracije. »S tem se 
ustvarjajo pogoji, ki bodo napotili 
prebivalstvo, potem ko se ho pre
pričalo o pravilnosti take politike, 
da se bo zavzelo za socializem.*

Dobitnik 150 milijonov 
je 15-letni deček

MILAN, 30. — Vse kaže, da je 
srečni dobitnik prve nagrade lote
rije za veliko nagrado Monze 15- 
letni deček. Danes popoldne je ne
znan otrok telefoniral na uredništvo 
nekega milanskega časnika in vpra
šaj novinarja, ki mu je odgovoril, 
če lahko vnovči srečko, kljub temu, 
da je mladoleten. Ko je časnikar 
negativno odgovoril je deček preki
nil pogovor, preden bi ga kronist 
lahko vprašal za ime. Časnikarji so 
skušali ugotoviti od kje je deček 
telefoniral, vendar brez uspeha. 
Kronisti pa ne izključujejo možno
sti, da gre za potegavščino.

Do sedaj je bilo brezuspešno tu
di iskanje dobitnika druge nagra
de, ki je kupil zmagovito srečko 
v prodajalni časopisov na železni
ški postaji v Firencah.

litičnega oddelka milanske kvestu
re, da so namerno ubili anarhista. 
Vsi obtoženci so prisostvovali za
sliševanju anarhista v sobi v če
trtem nadstropju milanske kvestu
re. Milanski generalni pravdnik dr. 
Bianchi D’Espinosa je nato spre
menil obtožbo proti Calabresiju v 
nenameren umor in poveril preiska
vo dr. D'Ambrosiu. Ta se je lotil 
dela z veliko vnemo in je zato 
pripravil vrsto sodnih poskusov, za 
katere je uporabil tudi lutko, ki so 
jo večkrat vrgli s četrtega nad
stropja milanske kvesture. Poleg 
tega pa je sodnik organiziral tudi 
sodni poskus v milanskem bazenu, 
kjer je neki profesionalni plavalec 
večkrat skočil v vodo po navodilih 
izvedencev in skušal ponoviti vse 
možne padce.

V obtožbi, ki jo je vložila Pi
nellijeva vdova proti Calabresiju in 
ostalim agentom, se je govorilo tu
di o možnosti, da so Pina najprej 
mučili in nato porinili skozi okno. 
Po rezultatih priskave zdravniških 
izvedencev pa kaže, da so vse po
škodbe na Pineilijevem truplu po
sledica padca in udarca ob tla, če
prav brazgotine, ki so jih odkrili 
na anarhistovih rokah se ne skla
dajo s to domnevo. Po rezultatu 
zdravniške preiskave, bo moral sod
nik D'Ambrosio pojasniti, zakaj se 
je Pinelli ubil.

Licia Rognini se je odločila, da 
vloži tožbo proti Calabresiju in o- 
stalim agentom po arhiviranju prve 
preiskave, ko je sodnik «ugotovil», 
da se je Pinelli ubil na podlagi 
mnenja zdravniških izvedencev. Sod
ni postopek in način, kako ga je 
sodnik vodil pa ni zadovoljil niko
gar. Tisk je odkrito napadel sodni
ka in ga dolžil, da je spregledal 
nekaj bistvenih okoliščin.

Tudi to drugo poročilo zdravni
ških izvedencev ni osvetlilo neka
terih bistvenih okoliščin Pinellijeve 
smrti. Če je anarhist res sam Sko
čil skozi okno, zakaj je sodni kro
nist časnika «L’Unita» slišal tri za
poredne udarce, ko je Pinelli padal 
s četrtega nadstropja? Zakaj ni Pi
no najprej udaril z rokami ob tla, 
kot je običajno za vse padce, saj 
vsak človek ko pada nagonsko ste
gne roke vnaprej, da bi si zava
roval glavo in obraz? Zakaj so 
sežgali Pinellijeva oblačila? Če je 
sam skočil skozi okno, čemu čudno 
vedenje agentov, ki so bili v sobi, 
kjer so zasliševali anarhista? Ome
niti je tudi treba, da je bil Pino 
Pinelli vajen policijskih zasliševanj, 
ker so ga le nekaj tednov pred 
smrtjo zasliševali v zvezi z atentati 
na vlake. V dolgoletnem političnem 
delovanju se je tudi navadil na po
licijske zvijače in ne bi kar tako 
verjel trditvi «Valpreda je priznal*. 
Poleg tega pa je tu pričevanje Pi- 
nellijevega prijatelja Salvatoreja 
Valituttija, ki je dejal, da je bil 
Pino gotov za svoj alibi in do 20. 
ure ni podpisal nobenih zapisnikov.

Vse to dokazuje, da je bil Pinel
li še vedno samozavesten, kljub 
dolgim in mučnim zasliševanjem, 
čeprav nekoliko zagrenjen. Zato je 
nerazumljivo, zakaj naj bi se hotel 
ubiti.

vrnil poziv, naj odsluži vojaški rok 
in je zato presedel že 8 mesecev 
v vojaškem zaporu v Peschieri.

Ob zaključku tiskovne konference 
je voditelj radikalne stranke Marco 
Pannella dejal, da bi morali poslan
ci obiskati mladeniče, ki sedijo v 
zapora, ker niso hoteli obleči vo
jaške suknje, da bi sami videli, 
v kakšnih pogojih živijo.

Slovenija pripravlja 
nov zakon o pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju

Ljubljana, 30. — Danes so v
Ljubljani zasedali zbori republiške 
skupščine. Osrednja točka vseh je 
bila razprava o osnutku zakona o 
pokojninskem in invalidskem zava
rovanju. Pomen in vsebino osnutka 
je poslancem vseh zborov obrazlo
žil Vinko Hafner.

Ta, doslej najpomembnejši re

Randiti ugrabili 
in ubili 2-Ietno deklico

DUNKERQUE, 30. - Trije bandi
ti so danes ugrabili in ubili komaj 
dveletno dekletce. Njeno truplo so 
agenti francoske policije odkrili v 
pristanišču v Dunkerqueju.

Tiskovna konferenca 
mladeničev, ki niso 
hoteli obleči 
vojaške suknje

RIM, 30. — Dvanajst mladeničev, 
ki nočejo obleči vojaške suknje iz 
moralnih razlogov, je danes prire
dilo tiskovno konferenco na sedežu 
radikalne stranke v Rimu. V ime
nu vseh je spregovoril Claudio Be- 
nussi, ki je dejal, da niso prvič 
zavrnili poziva, naj se predstavijo 
vojaškim oblastem. Dejal je, da so 
mnogi med prisotnimi že odsedeli 
več mesecev v vojaških zaporih. 
Dejal je, da je sam že trikrat za

Nov rekord v poletu 
z letalom... na pedale
LONDON, 30. — Poročnik 

britanskega vojnega letalstva 
John Potter je postavil nov 
svetovni rekord v poletu z le
talom s pogonom na pedale. 
Potter je za svoj podvig iz
bral vojaško letališče Benson 
blizu Oxforda. Letalo, če s 
tem imenom sploh lahko oz
načimo čuden stvor iz lesa in 
aluminija, je poletelo za 1171 
jardov, 2 pedi in 11 palcev, kar 
je približno 200 jardov (en jard 
je nekaj manj kot en meter)' 
več od prejšnjega rekorda, ki 
so ga postavili leta 1962,

Potterju je uspelo, da je 
«vzletel* potem ko je precej 
časa energično pritiskal na pe
dale. Čuden stvor je letel pri
bližno 47 sekund.

«Letalo», katerega je Potter 
«krstil» za Jupitra, je poročnik 
zgradil z namenom, da bi osvo
jil nagrado 10.000 funtov šter- 
lingov, ki jo je razpisala bri
tanska astronomska družba za 
prvega letalca, ki bo preletel 
z «letalom» s pogonom na pe
dale eno miljo.

publiški zakon s področja socialne 
politike, temelji na ustavnih do
polnilih ter ima za cilj krepiti so
cialno varnost zavarovancev in upo
kojencev, v zvezi s tem pa tudi 
družbeno solidarnost ter zmanjšati 
neupravičene in pretirane socialne 
razlike med upokojenci.

V načelni razpravi so poslanči re
publiškega zbora poudarili velik po
men reševanja te problematike, ki 
naj bi zagotovila predvsem večjo so
cialno varnost ter zmanjšala pretirane 
ta neupravičene socialne razlike med 
upokojenci. Poslanci so se zavzeli za 
to, da bi ta zakon moral reševati 
tudi nekatere specifične slovenske pr-i 
mere kot so problem nekaterih članov 
viničarskih družin, članov nekdanjih 
delovnih zadrug, prekomorcev ter in
validov.

Pokojnine bi se po njihovem mne
nju morale usklajevati z gibanjem 
osebnih dohodkov in ne z gibanjem 
življenjskih stroškov. Po vsem tem 
bo morala spregovoriti javna raz
prava, ki bo sledila današnjemu 
sprejetju osnutka zakona. Republi
ški zbor je nato poslušal informa
cijo o obisku delegacije izvršnega 
sveta slovenske skupščine, ki je 
nedavno tega obiskala Bavarsko in 
Ljudsko republiko Madžarsko. Re
publiški zbor je imel na dnevnem 
redu današnje seje tudi obravnavo 
skupine predlogov zakonov, ki bodo 
v prihodnje urejevali zemljiško po
litiko.


